
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: در حال حاضر با تصمیم دیوان عدالت اداری این قاون حذف و دیگر 
امکان دریافت خسارت وجود ندارد و دیگر برای استفاده از کوپن دوم جریمه دریافت نخواهد شد.

محمد ابراهیم امین  روز گذشته  در نشستی با اصحاب رسانه در خصوص عملکرد 9 ماه اخیر بیمه مرکزی، گفت: 
در حال حاضر 29 شرکت در صنعت بیمه فعالیت دارند که یک شرکت دولتی، 24 شرکت عمومی و چهار شرکت 

بیمه تخصصی که شامل دو شرکت اتکایی و دو شرکت دیگر در کلوپ پی اند پی مربوط به کشتیرانی می باشند. 
وی افزود: این شرکت ها دارای 1012 شعبه و 37 هزار و 100 نماینده فروش هستند و 500 کارگزاری دارای 
مجوز از بیمه مرکزی مجوز هستند.  امین ادامه داد: علاوه بر این 187 ارزیاب خسارت نیز تا کنون توانسته اند مجوز 
فعالیت را دریافت کنند و  همچنین 95 هزار و 200 نفر در بخش بیمه بازرگانی شاغل هستند که این رقم در سال 
گذشته رشد 7.5 درصدی داشته است. رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه این نشست خبری اظهار داشت: حق بیمه 
تولید در سال 92 حدود 16 هزار میلیارد تومان است که این رقم نسبت به سال قبل از آن 23 درصد رشد داشته 
است، همچنین در سال گذشته 1050 میلیارد تومان خسارت به صورت مستقیم پرداخت شده و ضریب خسارت 
کل 90 درصد بوده است. رئیس شورای عالی بیمه همچنین گفت: بالاترین ضریب خسارت مربوط به بخش درمان 
با 117.4 درصد و پس از آن شخص ثالث با 103 درصد بوده است. بنابراین سهم بیمه درمان از پرتفوی صنعت بیمه 

19 درصد و سهم شخص ثالث از این پرتفوی 43 درصد است. محمد ابراهیم امین رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه 
این نشست در خصوص وضعیت بیمه توسعه به خبرنگاران گفت: پرونده این شرکت به دلیل عدم پرداخت خسارت به 
بیمه شدگان و قرار گرفتن در بخش قرمز از نظر سرمایه و معرفی نکردن مدیر معین و واجد شرایط به بیمه مرکزی 
و  علاوه بر این عدم وجود هیچگونه فعالیت خاصی برای خروج از این وضعیت، به شورای عالی بیمه ارجاع داده شد. 
وی در ادامه با بیان اینکه این شرکت هیچگونه تصویر درستی از دارای ها و بدهی های خود به ما ارائه نکرد و اجازه 
بررسی حسابرسان مورد تائید بیمه مرکزی را هم نداد و ما مجبور به ارسال پرونده این بیمه به قوه قضاییه و ستاد 
مبارزه با مفاسد اقتصادی شدیم.  امین در ادامه گفت: متاسفانه در سایر کشورها، هنگام تاسیس شرکت بیمه ضمانت 
مناسبی از وی دریافت می شود تا در صورت بروز مشکلی بتواند پاسخگو باشد، اما متاسفانه در ایران اینگونه قوانین 
وجود ندارد. امین درباره حضور شرکت های بیمه خارجی نیز اینطور گفت که هنوز هیچ شرکت بیمه خارجی در 
ایران فعال نشده و آمادگی برای ریسک های ایران را اعلام نکرده است. رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه این نشست 
در خصوص کوپن های بیمه نامه شخص ثالث گفت: تا کنون  براساس قانون شرکت های بیمه می توانستند تا سقف 
70 درصد طی مدت خاصی برای بیمه نامه شخص ثالث در صورت عدم خسارت، تخفیف قائل شوند و دارندگان بیمه 

شخص ثالث درصورت عدم استفاده از کوپن دوم جریمه نمی شدند. 

رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد 

حذف جریمه استفاده از کوپن دوم بیمه نامه شخص ثالث 

آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه :

عزمی در برخی از مدیران سابق  برای مقابله با فساد نمی دیدم
رییس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت وجود عزم در مدیران برای مقابله با فساد 
گفت که این عزم را در برخی از مدیران سابق نمی دیده است، چنانکه برخی از 

فسادها در کنار گوش آنها انجام می گرفته اما احساسی نداشتند.
آیت الله صادق آملی لاریجانی طی سخنانی در جلسه شورای روسای کل 
دادگستری های سراسر کشور اظهار کرد:  اگر مدیران دستگاه ها مصمم باشند 
تحولات عظیمی خواهیم داشت. وی با بیان این که برخورد با جرایم خشن 
برای کشور امنیت می آورد افزود:  البته همه امور نسبی هستند، اما عزم 
قضات شریف در برخورد با خشونت ها، شرارت ها، اعمال منافی عفت و 

قاچاق مواد مخدر آثار خود را در جهت ایجاد آرامش در جامعه خواهد گذشت. وی با تاکید بر وجود 
عزم در مدیران برای مقابله با فساد گفت: من واقعا در برخی از مدیران سابق این عزم را نمی دیدم 
و دلیلش هم این است که برخی از فسادها در بغل گوش آن ها انجام می گرفت و هیچ احساسی 
نداشتند. وی گفت:  واقعا یکی از امیدواری های من مسئولان و مدیرانی هستند که در حال حاضر 

در خدمتشان هستیم؛ چرا که در چهره ها و روش و منش آنها این عزم دیده می شود.
 آملی  لاریجانی با اشاره به تاکیدات رهبر انقلاب مبنی بر ضرورت ایجاد تحول در دستگاه قضایی 
به تحول در فهم قوانین به عنوان یکی از ملزومات این امر اشاره کرد و گفت:  گاهی نگاه قضات نگاه 

زندان زدایانه است که در این صورت با همین قوانین موجود می توانند.... پنجشنبه - سیزدهم آذرماه  1393 - یازدهم صفر   1435 -  سال هفدهم - شماره  3599 - قیمت 500 تومان

استاندار قم در جلسه شورای اداری:

احدی نمی تواند در قم 
فراتر از قانون حرکت کند

 ایمان : استاندار قم گفت: احدی نمی تواند در استان قم نسبت به اختیاراتی که دارد و کاری که دستش است، قدمی 
فراتر بگذارد. 

حجت الاسلام محمدصادق صالحی منش قبل از ظهر چهارشنبه در جلسه شورای اداری که در تالار معصومیه استانداری قم برگزار شد 
با اشاره به اینکه این جلسه در هفته بسیچ برگزار شده اظهار داشت: انتظار داریم خروجی این جلسه اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی باشد.

وی با اشاره به سیره امام علی)ع( در حکومت داری افزود: ایشان فرمودند اگر حضور و اصرار مردم نبود که رهبری جامعه را به عهده 
داشته باشم الان هم مشغول کشاورزی بودم. استاندار قم ادامه داد: امام راحل هم روز اولی که وارد ایران شدند در بهشت زهرا فرمودند من 

به پشتوانه این ملت دولت تشکیل می دهم.

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش:

48 درصد دانش آموزان 
اضافه وزن دارند

پورمحمدی وزیر دادگستری:

 در مبارزه با فساد قانون کم نداریم 

واکنش  غمخوار به مذاکره  بادایی:

»  مرفاوی« هنوز سرمربی صبا ست
 فرمانده انتظامي شهرستان قم خبر داد:

کشف 10 هزار لیتر سوخت قاچاق
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برخی قوانین
مانع تولید هستند
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سردار نقدی در جلسه شورای اداری استان قم:
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بسیج  سازمان  رئیس   : ایمان 
مستضعفین با اشاره به اینکه قیمت 
نشان  این  گفت:  است  نفت سیاسی 
می دهد حتی اگر توافق ژنو امضا شود 

مشکلات اقتصادی حل نخواهد شد. 
ظهر  از  قبل  نقدی  محمدرضا  سردار 
چهارشنبه در جلسه شورای اداری استان قم 
با اشاره به برکات انقلاب اسلامی اظهار داشت: 
اسلامی  انقلاب  سالهای گذشته  در طول 
قدرت های  و  بوده  رشد  سوی  به  همواره 
استکباری رو به افول. وی با اشاره به مشکلات 
هسته ای کشور با قدرت های جهانی ادامه داد: 
حتی اگر این مسئله نیز حل شود، باز مشکل 
میان ما و مستکبران حل نخواهد شد.رئیس 
سازمان بسیج مستضعفین اظهار داشت: تصور 
کنید همین فردا تحریم ها برداشته شود، خب 
قیمت نفت و ده ها خرابکاری دیگری که در 
مسیر انقلاب اسلامی می خواهند انجام دهند 
را چه می کنیم؟وی با اشاره به اینکه نباید 
چشممان به این باشد که این توافق ژنو امضا 
می شود یا خیر افزود: اگر این توافق هم امضا 
شود باز مشکل ما به جای خود باقی است 
و راه حل ما تنها اقتصاد مقاومتی است.نقدی 
با اشاره به اینکه قیمت کنونی نفت کاملا 
سیاسی است گفت: همزمان با پیش رفتن 

روند مذاکرات دشمنان قیمت نفت را هم 
تغییر خواهند داد.

تولید ملی افزایش پیدا کند
اقتصاد  راهکارهای  به  اشاره  با  وی 
مقاومتی افزود: یکی از راه های مهم در این 
تا قدرت ملی  تولید است  افزایش  زمینه 
افزایش یابد که البته در این زمینه رکود 
رئیس سازمان  است.  بزرگی  مانع  تورمی 
بسیج مستضعفین اظهار داشت: راه حل این 
دو مشکل به صورت همزمان این است که 
بدون سرمایه گذاری عمده تولید را افزایش 
دهیم که در این عرصه بسیج می تواند بسیار 

اثرگذار باشد. وی با اشاره به ظرفیت های 
بسیج سازندگی در این زمینه خاطرنشان 
بوده  برکت  منشأ  نهاد همیشه  این  کرد: 
و کارهایی انجام داده که شاید دستگاه ها 
توان انجام آن را نداشتند یا برایشان بسیار 
پر هزینه در می آمد. سردار نقدی گفت: 
توصیه می کنیم کارهای کوچکی که در 
استان دارید و به صورت پراکنده است را 
به بسیج سازندگی بسپارید. وی ادامه داد: 
بسیج سازندگی بهترین راه حل برای بالا 
بردن تولید بدون سرمایه گذاری های کلان 
است که در این مسیر 12 عرصه پیش بینی 

و اشتغال زایی شده است.
هر خانه کارگاه تولید شود

مستضعفین،  بسیج  سازمان  رئیس 
واحدهای شیلاتی را نمونه ای از کار اقتصاد 
مقاومتی دانست و افزود: ما در کشور نزدیک 
به یک میلیون چاه داریم که هزینه اصلی 
انجام شده و آب استحصال می شود. اگر 
یک استخر ایجاد کنیم می توان یک واحد 
کشاورزی استفاده کرد که این هزینه بسیار 
کمی دارد و می تواند تولید شیلات را بسیار 
بالا برد. وی اضافه کرد: توسعه این اقدامات 
بستگی دارد به اینکه زنجیره آن تکمیل شود 
که این به کمک مسئولان نیاز دارد. نقدی با 
اشاره به اینکه برخی قوانین کشور ضد تولید 
هستند گفت: گاهی قوانین انقدر دست و 
پاگیر است که احساس می کنیم بیگانگان 
نفوذ کرده و این قوانین را نوشته اند تا تولید 
صورت نگیرد. وی افزود: اگر شبکه های به 
بازاررسانی تولیدات خانگی را ایجاد کنیم، 
تولید خود به خود رونق می گیرد و حتی 
نیازی به تسهیلات ندارد. رئیس سازمان 
به  برویم  باید  گفت:  مستضعفین  بسیج 
سمتی که هر خانه برود کارگاه تولید و اگر 
کسی در تولید شرکت نداشته باشد، موجب 

خجالت شود.

سردار نقدی در جلسه شورای اداری استان قم:

برخی قوانین مانع تولید هستند

ایمان: رئیس سازمان بسیج سازندگی از اختصاص 
10 میلیارد تومان از بودجه سازمان بسیج مستضعفین  
برای ایجاد 750  واحد اقتصادی در استان قم خبر داد.

مهندس ابراهیم عزیزی در جلسه شورای اداری استان 
قم که پیش از ظهر دیروز در تالار معصومیه استانداری قم 
برگزار شد، با اشاره به تاکیدهای رهبر انقلاب اسلامی در 
عرصه اقتصادی ابراز کرد: سازمان بسیج به دنبال اجرای 

رهنمودهای رهبری است.
وی به نقل از رهبر انقلاب اسلامی اضافه کرد: عزم ملی 
و روحیه جهادی دو عنصر اصلی در زمینه اقتصاد مقاومتی و 

بسیج جلوه بارز این دو عنصر است.
رئیس سازمان بسیج سازندگی با بیان اینکه در نبرد 
اقتصادی محور اصلی مردم هستند، عنوان کرد: در هر 
میدانی که مردم حضور پیدا کردند موفقیت های بسیاری 
داشته ایم و در این عرصه نیز باید اراده مردمی را سهیم کنیم.

بنیه های  توانمندسازی  عنصر  داد: سومین  ادامه  وی 
اقتصادی برای جلوگیری از شوک های اقتصادی است زیرا 

اقتصاد ما بدون عنصر مقاومت آسیب پذیر خواهد بود.
عزیزی با اشاره به اینکه اقتصاد متکی به نفت مشکلات 
بسیاری را در جامعه اسلامی ایجاد کرده است، مطرح کرد: 
برای دور شدن از این اقتصاد باید تلاش های بسیاری انجام 
دهیم. وی استفاده از ظرفیت های جوانان و توانمندسازی 

لایحه های مختلف جامعه را راهکاری برای تقویت اقتصاد 
کشور دانست و تصریح کرد: مقاوم  سازی اقتصادی نیازمند 

توانمندسازی اقشار مختلف جامعه است.
عزیزی بهره گیری از ظرفیت های نسبی و مطلق در 
برشمرد  اقتصاد مقاومتی  از  را عنصر دیگری  کارآفرینی 
شود،  شناسایی  قم  در  ظرفیت ها  این  اگر  کرد:  اظهار  و 

دستاوردهای بسیاری به دنبال خواهد داشت.
وی با تاکید بر اینکه مردم می توانند در عرصه اقتصادی 
نقش موثری داشته باشند، افزود: مردم مومن قم ظرفیت 

بسیار مناسبی هستند که باید به آن ها توجه کرد.
رئیس سازمان بسیج سازندگی با بیان اینکه سرمایه های 
کوچک مردم می تواند ما را به افق های اقتصادی برساند، ابراز 
کرد: اگر جریان رضایتمندی و اعتماد بخشی مردم هدایت 
شود می توانیم در زمینه مشارکت مردمی تاثیر بسیاری 

داشته باشیم.
وی با بخشی از ظرفیت های کشور اسلامی را نام برد و 
گفت: رسیدن به قله های اقتصادی هدف بسیج است که 

نیازمند تفکر بسیجیان و روحیه جهادی است.
عزیزی در ادامه مطرح کرد: تشکیل شورای اقتصادی 
با حضور مدیران و دستگاه های اجرایی  مقاومتی استان 
می تواند در عرصه استفاده از ظرفیت های استانی موثر باشد.

وی با بیان اینکه 560 واحد اقتصاد مقاومتی در سال 

1392 برای استان قم تشکیل شده است، گفت: برای سال 
93 در این استان 750 واحد راه اندازی خواهد شد و در 
سال 1392 نیز  15 میلیارد تومان از بودجه بسیج هزینه 

شده است. 
عزیزی خاطرنشان کرد: در سال 1393 نیز بسیج 10 
میلیارد تومان بودجه را برای فعالیت های اقتصاد مقاومتی در 
قم اختصاص داده است که اگر مسئولان استانی بتوانند به 
همین میزان هزینه کنند دستاوردهای اقتصادی قم دو برابر 

خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه تسریع در صدور مجوزها برای انجام 
فعالیت های سازندگی و هماهنگی میان دستگاه ها باید در 
دستور کار قرار داده شود، عنوان کرد: در برخی از محصولات 
استان نیازهایی دیده شده است که از ظرفیت بسیج می تواند 

در این زمینه استفاده کرد.
رئیس سازمان بسیج سازندگی تصریح کرد: ابلاغ به 
دستگاه های دولتی برای استفاده از تولیدات واحدهای اقتصاد 
مقاومتی راهکاری برای پیشبرد وضعیت اقتصادی کشور 

است.
وی در پایان بهره برداری از ظرفیت های بدون استفاده 
توسط بسیج را خواستار شد و گفت: ارائه محصولات اقتصاد 
مقاومتی در نمایشگاه استانی راهکاری برای تقویت واحدهای 

اقتصادی است. 

بن  علی  امام  سپاه  :فرمانده  ایمان   
ابی طالب)ع( از ارائه 60 میلیارد تومان 
وام قرض الحسنه در راستای کارآفرینی 
مقاومتی  اقتصاد  پروژه   86 اجرای  و 
و 500  میلیارد  بر یک  بالغ  هزینه ای  با 

میلیون تومان خبر داد.
سردار مهدی مهدوی نژاد در جلسه شورای 
اداری استان قم که پیش از ظهر دیروز در 
تالار معصومیه استانداری قم برگزار شد، ایام 
و  را تسلیت گفت  امام حسین)ع(  عزاداری 
امیدواریم خداوند خون حسینی  بیان کرد: 
در رگ های ما جاری کند تا بتوانیم در جهت 
اضافه  وی  برداریم.  گام  انقلاب  از  پاسداری 
کرد: بسیج سازندگی در عرصه های مختلف 

گام های مناسبی برداشته است که این گام ها با پیروی از رهنمودهای رهبر انقلاب اسلامی 
همراه بوده است. فرمانده سپاه استان قم با بیان اینکه بسیجیان در مجموعه سپاه با استفاده 
از ظرفیت های مختلف در اردوهای سازندگی، محرومیت زدایی و اقتصاد مقاومتی اقدامات 

تاثیرگذاری داشته اند، ابراز کرد: در استان قم با 
کمک نواحی سه گانه بسیج و رده های اقشاری 
اردوهای یک روزه الی 14 روزه با حضور 63 
هزار نفر و اجرای 86 پروژه و یک میلیارد و 

500 میلیون تومان انجام شده است.
وی ادامه داد: تلاش و زحمات بسیجیان 
در این عرصه هزینه ای برای دولت نداشته 
است و در سال 93 ظرفیت های خالی استان 
از  اقتصادی  قرارگاه  تشکیل  با  و  شناسایی 
شده  استفاده  استانی  دستگاه های  ظرفیت  

است.
مهدوی نژاد از تولید محصولات غذایی و 
کاشت گیاهان دارویی یاد کرد و افزود: 60 
میلیارد تومان وام قرض الحسنه در زمینه 

کارآفرینی و اشتغال زایی بر مبنای اقتصاد مقاومتی ارائه شده است.
وی یادآور شد: همانطور که مردم ثابت کردند در عرصه های مختلف می توانند پیشرو باشند 

در عرصه جهادی نیز پشت دشمن را به خاک خواهند مالید. 

ایمان: مدیر اجرایی شورای عمره و عتبات دانشگاهیان استان قم از اعزام بالغ بر 
330 نفر از دانشگاهیان قمی به حج عمره خبر داد.

محمدتقی حاج ابراهیمی با اشاره به اعزام دانشگاهیان به حج عمره اظهار کرد: امسال پنج 
درصد سهمیه کل استان را در قالب آموزش مجازی تعریف کردند که به تناسب به کاروان های 

مجردی و متاهلی اختصاص پیدا می کند.
به گزارش فارس، وی خاطرنشان کرد: کسانی که در قرعه کشی شرکت کردند ولی اسم 
آنها در قرعه کشی انتخاب نشد، با شرکت در دوره و آزمون مجازی می توانند با کسب حداقل 

امتیاز لازم بار دیگر در قرعه کشی شرکت کنند.
مدیر اجرایی شورای عمره و عتبات دانشگاهیان استان قم یادآور شد: پنج درصد سهمیه 
حج عمره برای افراد شرکت کننده در آموزش مجازی با این هدف تعیین شده که افراد با 
شرکت در دوره آموزش مجازی و مطالعه مباحث آن با موضوعات و مباحث حج آشنا شده و 

با آمادگی بهتر در حج شرکت می کنند.
وی خاطرنشان کرد: اکنون قطعی کردن ثبت نام ها، افتتاح دفترچه حساب و درخواست وام 

و تکمیل مدارک مورد نیاز و صدور گذرنامه متقاضیان در حال انجام است.

حاج ابراهیمی عنوان کرد: همزمان با قطعی شدن فرآیند ثبت نام بسته های فرهنگی شامل 
کتاب، سی دی،  مباحثی در زمینه پاسخ گویی به شبهات، اطلس، اماکن شناسی و آدرس ها 

برای افراد ارسال می شود.
وی تصریح کرد: جلساتی پس از مشخص شدن کاروان ها و زمان اعزام از سوی روحانیون 
کاروان، مدیران و عوامل اجرایی سفر برای افراد شرکت کننده برگزار می شود و بخشی از 

دوره های فشرده پیش از سفر در دستور کار است.
مدیر اجرایی شورای عمره و عتبات دانشگاهیان استان قم با اشاره به سهمیه در نظر گرفته 
شده برای حج عمره گفت: 35 نفر از استادان قمی و دو کاروان هر کاروان بالغ بر 140 نفر به 

حج عمره اعزام می شوند که در مجموع شامل 330 نفر سهمیه برای حج عمره است.
وی خاطرنشان کرد: پیگیر هستیم که در قالب نخبه های علمی، پژوهشی، آموزشی، 
فرهنگی، تشکل ها و امور صنفی که در دانشگاه ها مشغول فعالیت هستند، سهمیه مازاد بر 

این سهمیه را دریافت کنیم.
حاج ابراهیمی عنوان کرد: هنوز اعزام دانشگاهیان به حج عمره قطعی نشده، ولی بر اساس 

برنامه ریزی صورت گرفته در اسفند، فروردین و اردیبهشت ماه به حج عمره اعزام می شوند.

ایمان: شهردار قم گفت: برنامه هاي اربعین حسیني 
مانوري در برابر داعشیان است که موجب برچیده 

شدن بساط تکفیري ها در عالم اسلام مي شود.
محمد دلبري در جلسه شوراي مدیران شهرداري قم 
ضمن تشکر از حمایت مراجع معظم، علما و اعضاي شوراي 
اسلامي شهر و توده هاي مردم از شهرداري قم اظهار داشت: 
این روزها شاهد حمایت پدرانه مراجع معظم تقلید از مدریت 
بودیم که نشان دهنده عملکرد  شهري در سطح کلان 
مطلوب کارکنان خدوم شهرداري در خدمت رساني صادقانه 

به همشهریان است. 
وي ادامه داد: امیدواریم با همکاري مجموعه مدیران 

شهري در دستیابي به اهداف عالیه خود که همان اهداف 
نظام است و تاکیدات مقام معظم رهبري را در این راستا به 

همراه دارد توفیق کسب کنیم.
شهردار قم در ادامه خطاب به همکاران خود گفت: 
درخواست ما از مجموعه کارکنان شهرداري این است، 
که با عزم و اراده اي جهادي همچون گذشته خادم شهر 
این مسئولیت  از  اي  و لحظه  باشند  بیت  اهل  کریمه 

غافل نباشند.
دلبري یکي از مهم ترین برنامه هاي شهرداري را کاهش 
هزینه ها در سال اقتصاد مقاومتي در راستاي خمت رساني به 
مردم اعلام کرد و افزود: اقتصاد مقاومتي باید سرلوحه مدیران 

شهرداري باشد و با استفاده از حداقل دارائي ها بیشترین بهره 
برداري را بنمایند.

براي اجراي  ایجاد تسهیلات  برنامه ریزي جهت  وي 
مناسب تر برنامه هاي اربعین را یادآور شد و خاطر نشان 
کرد: ایجاد تسهیلات ویژه براي عزاداران در اربعین حسیني 
در نقاط مختلف شهر از سوي شهرداري نشان دهنده اهمیت 
موضوع براي مدیریت شهري بوده که امیدواریم بتوانیم 
خدمات خوبي را همچون ایجاد ایستگاه هاي صلواتي، نصب 
بنرهاي حاوي مطالب و موضوعات متناسب با این ایام و 
کنترل معابر عمومي براي تسهیل در عبور و مرور عزاداران را 

به نحو احسن به اجرا در آوریم. 

حسینی،  اربعین  فرارسیدن  با  همزمان  ایمان: 
موکب عزاداری حضرت معصومه)س( در کربلای معلا 

برپا خواهد شد.
همزمان با فرارسیدن اربعین حسینی میلیون ها نفر از 
شیعیان با حضور در کربلای معلا عشق و ارادت خود را به 
خاندان حضرت رسول اکرم)ص( اعلام کرده و به عزاداری 

می پردازند.
این حرکت عظیم که در نوع خود به یک مانور عظیم 
شیعی تبدیل شده است، هر ساله پرشورتر از سال های 

گذشته برگزار می شود و زائران حسینی با پای پیاده خود را 
به حرم مطهر حضرت امام حسین)ع( می رسانند.

امسال نیز این حرکت عظیم آغاز شده و میلیون ها شیعه 
از سراسر جهان خود را به کربلا رسانده تا در مراسم اربعین 
حسینی با شور بیشتری به ابراز ارادت به سرور و سالار 

شهیدان بپردازند.
همزمان با شیعیان سراسر دنیا، مردم قم نیز در مسیر 
عشق به حرکت در آمده و با حضور در مرزها خود را به 

کربلای معلا می رسانند.

امسال شیعیان و به ویژه مردم قم پس از تاکیدات مقام 
معظم رهبری در خصوص شرکت پرشور در مراسم اربعین 
حسینی، با شور و شوق بیشتری اقدام به این حرکت کرده و 
با برپا کردن موکب حضرت معصومه)س( در کربلا از زائران 

استقبال می کنند.
مسئولیت اجرایی این موکب با حاج محمود پارچه باف و 
مسئولیت فرهنگی نیز با حاج رضا شمس از فعالان فرهنگی 
و مذهبی استان قم است و این موکب در ایام اربعین اقدام به 

فعالیت های فرهنگی و استقبال از زائران خواهند کرد.

رئیس سازمان بسیج سازندگی خبر داد:

اختصاص 10 میلیارد تومان برای 750 واحد اقتصادی در استان قم

اخبار  اخبار
فرمانده انتظامي شهرستان قم  

کشف 10 هزار لیتر سوخت قاچاق در قم
 ایمان: فرمانده انتظامي شهرستان قم  گفت :با تلاش ماموران کلانتري 18 قم 

در بازرسي از یک گاراژ بیش از 10 هزار لیتر سوخت قاچاق کشف شد. 

سرهنگ "هادي دیده ور اظهارکرد: در پي کسب خبري مبني بر دپو سوخت قاچاق 
در یک گاراژ، بلافاصله اکیپي از ماموران کلانتري 18 براي بررسي دقیق موضوع در محل 

حاضر و تحقیقات در این زمینه آغاز شد . 
وی   افزود: در ادامه ضمن اخذ دستور از دادستان قم محل مذکور مورد بازرسي قرار 

گرفت و 10 هزار و 600 لیتر گازوییل در داخل یک تانکر کشف شد. 
فرمانده انتظامي شهرستان قم با بیان اینکه مبارزه با قاچاق سوخت و فرآورده هاي 
نفتي یکي از اولویت هاي مهم پلیس قم است از شهروندان خواست، در صورت مشاهده و 
برخورد با هرگونه فعالیت غیرمجاز و توزیع سوخت توسط افراد فرصت طلب و سودجو، در 
اسرع وقت از طریق تلفن110 به پلیس اطلاع تا به موقع نسبت به دستگیري قاچاقچیان 

سوخت اقدام شود. 
اعتراف سارق به 50 فقره سرقت

فرمانده انتظامي شهرستان قم  در بخش دیگری از سخنان خود از دستگیري یک سارق 
داخل خودرو و اعتراف وي به 50 فقره سرقت در این استان خبر داد. 

دیده ور دربار ه جزییات این خبر اظهارکرد: در پي افزایش سرقت قطعات خودرو 
در یکي از مناطق استان، پیگیري موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت و مأموران 
کلانتري 20 با انجام اقدامات لازم موفق شدند، این سارق حرفه اي را شناسایي و دستگیر 
کنند. .وي افزود: در بازرسي از متهم تعدادي ابزار آلات سرقت کشف و نامبرده به منظور 
انجام تحقیقات پلیسي به پلیس آگاهي استان منتقل و تحت بازجویي قرار گرفت. فرمانده 
انتظامي شهرستان قم تصریح کرد: با بررسي شیوه و شگرد متهم و مقایسه آن با سوابق 
سرقت هاي انجام شده قبلي و احضار شکات، نامبرده چاره اي جز بیان حقیقت نداشت 
و به 50 فقره سرقت قطعات و لوازم داخل خودرو اعتراف کرد. سرهنگ دیده ور افزود: با 
شناسایي مالباختگان و دعوت از آنها تحقیقات تکمیلي انجام و نهایتاً متهم به همراه پرونده 

تشکیل شده جهت سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضائي استان شد. 

مدیر عامل سازمان آتش نشانی قم خبر داد:

سقوط ۲ کارگر از ساختمان
 ایمان: مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از وقوع 1۴ حریق طی 

7۲ ساعت گذشته در این استان خبر داد. 
عباس جعفری گفت: طی 72 ساعت گذشته 30 عملیات آتش نشانی در قم انجام شد 

که 2 مصدوم برجای گذاشت.
وی با بیان اینکه عملیات های انجام شده شامل 14 حریق، 12 ایمن سازی و سه 
عملیات نجات می شود، عنوان کرد: حریق های بوقوع پیوسته شامل پنج حریق خودرو، 
یک حریق منزل، 2 حریق مغازه، یک حریق ضایعات، چهار حریق درخت، یک حریق باغ 
می شود. مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم بیان کرد: ایمن سازی های انجام 
شده شامل سه مورد قطع آژیر، 2 مورد رهاسازی گربه، یک مورد صید موش صحرایی، 
سه مورد بازماندن شیرآب، یک مورد شکستن علمک گاز و دو مورد بازگشایی درب منزل 
می شود. وی گفت: نجات های انجام شده نیز شامل یک مورد محبوس شدن داخل منزل 

و 2 مورد سقوط کارگران می شود.
جعفری عنوان کرد: سقوط کارگر ساختمانی داخل چاهک آسانسور منجر به مجروح 
شدن وی شد، همچنین سقوط کارگر از طبقه ششم ساختمان به طبقه سوم نیز منجر به 
مجروح شدن یک کارگر دیگر شد که نیروهای آتش نشانی از ایستگاه 9 به محل اعزام و 

تحویل عوامل اورژانس دادند.

اداره کل هواشناسی استان قم:
قم امروز 7 درجه سرد می شود

 ایمان : کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از کاهش هفت 
درجه ای دمای هوا در روز پنج شنبه در این استان خبر داد. 

محمد جواد ترابیان  بیان کردر روز پنجشنبه دمای هوا کاهش هفت درجه ای دارد 
و آسمان قسمتی تا نیمه ابری همراه با وزش باد ملایم خواهد بود.وی اضافه کرد: در روز 
پنجشنبه جهت وزش باد شمال شرقی، سرعت وزش باد بین 20 تا 35 کیلومتر بر ساعت 

و حداقل دما منهای یک و حداکثر دما 13 درجه خواهد بود.
ترابیان گفت: در روز جمعه هوای قم صاف تا کمی ابری، همراه با وزش باد ملایم خواهد 
بود. وی ادامه داد: در روز جمعه جهت وزش باد غربی، سرعت وزش باد بین 15 تا 25 

کیلومتر بر ساعت، حداقل دما منهای 2 و حداکثر دما نیز 14 درجه پیش بینی می شود.

روابط عمومی تامین اجتماعی قم:

کارفرمایان و بیمه شدگان پرداخت حق  بیمه را 
به آخرین روز مقرر موکول نکنند

 ایمان:روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی استان قم با صدور اطلاعیه ای 
از کارفرمایان و بیمه شدگان درخواست کرد حداقل 7۲ ساعت قبل از مهلت 
مندرج در برگ پرداخت نسبت به واریز حق  بیمه اقدام و سپس برای تمدید و 

صدور دفترچه درمان به دفاتر کارگزاری و شعب ذیربط مراجعه کنند.
در بخشی از این اطلاعیه آمده است:اغلب مخاطبان سازمان تأمین اجتماعی،علیرغم 
مهلت زمانی زیادی که برای پرداخت حق بیمه در نظر گرفته شده است، پرداخت حق  بیمه 

را به آخرین روز مقرر موکول می کنند.
 اطلاعیه اضافه کرده:با توجه به سیاست های بانک مرکزی و اجرای طرح شاپرک، 
به بیمه  شدگان و کارفرمایان محترم توصیه می شود به منظور دریافت خدمات به  
هنگام، حداقل 72 ساعت قبل از مهلت مندرج در برگ پرداخت نسبت به واریز حق  
بیمه اقدام و سپس برای تمدید و صدور دفترچه درمان به دفاتر کارگزاری و شعب 

ذیربط مراجعه کنند. 
اطلاعیه خاطرنشان ساخته:امکان پرداخت حق بیمه از طریق بانک های رفاه کارگران، 
تجارت، ملی، ملت، صادرات، کشاورزی و سپه فراهم شده است و از آنجا که شناسه پرداخت 
در هر ماه با ماه بعد متفاوت است، نمی توان از شناسه مندرج بر روی یک برگ پرداخت برای 

پرداخت حق بیمه در ماه های بعد استفاده کرد. 
در این اطلاعیه تاکید شده است: به هنگام پرداخت حق بیمه، ثبت شناسه 17 
رقمی مندرج در برگ پرداخت که مختص ذینفع و شامل اطلاعاتی از قبیل کد شعبه 
مربوطه، سال و ماه مورد نظر است با دقت انجام شود تا دریافت خدمات تسهیل 

وتسریع یابد.

معاون پژوهشی جهاددانشگاهی واحد استان قم 

مرکز تحقیقات گیاهان مقاوم 
به شوری و خشکی در قم راه اندازی می شود

ایمان: مرکز تحقیقات گیاهان مقاوم به شوری و خشکی با مصوبه دفتر مرکزی 
جهاددانشگاهی در روستای جنت آباد قم راه اندازی می شود.

معاون پژوهشی جهاددانشگاهی واحد استان قم ضرورت راه اندازی این مرکز را مورد 
توجه ویژه قرار داد و گفت: زمین های کشاورزی در استان باتوجه به برداشت های غیرقانونی 

از سفره های آب زیرزمینی درآینده با شوری و سختی آب روبرو خواهند شد.
وی با اشاره به ماموریتی که از سوی استاندار محترم قم به این مرکز مبنی بر آغاز 
تحقیقات در حوزه گیاهان مقاوم به شوری و خشکی واگذار شده است، افزود: در این زمینه 
نشست های اولیه در مجموعه معاونت پژوهشی دفتر مرکزی جهاددانشگاهی برگزار و 

مصوبه راه اندازی این مرکز دریافت شد.
سیدرضا طباطبایی ادامه داد: همچنین در این راستا پایان نامه های دانشجویی با 
موضوع طراحی گیاهان مقاوم به شوری و خشکی دریافت شده و مورد بررسی قرار 

گرفته است.
وی از شناسایی پنج گونه میکرو ارگانیسم مقاوم به شوری دردریاچه نمک قم خبر داد و 
اضافه کرد: در این حوزه در تلاش هستیم تا با وارد کردن این میکرو ارگانیسم ها به گیاهان، 

گیاهان تراریخته را ایجاد کنیم که مقاوم در برابر خشکی و شوری باشند.
طباطبایی گفت: در مجموعه جهاددانشگاهی واحد استان قم با توجه به ماموریتی که 
استاندار محترم به این مرکز واگذار کرده است، کارگروهی در این حوزه شکل گرفته که در 

حال انجام تحقیقات گسترده ای است.
معاون پژوهشی جهاددانشگاهی واحد استان قم، در پایان ابراز امیدواری کرد تا با 
پیگیری و همکاری مسوولان در استان بتوان در این حوزه به عنوان یک ایستگاه تحقیقاتی 

باقوت و قدرت، تحقیقات، گسترش و ادامه یابد.

آیت الله مکارم شیرازی 

کنگره قم دنیا را علیه تکفیر 
همصدا کرده است

ایمان: آیت الله مکارم شیرازی گفت:در نقاط مختلف از این نوع  کنگره ها 
برگزار می شود که ابتکارش از حوزه علمیه  قم مقدسه آغاز شده و مردم یک 
صدا تنفر خود در همه جای دنیا از تکفیری ها اعلام می کنند و این فریاد ها جلوی 

کشتار بی گناهان را می گیرد.
آیت الله مکارم شیرازی  دیروز در آغاز درس خارج  فقه خود که در مسجداعظم 
برگزارشد با اشاره به برکات و نتایج  کنگره جریان های  افراطی و تکفیری از نگاه علمای 
اسلام اظهارداشت: این کنگره آثار بزرگی  داشت و خدا  عنایت کرد با کمک همه نهادها  
برگزارشود. وی با بیان این که این کنگره دارای 5 اثر بوده است گفت: از جمله برکات این 
کنگره  سنت حسنه ای شدکه دیگران اقتباس  کردند و امروز در  الازهر مصر نیز کنگره ضد 
تکفیر  تشکیل شده و نماینده ای از ایران  نیز دعوت شده و شرکت کرده است.    این مرجع 
تقلید بیان داشت: در سوریه، عربستان نیز در نقاط مختلف از این کنگره انجام می شود که 
ابتکارش از حوزه علمیه  قم مقدسه آغاز شده و  مردم یک صدا تنفر  خود در همه جای دنیا  
از تکفیری ها اعلام می کنند  که  این فریاد ها جلوی کشتار بی گناهان را می گیرد. آیت الله 
مکارم شیرازی اظهارداشت: دومین ثمره آن، گامی به سوی وحدت اسلامی است بطوری 
 که بیش از80کشور سنی و زیدی مذهب همه روی مشترکات تاکید کرده و یکصدا بودند،  

معلوم شد که می  شو د وحدت داشته باشند.
 ایشان به سومین برکت این کنگره اشاره و بیان داشت: دنیا  فهمید که تکفییری ها 
از ما نیستند، اسلام  دین وحدت و صمیمت و  مسالمت می باشد واین جنایات از اسلام 
نبوده و همه گفتند این حرکات از  غیر  اسلامیان است و نمی شود وصله خشونت را به  
اسلام چسباند، این عیب از دامن اسلام پیراسته شد.   ایشان افزود: چهارمین ویژگی تاثیر 
مثبت این کنگره آن است که نیروی های رزمنده، روحیه گرفته و وقتی ببیند این کنگره 
ها تشکیل می شود  موجب تقویت  روحیه رزمنده ها می شود، و در پیشرفت مقاومت اثر 
می گذارد.    این مرجع تقلید بیان داشت: این کنگره  عمق  فرهنگ حوزه علمیه قم  را 
نشان داد،  وقتی  برگزاری این کنگره را دیدند گفتند فوق انتظار ما بوده و این آبرویی 

برای حوزه قم است.

آیت الله نوری همدانی:

اجتماع میلیونی زائران اربعین 
دشمن را هراسان می کند

 ایمان : آیت الله نوری همدانی گفت: اجتماع میلیونی زائران اربعین حسینی 
غرب را دچار هراس و حشت شدید کرده است و این نشان دهنده ابهت و عظمت 

اسلام است، زیرا در دنیا چنین جمعیتی وجود ندارد. 
آیت الله حسین نوری همدانی صبح دیروز در درس خارج خود در مدرسه اعظم، 
اظهارداشت: شأن و جایگاه علما تنها در بیان کردن احادیث و روایات معصومان)ع( نیست. 
مرجع تقلید شیعیان با اشاره به استقامت علما، افزود: وظیفه علما روشنگری و فریادگری 

دربرابر ظلم و استبدادها است، علما باید ظلم و جور را فریادگری کنند.
وی با تاکید به دوران 25 سال خانه نشینی امیرالمومنین)ع(، تصریح کرد: در آن 25 
سال خانه نشینی امیرالمومنین)ع( مشروعیت وجود داشت، اما مقبولیت وجود نداشت و 

بعد از گذشت 25 سال مقبولیت حاصل شد و مردم سمت ایشان رفتند.
آیت الله نوری همدانی با اشاره به اهمیت زیارت اربعین، گفت: این اجتماع میلیونی زائران 
اربعین حسینی  غرب را دچار هراس و حشت شدید کرده است و این نشان دهنده ابهت و 
عظمت اسلام است، زیرا در دنیا چنین جمعیتی وجود ندارد که در یک نقطه بیش از 20 
میلیون نفر تجمع کنند، این نشان دهنده قدرت اسلام و برای دشمنان اسلام این تجمع 
پر خطر است. آیت الله نوری همدانی تاکید کرد: علاقه مردم به زیارت اربعین مبین قدرت 
اسلام و ولایت است که مردم را با وجود خطرات به عراق می  کشاند، زیرا در اربعین جمعیتی 

پنج برابر حج حاضر می شوند.

آیت الله سبحانی: 

امر به معروف و نهی از منکر 
برای کشور یک ضرورت است 

آیت الله سبحانی با تأکید بر تسریع در تصویب و اجرای قانون امر به معروف و 
نهی از منکر، انجام این دو فریضه را برای کشور ضرورت دانست و گفت: اصلاح 

با عمل محقق می شود. 
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید، پیش از ظهر دیروز در درس خارج خود که در 
مسجد اعظم قم برگزار شد، با اشاره به قانون امر به معروف و نهی از منکر انجام این دو 
فریضه را برای کشور یک ضرورت دانست.وی گفت: مسلما در کشور امر به معروف و نهی 
از منکر باید باشد، البته شیوه اجرای آن را مجلس با تصویب قوانین مشخص خواهد کرد؛ 
ولی آیا تنها موظف هستیم، دیگران را اصلاح کرده و بسازیم یا خودسازی نیز لازم است.

این مرجع تقلید با بیان این که امر به معروف و نهی از منکر نوعی پیشوایی است، خاطرنشان 
کرد: هر فردی در هر مقامی نوعی پیشوا بوده و زیر دست دارد، پیشوا نخست باید خود 
و سپس دیگران را اصلاح کرده و به آنها تذکر بدهد.وی افزود: اصلاح نیز با عمل محقق 
می شود، عمل گویاتر از زبان است، برای نمونه اسلام را تاجران مسلمان با عمل خود به 
اندونزی رساندند؛ در بسیاری از مناطق لشکر اسلام نرفته است ولی عمل مسلمانان سبب 
مسلمانان شدن دیگران شده است.آیت الله سبحانی تأکید کرد: آمران به معروف و ناهیان 
از منکر نیز در درجه نخست باید خود و عملشان را اصلاح کرده و سپس به دیگران تذکر 
بدهند.وی افزود: البته به معنای آن نیست که برای این کار باید منتظر همه بود؛ حالا که 

می خواهم جامعه را اصلاح کنیم پس نخست باید از خود شروع کرده و اصلاح کنیم.

آیت الله جوادی آملی: 

آیت الله مهدوی کنی 
لحظه ای فریب دنیا را نخورد 

ایمان: آیت الله جوادی آملی با اشاره به روایت »العلما باقون ما بقی الدهر« آیت 
الله مهدوی کنی را از مصادیق این سخن دانست و گفت: ایشان همواره از بازار 
بازی دنیا دور بود؛ نه بیراه رفت و نه راه کسی را بست و کاری که خدای سبحان 

خواسته را به درستی انجام داد. 
آیت الله عبدالله جوادی آملی، از مراجع تقلید عصر دیروز در دیدار فرزند آیت الله مهدوی 
کنی)ره( گفت: مرحوم آیت الله مهدوی کنی از علمای بزرگواری بود که دو عنصر محوری را 
خوب رعایت کرد.وی افزود: عنصر نخست این بود که ایشان خوب باور کرد انسان در مصاف 
با مرگ پیروز است و مرگ را می میراند؛ این سخن انبیا است که انسان در درگیری با مرگ 
نمی میرد و مرگ را می میراند، اکثر مردم خیال می کنند که مرگ آخر راه است، در حالی که 
انبیا می فرمایند »مرگ پلی برای رسیدن به جهان دیگر است«.آیت الله جوادی آملی با بیان 
این که مرحوم آیت الله مهدوی کنی)ره( باور داشت که دنیا جای بازی نیست، خاطرنشان 
کرد: ایشان به درستی دریافت که برای آن دنیای باید چیزی با خود ببرد که از بازار بازی 
دور باشد؛ ایشان نه بیراهه رفت و نه راه کسی را بست.وی ادامه داد: مرحوم آیت الله مهدوی 
کنی درست درس خواند و درست فهمید؛ کاری که خدای سبحان می خواست را انجام داد؛ 
علامه طباطبایی می فرمود »خدا بازیگر نیست ولی دنیا نیز بازیچه است و افراد ضعیف را 
بازی گرفتن حکمت است«، پدر بازیگر نیست اما برای کودک اسباب بازی می خرد.مفسر 
برجسته قرآن کریم با بیان این که بازی نکردن و بازی نگرفتن دیگران در حقیقت کار الهی 
است، خاطرنشان کرد: قرآن کریم از این افراد به عنوان »اولوابقیه« یاد می کند، در جایی 
دیگر نیز می فرماید »علمای اهل عمل اولوابقیه هستند«، یعنی ولی بقا هستند، چرا که با 
حضرت بقیه الله)عج( در ارتباط هستند.آیت الله جوادی آملی با اشاره به روایت »العلما باقون 
ما بقی الدهر« تأکید کرد: آیت الله مهدوی کنی همانند سایر علمای دین مشمول این خطبه 
می شوند درخواست این است که بیت شریف راه ایشان را حفظ کرده و ادامه دهد؛ چرا که 
ایشان در این باره بسیار زحمت کشیده اند.وی خطاب به فرزند مرحوم آیت الله مهدوی کنی 
ادامه داد: اگر این بیت شریف راه ایشان را ادامه دهد خیر الهی می رسد، ممکن نیست پدری 
صالح باشد و فرزندان او رها باشند؛ همت شما باید بلند باشد و چراغ این بیت را روشن 
نگه دارید.این مرجع تقلید با تأکید بر این که هیچ کاری بهتر از خدمت در لباس مقدس 
روحانیت نیست، خاطرنشان کرد: اگر از میان شاگردان مرحوم آیت الله مهدوی کنی افراد 

دارای طهارت و استعداد خوبی هستند را به طلبگی تشویق کنید.

آیت الله موسوی اردبیلی: 

آیت الله مهدوی کنی در انجام 
همه مسئولیت هایش موفق عمل کرد 

ایمان: آیت الله موسوی اردبیلی به تأثیر بسیار فعالیت های انقلابی مرحوم آیت 
الله مهدوی کنی در به ثمر رسیدن انقلاب اسلامی اشاره کرد و گفت: ایشان از 
اوائل انقلاب مسؤولیت های مهم زیادی را بر عهده داشتند که در انجام همه آنها 

بسیار خوب و موفق عمل کردند. 
آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید پیش از ظهر دیروز در دیدار 
با خانواده مرحوم آیت الله مهدوی کنی با بیان این که نظم و انضباط از ویژگی های فردی 

و اجتماعی آن مرحوم بود، گفت: رمز موفقیت آن مرحوم نظم و انضباط در همه امور بود.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: مرحوم آیت الله مهدوی کنی انسانی بسیار آگاه، پرهیزکار 
و بصیر نسبت به اسلام و انقلاب بود و همین خصوصیات سبب احترام ملت ایران نسبت 
به ایشان است.  موسوی اردبیلی به تأثیر بسیار فعالیت های انقلابی مرحوم آیت الله مهدوی 
کنی در ثمر رسیدن انقلاب اسلامی اشاره کرد و ابراز داشت: ایشان از اوائل انقلاب 
مسؤولیت های مهم زیادی را بر عهده داشتند که در انجام همه آنها بسیار خوب و موفق 

عمل کردند.
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کاهش شدید قیمت نفت که از تابستان آغاز شده 
بازار است و  نشاندهنده تغییرات مهم ساختاری در 
در راستای این تغییرات مقدار عرضه نفت نسبت به 

تقاضای آن به سرعت در حال افزایش است.
شده  آغاز  تابستان  از  که  نفت  قیمت  شدید  کاهش 
نشان دهنده تغییرات مهم ساختاری در بازار است. در راستای 
این تغییرات مقدار عرضه نفت نسبت به تقاضای آن به سرعت 
در حال افزایش است. در شرایطی که نفت از ماه ژوئن تاکنون 
۴۰ درصد ارزش خود را از دست داده، تمام فعالان بازار و 
کارشناسان معتقدند دوران تازه ای در بازار نفت شروع شده 
است. از یک سو برخی کشورهای نفتی مانند ونزوئلا اقدام به 
کاهش بودجه خود به دلیل سقوط بهای نفت کرده اند و از 
سوی دیگر کشورهایی مانند روسیه مطمئن هستند که تا اوایل 
سال آینده میلادی سیر نزولی بهای نفت متوقف می شود و 

حتی شاید شاهد افزایش قیمت آن نیز باشیم.
پیامدهای تصمیم اوپک در خودداری از کاهش تولید نفت 
در کشورهایی مانند ونزوئلا و الجزایر که همگی از اعضای اوپک 
هستند و درآمدهای آنها به بهای نفت بستگی دارد بیش از 

پیش احساس خواهد شد. 
الجزایر و ونزوئلا، اوپک را برای کاهش تولید نفت خود به 
میزان دو میلیون بشکه در روز تحت فشار قرار داده اند. در همین 
حال احتمال می رود کاهش بهای نفت، اقتصاد روسیه را نیز که 

از اعضای اوپک نیست تحت الشعاع قرار دهد. 
با توجه به اینکه تحریم های غرب علیه روسیه پیامدهای 
قابل توجهی بر اقتصاد این کشور داشته است، روسیه برای ایجاد 
توازن در بودجه این کشور نیاز دارد که بهای نفت به 8۰ تا 1۰۰ 
دلار در هر بشکه برسد.  واکنش عربستان سعودی به کاهش 
بهای نفت با اقدامات این کشور در مواجهه با بحران اقتصادی 

جهان در سال 2۰۰8 مغایرت دارد.
در آن سال نیز بهای نفت در سراشیبی سقوط قرار گرفته 
بود اما عربستان سعودی در کاهش تولید نفت پیشتاز شد و در 

نتیجه این اقدام، بهای نفت به 1۰۰ دلار در هر بشکه رسید. 
اما در اوضاع این روزهای بازار نفت، به اعتقاد بسیاری از 
کارشناسان، سعودی ها بدان علت تصمیم گرفتند تولید نفت 
را کاهش ندهند که گمان می کنند بالا رفتن بهای نفت تنها 
افزایش تولید را از جانب آمریکا به دنبال خواهد داشت و این 
مسئله سبب خواهد شد اوپک بیشتر سهم خود را در بازارهای 

جهانی از دست بدهد. 
در واقع می توان گفت این تصمیم احتمالا با هدف کاهش هر 
چه بیشتر بهای نفت و نیز لطمه زدن به صنعت انرژی آمریکا 

گرفته شده است. 
این در حالی است که علی صالح العمر وزیر نفت کویت نیز 
اعلام کرده است اوپک باید هرگونه بهای نفت را که بازار تحمیل 
می کند بپذیرد حتی اگر قرار باشد بهای نفت به 6۰ دلار در هر 

بشکه برسد. 
اولیور جاکوب از مرکز مشاوره پتروماکس اعلام کرد از این 
مسئله متوجه می شویم عربستان سعودی می خواهد این ایده 
را ترویج دهد که بهای نفت در کوتاه مدت باید به کمتر از 6۰ 
دلار در هر بشکه برسد تا در سال های آینده در سطح 8۰ دلار 

به بالا از ثبات بیشتری برخوردار شود.
آیا کاهش ۴۰ دلاری قیمت نفت محقق می شود؟ این سوالی 
است که کشورهای تولیدکننده و مصرف کننده و فعالان بازار 

جهانی نفت این روزها در پی پاسخ آن هستند.
اکنون به علت کندی رشد اقتصادی جهان تقاضای نفت 
کاهش یافته، عامل دیگر تاثیرگذار برای کاهش قیمت نفت 
کاهش تقاضای نفت چین بوده است. چین در سال های اخیر با 

توجه به رشد اقتصادی بالا، تقاضای روزافزونی برای نفت داشته 
است اما رشد اقتصادی این کشور امسال روند کندی داشت که 

طبیعتا تقاضای نفت این کشور را کاهش داده است.
از  قیمت  کاهش  پایه ای  و  اساسی  عوامل  به  توجه  با 
جمله افزایش بیش از حد عرضه، کاهش تقاضا و افزایش ارزش 
دلار نسبت به دیگر ارزهای معتبر جهان از یک سو و عملکرد 
اقتصادی نه چندان خوب برخی از اقتصادهای مطرح جهان که 

زمینه ساز کاهش تقاضای نفت این کشورها شده است.
نیز  اوکراین  و  بحران عراق  مانند  ژئوپلیتیکی  تنش های 
به سقوط بهای نفت دامن زده است تا جایی که مدیرعامل 
روسنفت از احتمال سقوط قیمت نفت به پایین تر از 6۰ دلار 
برای هر بشکه در سال آینده میلادی خبر داده اما این کاهش 
قیمت را محدود به نیمه اول سال و یا در پایان نیمه نخست 

سال آینده دانسته است.
به دلایل ذکر شده در بالا قیمت نفت همچنان در بازارهای 
جهانی در حال کاهش است و گمانه زنی ها حاکی از این امر 
است که امکان سقوط نفت تا ۴۰ دلار در هر بشکه وجود دارد.

بر این اساس، تصمیم سازمان کشورهای صادرکننده نفت در 
روز پنج شنبه به حفظ سطح تولید نفت باعث سقوط بیش از 

پیش این طلای سیاه در بازارهای جهانی شد.
تونی راث، مدیر سرمایه گذاری در ویلمینگتون تراست به 
رویترز گفت: به نظر می رسد در حال حاضر و در شرایط کنونی 
بهای نفت خام حتی می تواند به بشکه ای کمتر از 6۰ دلار نیز 

کاهش پیدا کند.
اد مورس، رییس جهانی پژوهش کالاها در سیتی گروپ، 
در مصاحبه ای با وال استریت ژورنال اظهار داشت: قیمت های 
پایین تر نفت نیز در پیش است؛ همانطور که هر روز تقریبا 

شاهد کاهش قیمت در معاملات هستیم.

رییس انجمن پرورش دهندگان گوشت مرغی با بیان این که خرید گوشت مرغ 
مازاد در بازار از سوی شرکت پشتیبانی امور دام فشاری را به این شرکت وارد کرده 

است، گفت: باید برروی صادرات مرغ بیشتر کار شود.
محمد یوسفی درباره آخرین وضعیت بازار گوشت مرغ گفت: شرکت پشتیبانی امور دام مرغ 
منجمد ذخیره شده را وارد بازار نکرده است و طبق دستور خرید مجدد مرغ از بازار را شروع 
کرده است. وی با بیان این که شرکت پشتیبانی امور دام روزانه حدود 7۰۰ تن گوشت مرغ از بازار 
خریداری می کند، ادامه داد: این اقدام باعث شده است که هر کیلو گوشت مرغ 12۰۰ تومان 
افزایش قیمت دشته باشد. یوسفی افزود:  اصولا با توجه به ذخیره ای که شرکت پشتیبانی امور 
دام دارد فشار زیادی به آن وارد می شود باید بر روی صادرات مقداری بیشتر کار شود و تولید را 
تعدیل کرد. رییس انجمن پرورش دهندگان گوشت مرغی تصریح کرد: در حال حاضر خریداری 
گوشت مرغ از سوی شرکت پشتیبانی امور دام در حال انجام است اما این روند نمی تواند خیلی 

ادامه داشته باشد.

کارآفرینان اغلب درباره این موضوع حرف می زنند 
که چگونه با وام هایی که از دوستانو فامیل و پول هایی 
که از سرمایه گذاران گرفته بودند و با افزایش سقف 
شروع  را  کار  و  کسب  خود،  اعتباری  کارت های 
کردند. ولی برای هر یک از این داستان های موفقیت، 

پایان های ناخوش کمی هم وجود دارد.
مالی  امور  رئیس  و  کار  و  کسب  مدیر  فدریکو،  نوئل 
Dreamstime.com، که یک سرویس ذخیره عکس 
است، می گوید در حالیکه شروع و توسعه یک کسب و 
کار بدون بدهی آسان نیست، ولی در عین حال ممکن و 
شدنی است. او می گوید: »ما ثابت کردیم که می توان این 
Dreamstime. کار را انجام داد. من و تیم مدیریت در

com هیچ وقت برای توسعه کسب و کارمان، وام نگرفتیم، 
از کارت های اعتباری استفاده نکردیم و از سرمایه گذار کمک 

نگرفتیم.« 
آنها در ابتدا همانطور که شغل روزانه خودشان را داشتند، 
 Getty این کار را به صورت پاره وقت انجام می دادند و با
Images و iStockphoto رقابت می کردند. وقتی 
مطمئن شدند که فروش آنها می تواند حقوق آنها را تأمین 
کند، کار در Dreamstime.com را به صورت تمام 

وقت انجام دادند. 
او می گوید: »در فروش اولمان که 1 دلار بود، ما 67 سنت 
بدست آوردیم. هزینه های ما بیشتر می شد، بنابراین سعی 
کردیم بیشتر از آنچه بتوانیم از طریق فروش، پرداخت کنیم، 
هزینه نتراشیم. ما در سال 2۰۰۴ کارمان را شروع کردیم 
و در سال 2۰۰5 تأسیس شدیم و ظرف یک سال همه 
مدیران این کسب و کار توانستند توجه کامل خود را به این 
کار اختصاص دهند.« هرچه کاربران بیشتری می پیوستند 
و عکس های خود را آپلود می کردند، شرکت بیشتر رشد 
می کرد. از سال 2۰۰8 تا 2۰۰9، درآمدها ۴5 درصد افزایش 
یافت؛ از سال 2۰۰9 تا 2۰1۰، درآمدها بیش از ۴۰ درصد 
بود و از سال 2۰1۰ تا 2۰11، 25 درصد بیشتر شده بود. این 
سایت در حال حاضر 5 میلیون کاربر و حدود 15 میلیون 
عکس ذخیره شده دارد. او می گوید: »کارآفرینانی که بدهی 
زیادی متقبل می شوند به این فکر نمی کنند که در بلندمدت 
کسب و کار آنها چگونه قرار است پول در بیاورد. اگر 1۰۰ 
دلار از کسی می گیرید، واقعاً به این فکر نمی کنید که چگونه 
قرار است آن را پس بدهید. اگر قبل از آنکه گامی به جلو 
بردارید، باید پول دربیاورید، باید خیلی روی آن فکر کنید.«

عکس  ویرایش  آوری  فن  از  او  کار  و  کسب  گفت  او 
اختصاصی جداست. فدریکو می گوید: »ما چیزی داریم 

که دیگران ندارند، ولی پول اولین فروش و همه فروش ها 
را گرفتیم و خیلی فکر کردیم که چگونه باید روی آن 

سرمایه گذاری کنیم.« 
این شرکت با داشتن 5 میلیون کاربری که عکس هایشان 
را برچسب خودشان ارائه می دهند، هزینه ها را پایین نگه 
می دارد. فدریکو می گوید: »ما مردم را تشویق می کنیم تا 
عکس هایشان را در سایت آپلود کنند و کلیدواژه هایی برای 
عکس های خودشان بگذارند، زیرا خودشان خوب می دانند 
که چه جستجوهایی به عکس آنها خاتمه می یابد. این کار در 
کنار نرم افزار ویرایش عکس اختصاصی ما، باعث می شود که 
پرسنل ما کار کمتری داشته باشند. ما با 12 تا 15 پرسنل 
ویرایش کننده عکس، حدود 1۰۰ هزار عکس در هفته آپلود 

می کنیم.«
طرح کسب و کار 

تعریف: طرح کسب و کار سندی مکتوب است که جزئیات 
کسب و کار پیشنهادی را مشخص میکند. این سند باید 
ضمن تشریح موقعیت کنونی ، نیازها ، انتظارات و نتایج 
پیش بینی شده را شرح دهد و کلیه جوانب آن را ارزیابی کند. 

طرح کسب و کار نشان دهنده چیست؟ 
آماده کردن یک طرح کسب و کار نتیجه نهایی روند 
طرح ریزی نیست ، بلکه تحقق طرح ، هدف نهایی است. 
با این وجود نوشتن طرح یک مرحله میانی مهم است. طرح 
نشان می دهد که بمنظور یک کسب و کار محرز ، بررسیهای 
دقیق در ایجاد کسب و کار انجام شده است و برای راه اندازی 

آن کارآفرین ، وظیفه اش را انجام داده است. 
هدف طرح 

وجود یک طرح کسب و کار رسمی ، صرفنظر از اندازه 
کسب و کار آن ، به همان اندازه که برای راه اندازی مهم است 

برای یک کسب و کار برقرار ) محرز ( نیز مهم است.
این طرح چهار عمل اصلی را بصورت زیر انجام می دهد:

و  کارآفرین کمک می کند که جوانب  یا  به مدیر   -1
پیشرفت پروژه یا کسب و کارش را مشخص ، متمرکز و 

بررسی کنند. 
2- یک چهارچوب منطقی و حساب شده ایجاد می کند 
تا در آن یک حرفه بتواند توسعه یابد و تدابیر مربوط به آن 

حرفه را در چند سال آینده دنبال می کند. 
3- بعنوان ماخذ و مبنایی برای مذاکره با اشخاص ثالث 
مانند سهامداران ، دفاتر نمایندگی ، بانکها ، سرمایه گذاران 

و ... بکار می رود. 
۴- معیاری را برای سنجش وضعیت واقعی کسب و کار در 

برابرآنچه که باید باشد، ارائه می دهد. 

همانطور که دو شغل مثل هم وجود ندارد و بنابراین 
طرحهای کسب و کار مانند هم نیز وجود ندارد. از آنجائیکه 
و  کسب  از  طیفی  یک  به  طرح  در  موضوعات  برخی   ،
کارها مرتبط هستند بنابراین این امر مهم است که مفاد و 
مندرجات طرح ها با امور فردی متناسب باشد. با این حال 
، بیشتر طرح ها از یک ساختار آزموده شده و نظر عمومی بر 
روی )در مورد ( آماده سازی طرحی ک بطور وسیعی قابل 
اجراست متابعت می کنند . طرح کسب و کار می بایست 
نگرشی واقع بین از پیش بینی ها ومقاصد بلندمدت داشته 
باشد. این دید و نگرش چهارچوبی را به وجود می آورد که 
طرح باید در آن فعالیت کند و نهایتا" یا موفق می شود یا 
شکست می خورد. برای مدیران و یا کارآفرینانی که به دنبال 
حمایت خارجی هستند ، آماده کردن یک طرح جامع ، 
موقیت را در افزایش بودجه ها یا تجهیز پشتیبان ضمانت 
نخواهد کرد. عدم وجود یک طرح منطقی ، یقینا شکست 
را حتمی خواهد کرد. طرح هم برای صاحب آن و هم برای 

حمایت کنندگان مالی آن، به دلایل زیر لازم است:
1- مهم آن است که مالک درباره هدف خود از کسب 
و کار و منابعی که برای آن نیاز دارد به دقت فکر کند. این 
موضوع در برآورد میزان سرمایه مورد نیاز، به وی کمک 

خواهد کرد.
2- بعید به نظر میرسد که مالک کسب و کار، برای 
راه اندازی آن سرمایه کافی داشته باشد. حمایت کنندگان 
مالی-بانکها یا سرمایه گذاران ریسکی-باید متقاعد شوند که 
سرمایه گذاری در کسب و کار جدید، منطقی و درست است.

3- فرض بر این است که اگر کسب و کار ایده خوبی 
برای حمایت  هم  و  آن  برای صاحب  هم  باشد،  نداشته 
کنندگان مالی آن، باید این موضوع را در مرحله برنامه ریزی 
و قبل از هدر رفتن مقدار زیادی از زمان و هزینه، شناسایی 

کنند.
اجزای یک طرح کسب و کار: 

1- اهداف کلي؛
2- مشخصات مجری طرح و همکاران؛

3- تعریف و توصیف کسب و کار؛
۴- تحلیل استراتژی بازار؛

5- تحلیل مالي؛
6- خلاصه.

اهمیت پروسه 
ایجاد یک طرح کسب و کار رضایت بخش امری پردردسر 
، اما ضروری است ، روند برنامه ریزی ، مدیران یا کارآفرینان را 
وادار می کند که کاملا دریابند آنچه را که می خواهند بدست 
بیاورند و اینکه چطور و کی آنرا انجام دهند. حتی اگر هیچ 
حمایت خارجی هم نیاز نباشد ، طرح کسب و کار می تواند 
برای دوری گزیدن از اشتباهات یا تشخیص فرصتهای پنهانی 

نقش حیاتی را بازی کند. 
برای عده بسیار زیادی از کارآفرینان و طراحان ، روند 
طرح ریزی )  فکر ، مذاکره ، تحقیق ، تجزیه و تحلیل ( به 

اندازه طرح نهایی و یا حتی بیشتر از آن مفید است. 
بنابراین حتی اگر به یک طرح رسمی نیاز ندارید ، درباره 
روند طرح ریزی بطور دقیقی فکر کند. این کار می تواند سود 

زیادی برای طرح کسب و کار شما داشته باشد. 
هفته های بسیار زیاد کار سخت و پیش نویسهای متعدد 
را از زمان بروز طرح تا گرفتن حق کار پیش بینی کنید. یک 
طرح مکتوب واضح با بسته بندی جذاب سبب خواهد شد 
تا حامیان ، سرمایه گذاران و ... آسانتر به آن گرایش پیدا 
کنند . یک طرح کسب و کار کاملا آماده نشان خواهد داد 
که مدیران یا کارآفرینان، کار را می شناسند و آنها را برای 
پیشرفت طرح بر حسب فرآوریها ، مدیریت ، سرمایه ها و 

مهمتر از همه بازارهای اقتصادی و رقابت اندیشیده اند.

آیا کاهش 40 دلاری قیمت نفت محقق خواهد شد؟ 
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

اجرای طرح مهار بیکاری در روستاها
 معاون وزیر کار از اجرای یک طرح ویژه به منظور اشتغال زایی در روستاهای 
کشور خبر داد و گفت: کمیته ای متشکل از دستگاه های مرتبط در حال تدوین 

برنامه شناسایی ظرفیت ها و فرصت های اشتغال زایی روستایی هستند. 
حسن طایی از جدیدترین طرح ارائه شده به شورای عالی اشتغال در زمینه اشتغال زایی 
خبر داد و گفت: 30 درصد از جمعیت کشور در روستاها زندگی می کنند، از این رو بازار 
کار روستایی کشور دارای پتانسیل عظیمی است که می تواند به اندازه 30 درصد اشتغال 

کشور را نیز ایجاد کند.
معاون توسعه اشتغال وزارت کار با تاکید بر اینکه به منظور اشتغال زایی بیشتر در 
روستاهای کشور و همچنین استفاده از ظرفیت ها و پتانسیل موجود در این بخش، طرح 
اشتغال زایی در روستاها ارائه شده است اظهارداشت: بازار کار روستایی، همیشه منبعی 

خوبی برای بازار کار بوده است.
طایی خاطرنشان کرد: در حال حاضر، توزیع منابع در پهنه کلی سرزمینی کشور 
صورت می گیرد که برای هدایت جمعیت به سمت روستاها و همچنین جلوگیری از 
ادامه مهاجرت از روستاها به شهرها، باید از امکانات موجود در روستاها برای اشتغال زایی 

استفاده شود.
این مقام مسئول در وزارت کار تصریح کرد: در قالب اجرای بسته سیاستی اشتغال 

سال 93، چندین نشست بین دستگاه های موثر در امر اشتغال برگزار شده است.
وی به هماهنگی های انجام شده در زمینه شناسایی ظرفیت ها و فرصت های 
اشتغال زایی در روستاهای کشور اشاره کرد و گفت: در چارچوب یک برنامه تعاملی می 

توان برای اشتغال زایی در روستاهی کشور، نقش ایفا کرد.

عضو شورای ملی زعفران؛

کاهش تولید طلای سرخ 
 عضو شورای ملی زعفران با اشاره به کاهش تولید این محصول در سال جاری، 
گفت: قیمت هرکیلوگرم زعفران از ۴ میلیون و 300 هزار تومان تا 5 میلیون و 

300 هزار تومان متغییر است. 
علی حسینی با بیان اینکه برداشت زعفران حداکثر تا 25 آذرماه به اتمام می رسد، 
اظهار داشت: تا زمانی که تمام محصول جمع آوری و میزان تولید در کلیه مناطقی که 
زعفران کاری دارند ارزیابی نشود ، نمی توان میزان دقیق تولید طلای سرخ را طی سال 

جاری برآورد کرد.
وی اضافه کرد: مزارع زعفران یک سال بارآوری دارند و محصول خوبی می دهند و همین 

مزارع در سال بعد ممکن است محصول کمتری بدهند. 
حسینی با اشاره به اینکه پیش بینی می کنیم امسال بالغ بر 200 تن زعفران در کشور 
تولید شود، گفت: میزان دقیق تولید پس از پایان برداشت محصول میسر است، ضمن 

اینکه همچنان مقام نخست تولید و تجارت این محصول متعلق به ایران است.
شورای ملی زعفران با بیان اینکه سطح زیر کشت این محصول در دو استان خراسان 
رضوی و خراسان جنوبی بیش از 80 هزار هکتار است، اضافه کرد: به گفته مسئولان 
ممکن است امسال میزان تولید زعفران 30 درصد کاهش یابد که حتی در این صورت نیز 

ما بیش از آنچه صادر می کنیم؛ تولید خواهیم داشت.
وی، میزان تولید زعفران سال گذشته را بین 250 تا 270 تن عنوان کرد و افزود: در 
چند سال اخیر میزان صادرات زعفران ایران در بهترین شرایط از 180 تن تجاوز نکرده و 

معمولا بین 130 تا 150 تن متغییر بوده است. 
حسینی در مورد قیمت زعفران نیز گفت: قیمت هرکیلوگرم زعفران از 4 میلیون و 
300 هزار تومان تا 5 میلیون و 300 هزار تومان متغییر است و هرچه کیفیت محصول 

بالاتر باشد، قیمت آن هم بالاتر است.

عضو هیات مدیره سندیکای کاغذ و مقوای ایران خبر داد؛

واردات 400 هزار تنی کاغذ کارتن

عضو هیات مدیره سندیکای کاغذ و مقوای ایران گفت: علی رغم تولید 
600 هزار تن کاغذ کارتن به دلیل نیاز کشور بیش از ۴00 هزار تن از چین و تایلند 

وارد می شود.
حسین ابراهیمی فردویی  با بیان این که نیاز کشور تولید یک میلیون تن کاغذ کارتن 
است اظهار کرد: تاکنون اقداماتی در راستای خودکفایی در این حوزه انجام شده است که از 

این اقدامات می توان احداث چندین کارخانه جدید الاحداث را مثال زد.
وی ادامه داد: به تازگی کارخانجات تولید کاغذ در اصفهان، نیشابور و یزد ایجاد شده است 
و اگر مشکلی ایجاد نشود ظرف دو سال آینده ایران در تولید کاغذ کارتن به خودکفایی 
کامل می رسد. عضو هیات مدیره سندیکای کاغذ و مقوای ایران با اشاره به برخی از این 
مشکلات گفت: اگر بانک ها در موعد مقرر اعتبار به کارخانه های جدید الاحداث بدهند 
و از نظر مالی مشکلی ایجاد نشود، می توان نسبت به آینده کارخانه های جدید الاحداث 

امیدوار بود.
90 درصد کاغذ های تولید کارتن کاغذ بازیافتی است

ابراهیمی با بیان این که در تولید کاغذ کارتن بیش از 90 درصد از کاغذ های بازیافتی 
استفاده می شود، اظهار کرد: 10 درصد باقی از خمیر کاغذ وارداتی و چوب جنگل است.

وی یکی  دیگر از مشکلات حوزه کاغذ را بحث نقدینگی عنوان کرد و گفت: شرکت های 
کاغذ سازی قابلیت این را دارد که بیش از 20 درصد ظرفیت کنونی فعالیت کند اما این 

مساله در گروی آن است که مشکل نقدینگی صنعت کاغذ به طور کامل برداشته شود.
اعتراض کاغذی ها به سازمان مالیات

عضو هیات مدیره سندیکای کاغذ و مقوای ایران درباره عملکرد سازمان مالیات اظهار 
کرد: سازمان مالیات قبل از فروش نقدی کاغذ، هشت درصد ارزش افزوده را اخذ می کند 
که این مساله باعث شده است بسیاری از واحد های تولیدی توان فعالیت را نداشته باشند.

ابراهیمی ادامه داد: پیشنهاد ما این است که سازمان مالیات در یک دوره شش ماهه و 
یا یکساله مالیات را از شرکت های کاغذ سازی دریافت کند، چرا که این امر موجب ارتقاء 

صنعت کاغذ سازی می شود.

مدیرعامل بانک ملی ایران اعلام کرد؛

پرداخت ۷200 میلیارد ریال تسهیلات ازدواج 
در بانک ملی

مدیرعامل بانک ملی ایران اعلام کرد: طی هشت ماهه گذشته، بانک ملی 
ایران بیش از 1۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به بیش از 700 هزار 

نفر پرداخت کرد.
 عبدالناصر همتی افزود: این بانک با پرداخت 230 هزار فقره تسهیلات ازدواج، بیشترین 

تسهیلات پرداختی قرض الحسنه را طی این مدت به خود اختصاص داده است.
وی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته در این خصوص از پرداخت تسهیلات 
ازدواج تا سطح 330 هزار نفر در بانک ملی ایران خبر داد. مدیرعامل بانک ملی ایران 
تاکید کرد: علاوه بر صندوق قرض الحسنه بانک ملی، در این مدت بانک کارگشایی 
وابسته به بانک نیز با پرداخت مبلغ 2750 میلیاردریال، تعداد 413 هزار فقره تسهیلات 
ضروری قرض الحسنه به متقاضیان پرداخت کرده است. وی تسهیلات خوداشتغالی، رفع 
احتیاجات ضروری، خود اشتغالی کمیته امداد، تعمیر مسکن و نظایر آن را از دیگر موارد 

عناوین تسهیلات قرض الحسنه بانک ملی ایران برشمرد.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,250,000یک مثقال طلا

981,120یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,570,000سکه بهار آزادی

9,580,000سکه امامی

4,800,000نیم سکه

2,740,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 33,000,000پژو 

ELX 41,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 ۴0,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 3۲,000,000رانا 

LX 31,000,000سمند 

LX EF7 3۲,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 77,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ۲0,000,000سایپا 111

 ۲0,000,000سایپا 131

 21,000,000سایپا 132

SX ۲۴,000,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,۰۰۰,۰۰۰ 

53۰ MVM۴2,۰۰۰,۰۰۰ 

MVM X3366,۰۰۰,۰۰۰ 

 MVM X3378,۰۰۰,۰۰۰ جدید اتومات

 MVM11۰21,۰۰۰,۰۰۰ چهار سیلندر

یک کارشناس اقتصادی:
اقتصاد ایران بهبود می یابد

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به تمدید مذاکرات هسته ای گفت که 
اهمیت ایران در مناسبات سیاسی، امنیتی و اقتصادی خاورمیانه نهایتا 5+1 

را مجبور به توافقاتی در جهت بهبود اوضاع اقتصادی ایران می کند.
علی اکبر نیکواقبال اظهار کرد: امنیت سیاسی و اقتصادی منطقه ی خاورمیانه با 
توجه به شاهراه انرژی، به همان اندازه که برای ما مهم است برای غربی ها هم اهمیت 
دارد. لذا احتمال این که کشورهای 1+5 در مذاکرات هفت ماه آینده امتیازهایی از 

جمله کاهش تحریم ها و آزادسازی اموال بلوکه شده ایران بدهند وجود دارد.
وی افزود: ایران در زمینه های نفت و گاز برای سرمایه گذاران خارجی جذابیت دارد 
و با توجه به نیاز جهان به فرآورده های نفتی و گازی، تحت فشار قرار دادن ایران بیش 

از این منطقی نیست و این فشار می تواند آسیب هایی را به اقتصاد جهانی وارد کند.
این کارشناس اقتصادی در عین حال تصریح کرد: باید خود را برای هر شرایطی 
آماده کنیم. ترسیم یک چشم انداز اقتصادی لازم است. اگر فشارها زیاد شود باید خود 
را آماده شرایط بسته تر کنیم و لزوم اقتصاد مقاومتی بیش از پیش اهمیت می یابد. اگر 
هم با 1+5 به توافق رسیدیم، با نگاه آینده نگرانه ساختارهای اقتصادی را ایجاد کنیم تا 

در آینده دچار شوک های ناشی از نوسانات قیمت نفت نشویم.
نیکواقبال با بیان این که اقتصاد ما در دهکده جهانی قرار دارد ادامه داد: هرچه 
ارتباطات یک کشور قوی تر باشد امکان مانور برای پیشرفت اقتصادی بیشتر فراهم 
می شود. در حال حاضر نه تنها امکان ارتباطات برای ما وجود ندارد بلکه تحریم ها و 
اخیرا کاهش قیمت نفت و افزایش قیمت ارز هم اقتصاد ما را دچار محدودیت های 

بیشتری کرده است.
وی با اشاره به ظرفیت 150 میلیارد دلاری سرمایه گذاری در بخش پتروشیمی 
ایران گفت: جذب سرمایه های خارجی در این جهت ضروری است. پیش نیاز این 
مساله ثبات وضعیت سیاسی و اقتصادی کشور با توجه به گفت وگوهای هسته ای 
است. در حال حاضر تحریم ها به افزایش واردات کالاهای بی کیفیت منجر شده و تولید 

داخلی را با مشکل مواجه کرده است.
این کارشناس اقتصادی، تصمیم گیری اوپک برای کاهش تولید نفت را موثر دانست 
و افزود: هم اکنون بسیاری از کشورهای عضو اوپک بیشتر از سهمیه خود، نفت 
تولید می کنند که با توجه به شرایط فعلی کاهش قیمت نفت باید در این خصوص 

چاره اندیشی کنند.
نیکواقبال با اشاره به تغییرات قیمت دلار در روزهای اخیر گفت: باید مابه التفاوت 
تورم داخلی و خارجی را در تعیین نرخ ارز لحاظ شود. تورم داخلی حدود 20 درصد 
و تورم جهانی حدود 4 درصد است که مسوولان امر باید این فاصله ی 16 درصدی را 

برای حمایت از تولید داخلی و صادرات، جبران کند.

چگونه بدون بدهی کسب و کاری را آغاز کنیم؟ 

رییس انجمن پرورش دهندگان گوشت مرغی تاکید کرد

نیاز به تعدیل تولید مرغ

آگهی مزایده  اموال منقول نوبت اول 
  موجب اجراییه صادره ازشعبه 3 شورای حل اختلاف قم که در اجرای احکام  به 
شماره 10/93ج/671  ثبت گردیده له محمد علی عارف زاده و علیه روح ا... نصیری که 
محکوم علیه محکوم است به پرداخت 14/125/663 ریال درحق محکوم له و تادیه حقوق  
اجرائی به صندوق  دولت که محکوم له در راستای وصول محکوم به اقدام به توقیف اموال 
شامل حدود  20 تن آهن آلات اسقاط شامل  لوله -  قوطی -  طوری فلزی و تیر آهن  
و قفسه فلزی و پایه از محکوم علیه نمود که کارشناس جمعا 16/000/000 ریال  ارزیابی 
نموده: که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ  93/10/07  ساعت 9 الی 9/30 صبح 
به آدرس .  قم  .  خ ساحلی .  جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق حضوری به فروش برسد. لذا  افرادی که قصد بازدید از اموال 
را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند .قیمت پایه از مبلغ کارشناسی 
شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد . برنده مزایده باید 
ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی 
یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج میگردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد 

مراجعه نمائید. 
حسن کاظمی – دادورز  اجر ای احکام مدنی دادگستری قم 
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رئیس فدراسیون فوتبال: 

هدف  تیم ملی فوتسال 
حضور در بین سه تیم برتر جهان است

رئیس فدراسیون فوتبال کش�ورمان گفت که هدف تیم ملی فوتسال ایران 
حضور در بین س�ه تیم برتر جهان اس�ت و باید با فراهم شدن شرایط به این 

هدف رسید.
 علی کفاشیان با تشکر از کمیته آموزش فدراسیون بابت برگزاری اولین گردهمایی مربیان 
فوتسال ایران، گفت: از کمیته آموزش به دلیل برگزاری این گردهمایی تشکر می کنم، چرا 
که معتقدم همه مربیان در هر رشته نیاز دارند تا با تبادل اطلاعات، برنامه ریزی دقیقی 
برای موفقیت رشته های خود داشته باشند. وی افزود: در تمام دنیا مربیان با علم به روز 
حرکت می کنند و برگزاری اینگونه سمینارها باعث می شود تا مربیان داشته های خود را 
ارزیابی کرده و با پی بردن به نقاط ضعف و قوت فنی شان، برنامه ریزی دقیق تری داشته 
باشند. از کمیته آموزش می خواهیم هر 4 ماه یکبار این سمینارها را برگزار کند تا فوتسال 
ایران در مسیر تکامل قرار بگیرد. رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به جایگاه فوتسال ایران 
در قاره آسیا و جهان، عنوان کرد: با توجه به جایگاه خوبی که در سطح جهان و آسیا داریم 
و همچنین مدرسان ایرانی که در سطح آسیا تدریس می کنند، باید در بین 3 تیم برتر 
جهان حضور داشته باشیم. فوتسال ایران پتانسیل این جایگاه را داشته و با برنامه ریزی و 
آموزش و فراهم شدن شرایط ایده آل به اهداف خود که همان حضور در بین سه تیم برتر 

جهان است، برسیم.
کفاش��یان یادآور شد: رقابت های لیگ در س��طح بانوان و آقایان در ایران و در رده های 
مختلف در حال برگزاری است و حاصل آن در تیم ملی نمایان می شود. اکنون تیم ملی 
آقایان ایران در آسیا و جهان شناخته شده است و می تواند مقام های خوبی را کسب کند. 
تیم ملی فوتسال بانوان نیز مقام نایب قهرمانی آسیا را برای اولین بار کسب کرده و باید 
برای حفظ این جایگاه تلاش کند. در واقع انتظار داریم با اجرای برنامه راهبردی  از سوی 

کمیته فوتسال و آموزش شاهد روند رو به رشد این رشته ورزشی باشیم.

محمد نوری: 

مدیریت باشگاه دنبال 
بازیکنان خارجی سطح بالا باشد

کاپیتان پرسپولیس گفت: مدیریت باش�گاه باید به دنبال بازیکنان خارجی 
سطح بالا و بهتر از بازیکنان فعلی پرسولیس باشد.

محم��د نوری  در مورد ب��ازی روز جمعه تیمش مقابل ذوب آهن گفت: این بازی برای 
ما بسیار سرنوشت ساز است. ذوب آهن در بهترین شرایط خود قرار دارد و چند هفته ای 
می شود بحران را پشت  سر گذاشته است. از روز اول به دنبال قهرمانی در جام حذفی بودیم 
و با تمام وجود در این بازی حاضر خواهیم شد تا با شکست ذوب آهن راهی فینال شویم.

وی ادامه داد: ذوب آهن اگرچه از نظر مهره تفاوتی نکرده اما از نظر روحی و روانی شرایط 
بسیار بهتری دارد. گل محمدی با درایتی که داشته توانسته شخصیت تیمی ذوب آهن را به 

این تیم برگرداند و این تیم در ادامه لیگ نتایج بسیار بهتری کسب خواهد کرد.
کاپیتان پرسپولیس در خصوص شناخت گل محمدی از پرسپولیس تاکید کرد: طبیعی 
است که  گل محمدی از تعدادی از بازیکنان ما شناخت داشته باشد و این شناخت کاملا 
دو طرفه است. گل محمدی مربی باهوشی است و در آینده ای نزدیک به یکی از بهترین 
مربیان ایران تبدیل خواهد شد.  نوری با ابراز امیدواری بر اینکه کمیته انضباطی محرومیت 
تماشاگران از بازی روز جمعه را لغو کند، افزود: در این بازی روی حمایت ویژه هواداران مان 
حساب ویژه باز کرده ایم. مسئولان کمیته انضباطی بدانند که این هواداران هستند که به 
فوتبال جذابیت و هیجان می بخشند و نباید آنها را از فوتبال دور کرد مخصوصا اینکه این 
بازی در مرحله نیمه نهایی جام حذفی است و مطمئنا تماشاگران زیادی برای حمایت ما به 
ورزشگاه آزادی خواهند آمد. وی با اشاره به گل هایی که در جام حذفی برای پرسپولیس به 
ثمر رسانده گفت: در سال های اخیر در جام حذفی همیشه گل های حساسی را برای تیمم 
زده ام و چنانچه مقابل ذوب آهن هم فرصت نصیبم شود باز گلزنی خواهم کرد. هر چند در 
تیم ما مهم نیست چه کسی گل می زند بلکه مهم پیروزی تیم است. کاپیتان پرسپولیس 
در مورد اینکه هر دو تیم دروازه بان های پنالتی گیری دارند عنوان کرد: دروازه بان های ما 
از جمله بهترین های لیگ به حساب می آیند و هر کدام در ترکیب اصلی باشند خیال ما 
حتی در ضربات پنالتی هم راحت است. البته ما دنبال این هستیم که کار ذوب آهن را در 
90 دقیقه تمام کنیم و کار به وقت اضافه یا ضربات پنالتی نکشد. نوری در پایان تاکید 
کرد که تیمش برای ادامه مسابقات داخلی و مخصوصا لیگ قهرمانان آسیا باید تقویت 
شود و در این باره  به تسنیم گفت: مدیریت باشگاه باید دنبال بازیکنان خارجی با کیفیت 
و کارنامه دار باشد. اگر قرار باشد بازیکن خارجی همسطح بازیکنان خودمان جذب کنند 
کمکی به تیم نمی شود. حریفان ما در لیگ قهرمانان بازیکنان خارجی سطح بالایی را به 
خدمت می گیرند و اگر دنبال رقابت با آنها هستیم باید بازیکن خارجی طراز اول و سطح 

بالاتر از بازیکنان خودمان باشیم، در غیر این صورت بی جهت هزینه کرده ایم.

رایزنی ها کار خودش را کرد؛

ایران میزبان قطعی قهرمانی آسیا 2015 شد
رئیس فدراسیون والیبال ایران در اجلاس سالیانه هیات رئیسه کنفدراسیون 
والیبال آس�یا میزبانی کشورمان در رقابتهای قهرمانی آس�یا در سال ۲015 را 

قطعی کرد.
 در حالی که چندی پیش در کنگره جهانی FIVB میزبانی ایران در هجدهمین دوره 
رقابتهای قهرمانی آسیا و نوجوانان جهان در سال 2015 قطعی شده بود، اما به یک باره 
میزبانی نوجوانان جهان از ایران گرفته و به آرژانتین واگذار شد و همچنین بنا به دلایلی 
نامعلوم مسئولان کنفدراسیون والیبال آسیا اعلام کردند که میزبانی ایران در قهرمانی آسیا 

در سال آینده مجددا در اجلاس هیات رئیسه AVC مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
ب��ه همین خاطر محمدرضا داورزنی، رئیس فدراس��یون والیبال ک��ه از اعضای اصلی 
هیات رئیسه AVC به حساب می آید یکشنبه شب به منظور شرکت در جلسه سالیانه 
این هیات تهران را به مقصد بانکوک تایلند ترک کرد و روز گذشته در مراسم بازگشایی 
دفتر AVC در تایلند که با حضور رئیس فدراسیون جهانی انجام شد، طی نشست های 
جداگانه با روسای فدراسیون های مختلف و دکتر آری گراسا رئیس FIVB و دکتر بن ناصر 
رئیس AVC موافقت دوب��اره آنها را برای میزبانی ایران در هجدهمین دوره رقابتهای 
قهرمانی آسیا جلب کرد. صبح چهارشنبه جلسه هیات رئیسه در مقر AVC در بانکوک 
تشکیل شد و در خصوص موضوع میزبانی ایران در این رقابتها هم بحث و بررسی شد 
و در پایان جمهوری اس��لامی ایران به عنوان میزبان قطعی هجدهمین دوره مسابقات 
والیبال قهرمانی مردان آسیا معرفی شد. همچنین شانریت که پیش از این رئیس کمیته 
مسابقات AVC بود، در این جلسه به عنوان دبیر کل کنفدراسیون والیبال آسیا انتخاب 

و معرفی شد.

لغو مسابقه صبای قم
 در هفته هشتم لیگ برتر هندبال

مس�ابقه صبای قم در هفته هش�تم رقابت ه�ای لیگ برتر هندب�ال مردان 
باشگاه های کشور لغو و به زمان دیگری موکول شد.

 بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ برتر فدراسیون هندبال قرار است دیدارهای هفته 
هشتم لیگ برتر هندبال از 11 تا 13 آذر برگزار شود در حالی که صبا طبق این برنامه باید 
به میهمانی تیم ثامن الحجج سبزوار می رفت اما این بازی به دلیل حضور ثامن در مسابقات 
جام باشگاه های آسیا به زمان دیگری موکول شد و صبا در هفته نهم روز پنجشنبه 20 آذر 

ماه در قم میزبان تیم انتهای جدولی همیاری آذربایجان غربی خواهد بود.

قضاوت داور قمی
 در هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال

داور مط�رح و با دانش فوتبال اس�تان قم در هفته نخس�ت از دور برگش�ت 
بازی های لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور قضاوت یکی از بازی های مهم را 

انجام می دهد.
 کمیته داوران اسامی داوران قضاوت کننده سه دیدار پایانی از هفته شانزدهم لیگ برتر 
فوتبال را اعلام کرد و بر اساس تصمیم این کمیته علی صفایی داور با دانش استان قم به 

عنوان قاضی دیدار تیم های پیکان تهران و سپاهان اصفهان انتخاب شد.
پنجشنبه 93/9/13  پیکان – سپاهان  ساعت 15 در ورزشگاه دستگردی تهران

علی صفایی-مهدی الوندی-سخاوت سلیمان نژاد-سعید رحیمی مقدم- ناظر: محمود 
رفیعی

دعوت پسران هندبالیست قمی
 به اردوی تیم ملی نونهالان هندبال کشور

پسران هندبالیست قم با درخشش در رقابت های قهرمانی نونهالان پسر کشور 
به اردوی تیم ملی نونهالان هندبال دعوت شدند.

 در حاشیه دومین دوره  رقابت های قهرمانی نونهالان پسر کشور که با حضور 21 تیم 
از سراسر کشور در کرمانشاه  برگزار شد با انتخاب کمیته فنی مسابقات برترینهای این 
دوره از سوی کمیته آموزش و مربیان اعلام شد و به نمایندگی از هیئت هندبال استان قم 

امیراحسان نیک پی و علی خالقی پناه دعوت شده اند.

سرپرست تیم فوتبال صبای قم خبر داد:
علی دایی گزینه مربیگری تیم فوتبال صبای قم

سرپرست تیم فوتبال صبای قم از حضور علی دایی به عنوان گزینه مربیگری 
تیم فوتبال صبای قم خبر داد و گفت: مهدی تارتار، مجید صالح و یکی دو مربی 

غیر شاغل دیگر در بین گزینه های هدایت صبا حضور دارند.
علی حیات پور اظهار داشت: پس از فسخ قرارداد مرفاوی، چند مربی که در حال حاضر 
تیم ندارند در لیست باشگاه صبا برای هدایت این تیم قرار گرفته اند که علی دایی یکی 

از این گزینه ها است.
وی اف��زود: در م��ورد حضور دایی بر روی نیمکت صبا، هنوز چیزی قطعی نیس��ت و 
هیئت مدی��ره در این باره تصمیم گیری می کند و مذاکرات لازم را انجام می دهد البته 

چند مربی دیگر از جمله مهدی تارتار و مجید صالح هم در بین گزینه های ما هستند.
سرپرست تیم فوتبال صبای قم درباره وضعیت خدمتی 2 بازیکن احضار شده صبا گفت: 
باشگاه صبا پیگیر کار مسعود حق جو و احمد حسن زاده هست و این بازیکنان هم مدارک 
لازم را ارائه کرده اند و با توجه به آخرین صحبتی که حق جو داشته ام، گویا مشکل این 

بازیکن در شرف حل شدن است و امیدواریم وی هر چه سریع تر به تیم برگردد.
حی��ات پ��ور بیان کرد: احمد حس��ن زاده هم وضعیت پرونده معافیت خ��ود را برای 
نظام وظیفه تشریح کرده و ظاهراً ادله وی محکمه پسند و قانونی است و امیدوارم مشکل 

او هم هر چه سریع تر حل شود.
وی در مورد نقل و انتقالات صبا عنوان کرد: مهلت نقل و انتقالات نیم فصل تا هفتم دی 
ماه است و برای این که بازیکنی جذب تیم شود ابتدا باید سرمربی تیم مشخص شود و 

پس از تعیین سرمربی در این باره تصمیم گیری می شود.
سرپرست تیم فوتبال صبای قم در مورد وضعیت محسن بیات تصریح کرد: با توجه به 
این که علت عدم حضور وی در تمرینات، مشکلش با کادر فنی قبلی بود، با مدیر عامل 

باشگاه صحبت کرده ام تا در صورت صلاحدید وی به تمرینات تیم اضافه شود.
حیات پور درباره مصدومیت آمبونو آچیله مهاجم کامرونی با خاطرنشان کرد: وی به 
تمرینات بازگشته البته در حال حاضر به صورت انفرادی تمرین می کند اما فکر می کنم به 

بازی با نفت مسجد سلیمان برسد.

مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان قم خبر داد:

صدرنشینی هما 
در هفته سوم لیگ برتر فوتبال قم

 مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان قم از صدرنشینی هما در پایان 
هفته سوم لیگ برتر فوتبال قم خبر داد.

جواد رنگرز جدی اظهار داشت: سومین هفته از فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال 
شامگاه سه شنبه برگزار شد و تیم فوتبال هما با پیروزی بر عقاب پردیسان در پرگل ترین 

بازی هفته صدرنشین شد.
وی گفت: در دیدارهای برگزار شده از هفته سوم، حساس ترین مسابقه بین تیم های 
مدعی سفیر گفتمان و اتحاد برگزار شد که تیم فوتبال اتحاد با یک گل حریف خود را 

شکست داد و به یک پیروزی ارزشمند و حیاتی دست پیدا کرد.
مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان قم افزود: تیم فوتبال ایرانجوان در ادامه 
روند ناکامی های خود برابر تیم فوتبال پیروزان با نتیجه 5 بر یک شکست خورد و به انتهای 

جدول رده بندی سقوط کرد.
رنگرز جدی بیان داشت:  ایرانجوان در مسابقه پیشین خود نیز شکست سنگینی برابر 
تیم فوتبال هما متحمل شد و بدین ترتیب با یک امتیاز در قعر جدول رده بندی قرار 
گرفت. وی عنوان کرد: پرگل ترین بازی این هفته را تیم های هما و عقاب پردیسان برگزار 
کردند که در این مسابقه هما با نتیجه 5 بر 3 عقاب را شکست داد و به سومی پیروزی 

متوالی خود دست پیدا کرد.
مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان قم ابراز کرد: در دیگر بازی برگزار شده از 
هفته سوم مسابقه تیم های پناه آفرین و استقلال به برتری 3 بر 2 تیم پناه آفرین انجامید.

وی عنوان کرد: با توجه به نتایج به دست آمده، تیم فوتبال هما با 9 امتیاز صدر جدول 
قرار دارد و تیم های پناه آفرین با 7 امتیاز، اتحاد با 6 امتیاز و سفیر گفتمان با 4 امتیاز در 

رده های دوم تا چهارم جدول رده بندی قرار گرفته اند.
مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان قم افزود: تیم های فوتبال پیروزان، استقلال، 
عقاب پردیسان و ایرانجوان در رده های پنجم تا هشتم جدول رده بندی لیگ برتر فوتبال 

قم ایستاده اند.
رنگرز جدی تصریح کرد: مس��ابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های قم، بالاترین سطح 
مس��ابقاتی فوتبال در قم محسوب می ش��ود که در آن، 8 تیم حاضر به صورت رفت و 

برگشت رقابت می کنند و 2 تیم انتهای جدول به دسته پایین تر سقوط می کنند.
 وی خاطرنشان کرد: تیم قهرمان این مسابقات به نمایندگی از قم، در مسابقات لیگ 
فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان شرکت می کند چنان که فصل گذشته تیم فوتبال 

آبادگران قهرمان این مسابقات شد و به لیگ کشور صعود کرد.

هفته دوم از دور برگشت لیگ برتر فوتبال؛

صبا در فکر شکار قوی سپید
تیم فوتبال صبای قم در دومین دیدار خود از مسابقات نیم فصل دوم لیگ برتر 

فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم ملوان بندر انزلی به میدان می رود.
 باخت ناباورانه صبای قم در گام نخست از دور برگشت لیگ چهاردهم حالا آن ها را در 
شرایطی قرار داده که بیش از پیش مهیای دیدار هفته دوم از نیم فصل دوم مسابقات لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور برابر تیم ملوان بندر انزلی شوند و امتیازات از دست رفته را 
جبران کنند. تیم فوتبال صبای قم در آغازین هفته از چهاردهمین دوره مسابقات لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور به شکست دور از انتظار برابر تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان 
تن داد و در واقع نخستین بازی خارج از خانه دور برگشت لیگ چهاردهم را با شکست به 

پایان رساند و حالا به دنبال نخستین پیروزی در دور برگشت است.
صبا همچنان ششمین تیم جدول رده بندی لیگ برتر

تیم فوتبال صبای قم در هفته نخست از باز ی های چهاردهمین دوره لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور جام خلیج فارس میهمان تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان بود و در پایان 
نتوانست همچون نیم فصل اول از حریف خود امتیاز بگیرد و میدان را با شکست 3 بر 
یک ترک کرد و حالا در اندیشه این است که ملوان بندر انزلی را با شکست بدرقه کند و 
به روند صعودی خود در لیگ چهاردهم ادامه بدهد. مسابقه صبا و ذوب آهن در حضور 
تماشاگران قمی علاقه مند به فوتبال در ورزشگاه فولاد شهر اصفهان به انجام رسید و طی 
آن نیمه نخست با تساوی یک بر یک به پایان رسید اما در نیمه دوم با گل های که روی 
اشتباهات مکرر بازیکنان خط دفاع و دروازه بان صبا زده شده سرانجام ذوب آهن اصفهان 
به برتری 3 بر یک رس��یده و به سه امتیاز نخستین بازی دور برگشت لیگ چهاردهم 

دست یافت.
باخت های خانگی صبا به پرسپولیس، استقلال و نفت

صبایی ها در نیمه نخست این دیدار نمایش قابل قبولی ارائه کردند و با انجام فوتبالی 
منسجم و قابل قبول توانستند چندین موقعیت گلزنی در مقابل دروازه تیم ذوب آهن 
اصفهان که یکی از قدیمی ترین و ریشه دارترین تیم های لیگ برتر فوتبال ایران است ایجاد 
کنند اما چه فایده که نتوانس��تند از این بازی امتیاز بگیرند و با دست خالی از اصفهان 
بازگش��تند تا به فکر بازی بعد با ملوان باش��ند. صبای قم در حالی باید روز چهارشنبه 
19 آذر ماه در ورزشگاه یادگار امام شهر مقدس قم برابر تیم ملوان بندر انزلی قرار بگیرد 
که آخرین بار در قم تیم ملوان را با حساب یک بر صفر شکست داده و در انزلی نیز با 
نتیجه بدون گل حریف خود را متوقف کرده و حالا به دنبال این است که باخت بازی 
برگشت فصل گذشته را این بار در بازی برگشت لیگ چهاردهم در قم تلافی کند، ضمن 
اینکه صبا پیش از این 3 بار در قم باخته و حالا به فکر جبران شکست  مقابل پرسپولیس، 

استقلال خوزستان و نفت تهران در قم است.

امیر شمسایی مربی تاسیسات دریایی شد

س�رمربی پیش�ین تی�م فوتس�ال ماه�ان تندیس ق�م ب�ه کادر فنی تیم 
تاسیسات دریایی اضافه شد.

 امیر شمسایی که فصل جدید رقابتهای لیگ برتر فوتسال را با تیم ماهان تندیس قم 
شروع کرده بود و نتایج خوبی با این تیم کسب کرد بعد از جدایی از جمع قمی ها به کادر 
فنی تیم تاسیسات دریایی اضافه شد تا به کمک برادر کوچکتر خود وحید شمسایی 
بشتابد . امیر شمسایی در زمان حضور وحید شمسایی در تیم دبیری تبریز هم به کادر 

فنی این تیم اضافه شده بود و با این تیم قهرمانی در لیگ برتر فوتسال را کسب کرد.

مرحله نیمه نهایی جام حذفی؛

 ـذوب آهن؛ دومین فینال یحیی با سرخ ها پرسپولیس 

پرس�پولیس و ذوب آهن درحالی در نخستین بازی 
مرحل�ه نیمه نهایی جام حذفی برابر ه�م صف آرایی 
می کنند که هر دو تیم برای رسیدن به آرامش کامل، 

نیاز به پیروزی در این دیدار دارند.
مرحله نیمه نهایی رقابتهای فوتبال جام حذفی باشگاه های 
کشور روز جمعه با برگزاری یک دیدار آغاز می شود که طی آن 
پرسپولیس در ورزشگاه آزادی میزبان ذوب آهن اصفهان است، 
دیداری که برنده آن نخستین فینالیست جام بیست و ششم را 

مشخص می کند.
در این بازی که تقابل دو سرمربی پرسپولیسی است، هر دو 
تیم در اندیش��ه رسیدن به فینال و جبران ناکامی  های خود 
در لیگ در جام حذفی هستند که در این بین سرخپوشان 
تهرانی برای اینکه دوباره وارد بحران نشوند، بیش از مهمان 

خود به برد نیاز دارند.
بازی با تماشاگر است یا بدون تماشاگر؟

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال روز یکشنبه هفته جاری 
درحالی آرای متخلفان دربی پایتخت را اعلام کرد که طبق 
این رای باشگاه پرسپولیس به دلیل تکرار تخلفات تماشاگران 

منتسب به این باشگاه، به پرداخت 200 میلیون ریال جریمه 
نقدی و برگزاری اولین دیدار خانگی بدون حضور تماش��اگر 

محکوم شد.
طبق قان��ون، این محرومیت باید در بازی پرس��پولیس با 
ذوب آهن اصفهان اعمال ش��ود ام��ا در انتهای حکم کمیته 
انضباطی جمله "این رای قابل تجدید نظر خواهد بود" آمده 
اس��ت که همین جمله ممکن اس��ت باعث لغو محرومیت 
تماشاگران پرسپولیس و حضور آنها در این مسابقه حساس 

و سرنوشت ساز شود.
در این رابطه عصر سه شنبه هم نشستی بین مهدی تاج و 
حمیدرضا سیاسی برگزار و پرسپولیسی  ها به این رای اعتراض 
کرده و درخواس��ت تجدید نظر دادند که با توجه به احتمال 
رس��یدگی آن در کمیته استیناف، بحث برگزاری این دیدار 
بدون تماشاگر، منتفی به نظر می رسد. همانند اتفاقی که برای 
هواداران تراکتورس��ازی در دیدار با استقلال رخ داد و ناگهان 

محرومیت آنها بخشیده شد.
مشکلات پرسپولیس، آرامش ذوب آهن

محرومیت محس��ن بنگر و امید عالیشاه، مصدومیت پیام 

صادقی��ان و رضا حقیقی، فاصله کم بی��ن بازی های مهم و 
خستگی نفرات تیم و شکست مقابل نفت تهران اصلی ترین 
مشکلات تیم حمید درخشان در بازی حساس با ذوب آهن 

است.
هرچند چنین مش��کلاتی در ش��رایط عادی یک تیم را از 
وضعیت نرمال به ش��رایط بحرانی نزدیک می کند اما انگیزه 
رسیدن به فینال، قهرمانی در جام حذفی و آسیایی شدن، یک 
امتیاز مثبت برای تیم جوان و جنگنده سرخپوشان خواهد بود 
تا مقابل حریف اصفهانی  خود سربلند زمین مسابقه را ترک 
کند. در سوی دیگر میدان اما ذوب آهن به لطف پیروزی های 
اخی��ر در لیگ برتر، صعود به نیمه بالای جدول و همچنین 
حذف کردن اس��تقلال در مرحله گذشته جام، با روحیه بالا 
به تهران س��فر می کند تا با پشت گذاشتن پرسپولیسی که 
شرایط خوبی ندارد، گام بلند برای رسیدن به قهرمانی جام 

حذفی بردارد.
یحیی پرسپولیس را فینالیست می کند یا ذوب آهن را

آخرین باری که پرسپولیس به فینال جام حذفی رسید، با 
هدایت یحیی گل محم��دی بود. این مربی که در نیم فصل 
دوم لیگ دوازدهم، جانش��ین "مانوئل ژوزه" شد، خیلی زود 
تیم بحران زده آن زمان را به آرامش رساند. یحیی با آن تیم 
در نهایت به فینال جام حذفی رس��ید اما در گام آخر مقابل 
س��پاهان دچار اش��تباهاتی ش��د تا قهرمانی را در ورزشگاه 
آزادی به حریف اصفهانی س��پرده و با وداعی تلخ، از نیمکت 

سرخپوشان کنار گذاشته شود.
ام��روز اما یحیی گل محم��دی در دیداری س��خت مقابل 
پرسپولیس قرار گرفته و حکم صعود سرخپوشان پایتخت به 
فینال جام حذفی که برای آنها بس��یار مهم بوده، دست این 
مربی است. در این شرایط باید دید این مرتبه تیم اصفهانی 
گل محمدی پرسپولیس را به آرامش می رساند یا با برتری در 

تهران، این تیم را به وضعیتی بحرانی تر فرو خواهد برد.
برنامه مرحل��ه نیمه  نهایی رقابتهای فوتب��ال جام حذفی 

باشگاه های کشور را به شرح زیر اعلام کرد:
جمعه - 14 آذرماه

* پرس��پولیس تهران - ذوب آهن اصفهان، ساعت 15:15، 
ورزشگاه آزادی

شنبه - 15 آذرماه
* پدی��ده مش��هد - نفت تهران، س��اعت 14، ورزش��گاه 

ثامن الائمه مشهد

بعد از مسجل شدن دریافت گل های تعمدی توسط 
حامد لک، باشگاه تراکتورس�ازی این دروازه بان را از 

امروز به پادگان عاشورای تبریز می فرستد.
اتفاقاتی که در دیدار حساس روز سه شنبه تیم های فولاد 
خوزستان و تراکتورسازی تبریز در اردوی سرخ پوشان تبریزی 
رخ داد تصمیماتی جدی را برای سه بازیکن این تیم به دنبال 
داش��ت. دیداری جذاب که تراکتورسازی نتیجه آن را 3 بر 2 
به میزبان خود واگذار کرد تا پس از هفته ها صدرنشینی، این 

عنوان را از دست بدهد.
گل هایی که تراکتورسازی در این بازی دریافت کرد اگرچه 
حاصل حملات بی ش��مار شاگردان اسکوچیچ در تیم فولاد 
خوزس��تان بود اما تبریزی ها معتقد هس��تند که حامد لک 
دروازه ب��ان این تیم در دریافت این گل ها مقصر بوده اس��ت. 
دس��ت کم روی گل های اول و س��وم این ب��ازی نقش این 

دروازه بان ملی پوش انکار ناپذیر بود.
بع��د از دریافت گل س��وم این بازی ب��ود که درگیری بین 
بازیکن��ان تراکتورس��ازی و حامد لک به وج��ود آمد و چند 
دقیقه بعد رسول خطیبی که در اوسط نیمه نخست این بازی 
حساس اخراج شده بود از روی سکوها به دستیارانش دستور 
تعویض لک را صادر کرد. لک که از تعویض خود ناراضی به 
نظر می رسید هنگام تعویض با داود نوش صوفیانی که به جای 

او وارد دروازه شد حاضر به دست دادن نشد.
اتفاقات حاشیه ای بعد از این بازی به همین جا ختم نشد. 
کادر فنی تیم تراکتورس��ازی بعد از ای��ن دیدار بلافاصله با 
هماهنگی سران این باشگاه تصمیم گرفت حامد لک را برای 
ادامه خدمت سربازی به پادگان بفرستد. این تصمیم که ظاهرا 
از قبل اتخاذ شده بود پیش از ظهر امروز چهارشنبه به اجرا در 
می آید و لک باید ساعت 10 صبح خود را به پادگان عاشورای 

تبریز معرفی کند.
کاظم شهریاری، مدیر روابط عمومی باشگاه تراکتورسازی 
تبریز در این باره گفت: حامد لک سرباز بوده و برای گذراندن 
خدمت سربازی به تراکتورسازی آمده بود. برای باشگاه این 
بازیکن با دیگر س��ربازان فرقی ندارن��د و او چون در فوتبال 
تخصص داشت در تیم فعالیت داشت درست مثل سربازی 
که به بخش رانندگی می رود اما حالا وضعیت طوری شده که 
باشگاه احساس می کند بودنش در تیم به ضرر است بنابراین 
تصمیم گرفت به پست اصلی خود یعنی همان پادگان سربازی 

فرستاده شود.
به نظر می رس��د که باقی مانده خدمت سربازی حامد لک 
کمی بیش از س��ه ماه است اما شهریاری موضوع دیگری را 
مطرح کرده و گفت: مش��خص نیس��ت که چقدر او باید در 
پادگان بماند. به طور حتم او هم مثل دیگر س��ربازان دارای 
پرونده است که باید بررسی شود چقدر اضافه خدمت دارد. 
این اضافه خدمت را هم باشگاه بررسی می کند و تصمیم گیری 

خواهد کرد که الان میزان آن مشخص نیست.
مدیر روابط عمومی باش��گاه تراکتورسازی در پاسخ به این 
سوال که آیا برای باشگاه مسجل شده که لک گل های تعمدی 
دریافت کرده است، گفت: از مدت ها قبل به ما می گفتند که 
لک گل های بدی دریافت می کند و در تبریز همه می گفتند 
که این کار عمدی صورت می گیرد. کارشناسان دروازه بانی هم 
در این باره نظراتی دادند که باش��گاه را به واکنش وا داشت. 
تقریبا از بازی با نفت تهران برای ما مسجل شده بود گل هایی 
که لک دریافت می کند طبیعی نیستند و در دیدار با فولاد 

هم که اتفاقاتی رخ داد و کادر فنی تصمیم خود را عملی کرد.
اما چه سرنوش��تی در انتظار لک خواهد بود؟ شهریاری در 
پاسخ به این سوال توضیح داد: از قبل کارها انجام شده بوده و 
لک باید ساعت 10 صبح دیروز چهارشنبه در پادگان عاشورای 
تبریز خود را به مسئولان این پادگان معرفی کند. بقیه مسایل 
س��ربازی وی مربوط به پادگان است و باش��گاه نام وی را از 
لیست خود خارج می کند. آقای خطیبی لیستی از دروازه بان 
ها را تهیه کرده و در اختیار باشگاه قرار داده تا برای نیم فصل 

خریداری کنیم.
اما در کنار لک دو بازیکن دیگر هستند که به سرنوشت وی 
دچار شده اند. محسن دلیر و شهریار شیروند بازیکنانی هستند 
که با تصمیم کادر فنی باید ادامه خدمت سربازی خود را در 
پادگان عاش��ورای تبریز سپری کنند. از قرار معلوم کارهای 
مربوط به انتقال این بازیکنان به پادگان از قبل انجام گرفته 
بوده و بازی با فولاد بهانه ای ش��ده بود تا تصمیم یاد شده به 

مرحله اجرا در بیاید.

کنفدراس�یون فوتبال آس�یا به مناس�بت شصتمین 
سالگرد تاسیس این کنفدراسیون کتابچه ای را منتشر 

کرد.
 کنفدراسیون فوتبال آسیا با برگزاری مراسم شصتمین سالگرد 
خود در 9 آذر 93 با میزبانی زادگاه تأسیس��ش ش��هر مانیل 
فیلیپین، کتابچه ای منتشر کرد که در زیر به شرح مختصر آن 
پرداخته شده است. در ابتدا پس از اعلام فهرست مطالب کتاب، 
شاهد پیام شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه، رئیس کنفدراسیون 
فوتبال آس��یا هستیم . شیخ سلمان در متن پیام خود نوشته 
است: »شصتمین سالگرد کنفدراسیون فوتبال آسیا مانند یک 
نقطه عطف برای این کنفدراسیون است و همه ما از این رویداد 
خوش��حال هستیم. در نگاهی به 6 دهه فعالیت کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، شاهد توسعه فدراسیون های عضو از 12 به 46 به 
همراه یک عضو مؤسس هستیم.« در متن این پیام اضافه شده 
است: »مانیل شهری است که کنفدراسیون فوتبال آسیا در آن 
متولد ش��د و پس از 60 سال شاهد رشد بسیار زیاد این گروه 
قدرتمند هستیم. تاریخ ادامه خواهد داشت و نگاه به گذشته به 
ما خواهد گفت که جایگاه کنونی خود را سنجیده و به یاد آوریم 
که چگونه توانسته ایم از تجارب به دست آمده استفاده کنیم. 
هدف ما پیشرفت است و ما باید از گذشته درس گرفته و البته 

به آن قناعت نکرده و در راستای توسعه آن تلاش کنیم.«
رئیس کنفدراس��یون فوتبال آسیا در انتهای پیام خود آورده 
اس��ت: »60 سال فعالیت کنفدراس��یون فوتبال آسیا شاهکار 
برجس��ته ای است که با حمایت همگان به دست آمده است و 

من مطمئنم که می توانیم س��ال های پر از موفقیت دیگری را 
برای این کنفدارسیون رقم بزنیم.«

در ادامه سپ بلاتر، رئیس فدراسیون جهانی فوتبال هم ضمن 
آرزوی موفقیت برای ش��یخ سلمان و تبریک تولد شصتمین 
س��الگرد کنفدراس��یون فوتبال آس��یا در پیامی گفته است: 
»60 س��الگی کنفدراسیون فوتبال آسیا هم راستای 60 سال 
موفقیت پی در پی اس��ت. ش��هر مانیل در سال 1954 جایی 
بود که کنفدراس��یون فوتبال آسیا با 12 فدراسیون عضو و با 
ریاس��ت "مان کم لوح" از هنگ کنگ در آن متولد شد. پس از 
2 سال از فعالیت این کنفدراسیون شاهد برگزاری اولین دوره 
از رقابت های جام ملت های آسیا بودیم.« وی ادامه داده است: 
»کم لوح، رئیس بسیار موفقی بود و پس از آن هموطنان وی 
کوک چان، ویلیام س��وی تاک لوی و ان.سی.چان یکی پس از 
دیگری تا سال 1958 توانستند ریاست این کنفدراسیون را به 
عهده بگیرند. پس از آن تونکو عبدالرحمن پوترا الحاج از مالزی 
توانس��ت به این مقام دست پیدا کند تا اینکه در سال 1977 
کامبیز آتابای از ایران توانست به مدت یک سال در مقام ریاست، 
کنفدراسیون فوتبال آسیا را هدایت کند. لازم به ذکر است که 
کامبیز آتابای دهمین رئیس فدراسیون فوتبال ایران نیز بوده 
است. پس از آن نیز تان سری حمزه )مالزی(، سلطان حاجی 
احمد )مالزی( و محمد بن همام العبداله )قطر( به ترتیب در این 
سمت به اعمال وظیفه پرداختند و از سال 2013 تاکنون نیز 
شیخ سلمان بن ابراهیم آل خلیفه از بحرین در این سمت مشغول 
به فعالیت است.« رئیس فدراسیون جهانی فوتبال در متن پیام 

خود به نقش کلیدی کنفدراس��یون فوتبال آس��یا در سطح 
جهانی اش��اره کرده و گفت: »قاره آسیا با دربرگرفتن دو سوم 
جمعیت جهان و عضویت 47 فدراسیون توانسته نقش کلیدی 
را در سطح فوتبال جهانی داشته باشد. در جام جهانی 2014 
برزیل شاهد عملکرد بسیار خوب تیم های ایران، استرالیا، ژاپن 
و کره جنوبی بودیم. همچنین در سطح فوتبال بانوان، تیم های 

آسیایی به خوبی نشان دادند که چه توانایی هایی دارند.«
بلاتر افزود: »امروز، کنفدراسیون فوتبال آسیا در جایی ایستاده 
است که فوتبال را به مدرسه ای در زندگی تبدیل کرده و توانسته 
سهم قابل توجهی در یک پارچگی جوامع داشته باشد. حضور 
آس��یا برای آینده ب��ازی ما که روز ب��ه روز جهانی و جهانی تر 

می شود، حیاتی است.«
در این کتاب پیش از مرور 6 دهه مقام های کس��ب شده در 
س��طح فوتبال آسیا، تاریخچه فعالیت کنفدراسیون به همراه 
 AFC معرفی کلیه رؤس��ا، دبیران کل و فدراسیون های عضو
را آورده اس��ت و در این میان ش��اهد تصاویر تیم ها و لحظات 
برجسته در فوتبال قاره آسیا و علی الخصوص تیم ملی فوتبال 
ایران و نام بردن از بازیکنان پیشکسوت فوتبال ایران همچون 
علی پروین هس��تیم. در میان اوراق دهه 60 و مرور تاریخچه 
رقابت های جام ملت های آسیا، تصویر تیم ملی فوتبال ایران در 
س��ال 1960 به چشم می خورد و در توضیحات آن به میزبانی 
ایران در سال های 1968 و 1976 و کسب عنوان قهرمانی این 
دوره از مس��ابقات در س��ال های 1964، 1972 و 1976 اشاره 
شده است. همچنین در دهه 70 که به گستردگی تصاویر تیم 
ملی ایران دیده می شود عنوان شده است که »ایران به عنوان 
کشور پیشرو در قاره از اواخر سال 1960 در سطح فوتبال ظهور 
کرد و توانست در دهه 70 موقعیت خود را در آسیا تثبیت کند.«

»باش��گاه تاج که امروز اس��تقلال نامیده می ش��ود، توانست 
در س��ال 1970 در رقابت های باشگاهی آسیا قهرمان شود و 
تیم ملی فوتبال ایران در سال 1972 توانست عنوان قهرمانی جام 

ملت های آسیا را در پایتخت بانکوک کسب کند.«
از دیگر تصاویری که در این کتاب به چشم می خورد، تصویر 
مهدی مهدوی کیاست که به عنوان سفیر فوتبال پایه ایران از 

سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب شده بود.
همچنین در این میان شاهد تصویر انتخاب علی دایی به عنوان 
بهترین بازیکن سال 1999 نیز هستیم. لازم به ذکر است که 
قبل از آن خداداد عزیزی در س��ال 1996 و پس از آن مهدی 
مهدوی کی��ا و علی کریمی به ترتیب در س��ال های 2003 و 

2004 به عنوان بهترین بازیکن سال انتخاب شده بودند.
از دیگر عناوین و تصاویر برجس��ته این کتاب نیز می توان به 
بازی قدرتمند ایران مقابل آرژانتین در رقابت های جام جهانی 

2014 برزیل اشاره کرد.

یک تصمیم غیرمنتظره در تراکتورسازی؛

پشت پرده انتقال دروازه بان تراکتور به پادگان

 افتخارات فوتبال آسیا در کتابچه AFC منتشر شد؛
از علی پروین، دایی و مهدوی کیا تا بازی ایران و آرژانتین
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علمی و سلامت

موقع استفاده از موبایل سرتان را خم نکنید
خم کردن سر به جلو برای استفاده از تلفن همراه فشار زیادی به گردن وارد 
می کند، تا جایی که اثر آن با اثر آویزان کردن وزنه ۲7 کیلوگرمی از گردن 

برابری می کند. 
نتایج پژوهشی جدید نشان می دهد که خم کردن سر و نگاه کردن به پایین برای 
کار کردن با تلفن همراه، معادل وزنه ای 27 کیلوگرمی روی گردن شما نیرو وارد می کند. 
این نیرو مشابه این است که چهار توپ بزرگ بولینگ یا کودکی هشت ساله از گردنتان 

آویزان شده باشد.  
علاوه بر این، شما چندین بار در روز این کار را انجام می دهید. از همه بدتر این که هنوز 

نمی دانیم تأثیرات درازمدت این کار چه خواهد بود.
ما انسان های امروزی به طور متوسط حدود دو تا چهار ساعت از شبانه روز را به پایین 
نگاه می کنیم تا موبایل خود را چک کنیم یا متنی از آن را بخوانیم. این کار معادل 
1400 ساعت فشار اضافی در سال روی ستون فقرات گردنی )بخشی از گردن که درست 

بالای شانه ها قرار دارد( است. 
 این امر باعث سایش زودرس مهره ها، بروز آرتروز، پارگی و انحطاط مهره ها می شود 

که درمان آن نیازمند جراحی های پیچیده است.
 هنگام خواندن و نوشتن پیام کوتاه در موبایل، ستون فقرات در وضعیت نامناسبی قرار 

می گیرد. 
گردن به طور طبیعی باید با مهره ها در یک خط صاف قرار داشته باشد؛ ولی در حالت 

خواندن و نوشتن پیام، گردن خیلی جلوتر از مهره ها قرار می گیرد.
 تحقیقات نشان می دهد که این حالت نادرست باعث وارد کردن 27 کیلوگرم فشار روی 
گردن می شود که مرکز آن روی مهره 7C گردن است. مهره 7C بزرگ ترین و پایین ترین 
مهره گردن است. این مهره یکی از نشانه های برجسته اسکلت است و از پشت گردن بیرون 
زده و به راحتی قابل تشخیص است. زمانی که گردن به سمت جلو خم باشد و در درجات 

مختلف بچرخد، بیشترین فشار را متحمل می شود.
پزشکان توصیه می کنند که هنگام کار با کامپیوتر و تلفن همراه، از قوز کردن و خم 

کردن گردن خودداری شود تا آسیب وارده به ستون فقرات کاهش یابد. 
 این پژوهش به رهبری دکتر کنت هانسراج )Kenneth K. Hansraj(، جراح ارشد 
ستون فقرات و ارتوپدی در مرکز توانبخشی و جراحی نخاع نیویورک انجام شد که از مدل 
سه بعدی ستون فقرات برای اندازه گیری تأثیرات کشش سر به سمت پایین برای چک 

کردن تلفن همراه استفاده کرده بود. 
 به دلیل اینکه سر با وزن 5.5 کیلوگرم بسیار سنگین است، وقتی که برای مدت طولانی 

به پایین نگاه می کنیم، نیرو و فشار زیادی روی گردن اعمال می کنیم. 
 گروه هانسراج برای نمایش شهودی اثر این فشار، آن را با آویزان کردن وزنه ای از گردن 

شبیه سازی کرد و با نتایج غیرمنتظره ای روبرو شد.
 فشار وارده به گردن در زاویه های مختلفی که خم می شود، فرق می کند و هر چه زاویه 

خم شدن گردن بیشتر باشد، نیروی وارده به آن بیشتر است.
 »وقتی سر صاف است، یعنی در زاویه صفر درجه، فشار وارده به گردن معادل 5.5 
کیلوگرم است. وقتی که سر به سمت جلو خم می شود، نیرو و فشار وارده به گردن برای 
زاویه 15 درجه معادل 12 کیلوگرم، برای 30 درجه معادل 18 کیلوگرم، در 45 درجه به 
اندازه 22 کیلوگرم و در 60 درجه معادل 27 کیلوگرم خواهد بود )این حالت ها در تصویر 
کناری نشان داده شده اند(.  وقتی که زاویه خم شدن سر به جلو بیشتر می شود، فشار 

وارده به توسط ستون فقرات گردنی به میزان چشمگیری افزایش می یابد.« 
اما این تحقیق بدان معنی نیست که تلفن همراه خود را دور بیندازید و استفاده از 
ابزارهای الکترونیکی را برای همیشه فراموش کنید، فقط کافی است نترسید و به خودتان 
مسلط باشید.   یک فیزیوتراپ اهل سیدنی به نام تیمر سابت می گوید که درد گردن 
علاوه بر استفاده از تلفن همراه می تواند به دلیل مجموعه ای از عوامل، همانند سن، 
جنسیت، نوع کار و استرس ها هم باشد.  او می گوید: »از یک چشم انداز مطلقا فیزیکی، 
یافته های پژوهش اخیر منطقی به نظر می رسد، ولی حال می دانیم که درد چندبعدی 
است. مجموعه رو به افزایشی از داده ها در مورد اختلال های ژنتیکی، ویژگی های رفتاری 
و احوال شخصی و همچنین محیط فیزیکی وجود دارد که ارتباطشان با درد گردن 
کشف شده است«.   هانسراج اذعان می کند که منطقی نیست انتظار داشته باشیم مردم 
موبایل هایشان را کنار بگذارند تا ستون فقراتشان آسیب نبیند، ولی او می گوید که آگاهی 
از مشکل و تلاش برای اصلاح نحوه در دست گرفتن گوشی موبایل، می تواند در درازمدت 
مفید باشد.   پژوهشگران توصیه می کنند که افرادی که از گوشی های تلفن همراه استفاده 
می کنند، سعی کنند سر خود را راست نگه دارند.  پیش از این، تحقیقی درباره میزان 

فشاری که استفاده از موبایل بر گردن وارد می کند، منتشر نشده بود.

80 درصد عقب ماندگی های ذهنی
 خفیف است 

براساس شواهد موجود، 80 درصد عقب ماندگی های ذهنی خفیف بوده و 
اغلب افراد مبتلا می توانند زندگی مستقلی داشته باشند.

محسن عابدینی نیا، روانپزشک افزود: تظاهرات بالینی عقب ماندگی ذهنی به طور عمده 
شامل کاهش کارایی در همه انواع کارهای هوشمند انه نظیر یادگیر ی، حافظه، حل مشکل 

و انجام فعالیت های ذهنی دیگر است.
وی با اشاره به اینکه اغلب موارد عقب ماندگی ذهنی معمولی و به اصطلاح خفیف است، 
تاکید کرد: بر اساس شواهد موجود، 80 درصد عقب ماندگی های ذهنی خفیف بوده و اغلب 

افراد مبتلا می توانند زندگی مستقلی داشته باشند.
عابدینی یادآور شد: مبتلایان به عقب ماندگی ذهنی از نظر ظاهری طبیعی و نسبتا سالم 

بوده و نقایص حسی و حرکتی در آنها چندان قابل ملاحظه  نیست.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از موارد عقب ماندگی ذهنی خفیف خیلی دیر تشخیص 
داده می شود، خاطرنشان کرد: اگر عقب ماندگی ذهنی خفیف به موقع تشخیص داده شده 
و اقدامات اصلاحی و درمانی زودرس و مناسب صورت گیرد، در آن صورت فرد مبتلا 

می تواند زندگی راحتی را تا پایان عمر داشته باشد.

با بلند کردن اشیاء 
 استخوانهایتان پوک می شود 

مصرف مکمل ها، ویتامین ها و تغذیه ی مناسب از پیشگیری از پوکی استخوان 
نقش بسزایی دارند.

مرتضی حکیمیان، متخصص تغذیه   گفت: پوکی استخوان عارضه ای است که با بالا 
رفتن سن بوجود می آید و در نهایت از استحکام بافت و املاح استخوان کم می کند و 

معمولا مقاومت بافت بدن با بلند کردن اشیا ء سنگین کاسته می شود.
وی افزود: پوکی استخوان علامتی ندارد، در واقع افرادی که در معرض خطر پوکی 
استخوان هستند قبل از ابتلاء  به پوکی استخوان باید با مصرف برخی خوراکی ها، 
ویتامین ها و مکمل ها عملیات پیشگیری را انجام دهند تا افراد به پوکی استخوان مبتلا 
نشوند. تغذیه ی مناسب یکی از ارکان و روش های مؤثر جهت جلوگیری از پوکی استخوان 

محسوب می شود.
وی اذعان داشت: کلسیم و پروتئین مانند لبنیات کم چرب از بهترین منابع غنی پروتئین 

است که در پیشگیری از پوکی استخوان نقش بسزایی دارد.

3درصد از ایرانیان ناقل هپاتیت B هستند 
برآوردها نشان می دهند که به طور متوسط حدود 3 درصد افراد جامعه ناقل 
هپاتیت B هستند که البته این میزان در مناطق مختلف کشور، تا حدودی 

متفاوت است.
احمد سراوانی، استادیار دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: امروزه هپاتیت یکی 
از مشکلات مهم بهداشتی و درمانی در جهان است که هزینه های مالی و جانی زیادی را 

موجب می شود.
وی گفت: علل و نحوه انتقال هپاتیت و شیوع آن، با توجه به سطح بهداشتی، سنت ها، 
عادات اجتماعی و رفتاری و میزان رعایت اصول اخلاقی و انسانی می تواند بسیار متفاوت 

باشد.
سراوانی با اشاره به شیوع بسیار بالای هپاتیت به ویژه نوع B آن در جهان، تأکید کرد: 
در ایران نیز موارد هپاتیت B نسبتاً قابل ملاحظه است و هنوز درصد بالایی از افراد جامعه 

به این بیماری آلوده هستند.
وی تصریح کرد: برآوردها نشان می دهند که به طور متوسط حدود 3 درصد افراد 
جامعه ناقل هپاتیت B هستند که البته این میزان در مناطق مختلف کشور، تا حدودی 

متفاوت است.
سراوانی افزود: خوشبختانه با اجرای واکسیناسیون نوزادان و افراد پرخطر در دو دهه اخیر 

و افزایش سطح بهداشت، موارد ابتلا به هپاتیت B در کشور کاهش یافته است.

سن پیدایش آب سیاه چشم 
آب سیاه، بیماری افزایش فشار چشم است که با افزایش این فشار و عدم 
خروج مایع زلالیه از چشم، مشکلات عدیده ای در میزان بینایی چشم ایجاد 

می شود.
هرمز شمش متخصص چشم پزشکی گفت: در میزان درمانپذیری آب سیاه ، تشخیص 
به موقع بسیار اهمیت دارد. در بعضی موارد ابتلاء به آب سیاه ، ارثی است که این افراد 
از آنجایی که سابقه فامیلی در اطراف خود مشاهده کرده اند ، سریعتر مراجعه می کند و 

احتمال پیدایش عوارض شدید آب سیاه و کوری، کاهش می یابد.
وی افزود: در بعضی موارد ابتلاء به آب سیاه در پی ضربه به چشم ایجاد می شود. در 
مورد آب سیاه حاد، علائمی چون فشار بالای چشم، سردرد، استفراغ و تاری دید ایجاد 
می گردد که با مراجعه فوری به مراکز درمانی، امکان پیشگیری از کوری چشم وجود دارد. 
ولی در موارد مزمن آب سیاه، بتدریج تاری میدان دید، کم شدن وسعت دید و بسته شدن 

زاویه دید چشم، ایجاد می گردد. 
شمش در ادامه گفت: با درمانهای مختلف جراحی و پزشکی، آب سیاه درمانپذیر است و 
باید توجه داشت که  30 تا 40 سالگی ، سنین ظهور آب سیاه است و افراد در این سنین 
باید فشار چشم را کنترل کنند.  گفتنی است نوع مادرزادی آب سیاه، از بدو تولد وجود دارد 

که داشتن قرنیه بزرگ در چشم نوزاد از مشخصات ظاهری آن است.

اغلب موارد اگزمای تماسی تحریکی 
در زنان مشاهده می شود 

اغلب موارد اگزمای تماسی تحریکی در زنان مشاهده شده و مواد شیمیایی 
عامل اصلی بروز این نوع عارضه پوستی هستند.

مهرداد افشاریان، متخصص پوست و مو اظهار داشت: در اگزمای تماسی تحریکی ، عامل 
به وجود آورنده عارضه موجب تحریک و آزار پوست و حتی اختلال و تخریب ساختمان 
پوست می شود. وی با اشاره به اینکه اگزمای تماسی تحریکی شایعترین علت اگزمای دست 
در بین زنان است، تاکید کرد: اغلب موارد اگزمای تماسی تحریکی در زنان مشاهده شده و 
مواد شیمیایی عامل اصلی بروز این نوع عارضه پوستی هستند. افشاریان گفت: شوینده ها 
به ویژه وایتکس، برخی از مواد آرایشی و بهداشتی، فرآورده های نفتی، سیمان، اسیدها و 
مواد قلیایی از مهمترین مواد مرتبط با بروز اگزمای تماسی تحریکی هستند. وی خاطر 
نشان کرد: افرادی که به مدت طولانی و زیاد با آب و مواد شوینده و پاک کننده سروکار 
داشته باشند، بسیار بیشتر به اگزمای تماسی تحریکی مبتلا می شوند. افشاریان یادآور 
شد: پرهیز از تماس مستقیم با مواد تحریک کننده، اصل کلی پیشگیری و درمان اگزمای 

تماسی از نوع تحریکی است.

خونریزی لثه و دهان نشانه  استرس مزمن
استرس مزمن احتمال بروز مشکلات و عارضه های پوستی به ویژه جوش ها و 

التهاب پوستی و همچنین خارش پوست را تا پنج برابر افزایش می دهد.
محسن عابدینی نیا روانپزشک گفت: استرس و اضطراب از جمله مضرات زندگی های 
امروزی است که به ویژه در بین افراد جوان، مشکلات قابل ملاحظه تری را به وجود 
می آورد. وی با اشاره به اینکه مشکلات پوستی از علائم بسیار مهم استرس های مزمن 
هستند، تاکید کرد: استرس مزمن احتمال بروز مشکلات و عارضه های پوستی به ویژه 

جوش ها و التهابات پوستی و همچنین خارش پوست را تا پنج برابر افزایش می دهد.
عابدینی افزود: در واقع استرس شدید موجب ضعف اعصاب و بروز التهابات پوستی 
می شود. وی یادآور شد: افرادی که دچار خارش های مزمن و مکرر پوستی می شوند، در 
اغلب موارد افرادی هستند که زندگی پر استرس را تجربه می کنند. عابدینی نیا خاطر نشان 
کرد: در صورتیکه استرس مزمن به موقع تحت درمان قرار نگیرد، در آن صورت علائم این 
بیماری به ویژه مشکلات پوستی به وجود آمده تشدید شده و امکان درمان آنها دیگر به 

راحتی وجود نخواهد داشت.
خونریزی که نشانه ی استرس مزمن است 

خونریزی لثه و دهان، از نشانه های مهم استرس مزمن است که بی توجهی به آنها 
موجب تشدید عارضه و بروز مشکلات جدی می شود. محسن عابدینی نیا، روانپزشک 
تصریح کرد: افرادی که دارای استرس های دائم و مزمن هستند و به دلیل نوع شغل و یا 
سبک زندگی بیشتر تحت تاثیر هورمون استرس هستند، علائمی نظیر مشکلات دهان، 
عوارض پوستی و اختلالات خواب را از خود  بروز می دهند. وی گفت: بروز مشکلات دهان 
در بسیاری از موارد استرس های مزمن و دائم دیده می شود ولی اغلب مبتلایان و اطرافیان 
آنها به این علائم هیچ گونه توجهی ندارند. عابدینی نیا تاکید کرد: خونریزی لثه و دهان 
درد، از نشانه  های مهم استرس مزمن است که بی توجهی به آنها موجب تشدید عارضه 
و بروز مشکلات جدی می شود. وی با بیان اینکه دهان درد و زخم و درد فک معمولا در 
هنگام خواب اتفاق می افتد، یاد آور شد: این علائم به واسطه استرس تشدید می شوند و 

امکان بهبودی آنها کاهش می یابد.
عابدینی نیا خاطر نشان کرد: افرادی که تحت استرس های مزمن هستند، بسیار بیشتر 
دچار بیمار های لثه شده که یکی از دلایل آن ضعف سیستم ایمنی و ورود بیشتر باکتری ها 

به لثه و آسیب آن است . 

فواید و خطرات سونا و جکوزی )1(

گرما می تواند فواید زیادی برای بدن داشته باشد؛ به خصوص برای دردها و 
گرفتگی های مفصلی و عضلانی. بنابراین استفاد ه از سونا و جکوزی می تواند برای 

این دردها مفید باشد.
سونا

استفاده از سونا، جکوزی و حوضچه آب سرد به سلامت شما خدمت می کند یا به قیمت 
جانتان تمام می شود؟ استخر رفتن بدون جکوزی، سونای بخار، سونای خشک و حوضچه آب 
سرد خالی از لطف است! کمتر کسی پیدا می شود که استخر برود و چند دقیقه ای را در سونا 
و جکوزی نگذراند و اگر کمی دل و جرات داشته باشد ، خیال رفتن به حوضچه آب سرد را 
هم نمی تواند از سرش بیرون کند. در مورد فواید و خطرات رفتن به سونا و جکوزی حرف و 
حدیث های بسیاری گفته شده است. عده ای معتقدند پوست جکوزی روها، پیر می شود و 
برخی می گویند حوضچه آب سرد بعد از آن، می تواند تا سال ها پوست را سالم و جوان نگه دارد.

این باورها را با گروهی از متخصصان در میان گذاشتیم. در این مطلب متخصصان برای تان از 
فواید و خطراتی که با استفاده از این امکانات با آنها روبه رو می شوید، می گویند.

دکتر خلیل صداقت پیشه، متخصص پوست و مو معتقد است:
رطوبت برای پوست مفید است، بنابراین استفاده از سونای مرطوب می تواند به سلامت پوست 
به خصوص نوع خشک آن کمک کند، اما سونای خشک می تواند باعث افزایش خشکی پوست 

شود، بنابراین تنها برای کسانی مفید است که پوست چرب دارند.
در واقع قرار گرفتن در این محیط به تخلیه چربی اضافی پوست و پاکسازی آن کمک 
می کند، اما افراد با پوست خشک معمولا بعد از رفتن به سونای خشک دچار افزایش خشکی، 

تحریک، خارش و چین و چروک های پوستی می شوند.
همچنین این افراد بهتر است زمان خیلی کوتاهی از جکوزی استفاده کنند و بلافاصله پس از 
بیرون آمدن از آن، کل بدن خود را با لوسیون چرب کنند. به طور کلی مدت زمان قرار گرفتن 

در این محیط ها نباید خیلی طولانی باشد، 5 تا 10 دقیقه کفایت می کند.
استفاده از سونا و جکوزی در دوران حاملگی مجاز نیست، زیرا بالا رفتن حرارت بدن مادر 

می تواند به جنین آسیب برساند
حتما با دمپایی به سونا بروید

احتمال انتقال بیماری های پوستی به خصوص زگیل کف پا در محیط استخر، سونا و 
جکوزی بسیار زیاد است. بنابراین توصیه می شود افراد حتما از دمپایی شخصی استفاده کنند. 
دمپایی های عمومی موجود در استخر می توانند شما را در خطر انتقال قارچ و زگیل قرار دهند.

علاوه بر این توصیه می شود حتما بعد از بیرون آمدن از آب، دوش بگیرید و لابه لای 
انگشتان خود را به خوبی با آب و صابون یا شامپو بشویید، زیرا شستشو باعث می شود خیلی از 
آلودگی های موجود در آب استخر و جکوزی از روی پوست پاک شوند، اما اگر آلودگی درون 

پوست مستقر شود، دیگر نمی توان آن را با شست وشو از بدن بیرون کرد.
خانم های باردار استفاده نکنند

پریناتولوژی  تخصص  فوق  زایمان،  و  زنان  متخصص  جمال،  السادات  اشرف  دکتر 
)حاملگی پرخطر( و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی تهران می گوید:

استفاده از سونا و جکوزی در دوران حاملگی مجاز نیست، زیرا بالا رفتن حرارت بدن مادر 
می تواند به جنین آسیب برساند. در حقیقت قرار گرفتن در این وضعیت در سه ماهه اول 

می تواند باعث نقص های جنینی شود. همچنین در سه ماهه دوم و سوم می تواند باعث زایمان 
زودرس و عفونت شود. اما کسانی که باردار نیستند معمولا مشکلی پیدا نخواهند کرد ؛ البته 
امکان انتقال عفونت های زنانه از طریق محیط استخر و سونا وجود دارد که میزان آن ناچیز 

است.
دکتر فتانه اکبری، متخصص طب فیزیکی و توانبخشی می گوید:

گرما می تواند فواید زیادی برای بدن داشته باشد؛ به خصوص برای دردها و گرفتگی های 
مفصلی و عضلانی. در واقع گرما گردش خون را افزایش می دهد و باعث شستشو و خروج مواد 
زائد که تولیدکننده درد هستند می شود. گرما همچنین روی گیرنده های درد تاثیر می گذارد و 
آستانه تحمل درد را بالا می برد. در بعضی موارد در دردهای مفصلی و عضلانی هم نقش درمان 
کننده دارد، یعنی باعث می شود التهاب کاهش پیدا کند. بنابراین استفاده از سونا و جکوزی 
می تواند برای این درد ها مفید باشد. البته این موضوع فقط در مورد دردهای مزمن صدق 

می کند و دردهای حاد با گرما بدتر می شوند.
جکوزی قدرت عضلات را کم نمی کند

وقتی فرد در محیط گرم قرار می گیرد، عروق مرکزی اش تنگ و عروق محیطی بدنش 
گشاد می شوند و گردش خون در عضلاتش افزایش پیدا می کنند. به عبارتی گردش خون 
در ارگان های مرکزی از جمله احشای داخل شکم و ریه ها کاهش پیدا کرده و در ارگان های 

سطحی تر مثل عضلات و پوست بالا می رود.
 لازم به ذکر است که گرما باعث شل شدن عضلات می شود، اما قدرت عضله را کم نمی کند 

و باعث ناتوانی آن نمی شود، بلکه باعث کاهش احساس گرفتگی و کوفتگی می شود.
جکوزی علاوه بر داشتن خاصیت گرمادهی، ویژگی ماساژدهی نیز دارد. بنابراین بیشتر از 

سونا، گردش خون را در عضله بالا می برد.
بیماران قلبی مراقب باشند

افزایش گردش خون به دنبال استفاده از سونا، جکوزی و حوضچه آب سرد، فشار اضافه ای 
روی سیستم قلبی عروقی وارد می کند و افرادی که مشکلات قلبی، عروقی و نارسایی های قلبی 

دارند ممکن است نتوانند این مسئله را تحمل کنند.
بنابراین این افراد باید حتما با تایید متخصص قلب و متخصص داخلی از این امکانات استفاده 
کنند، اما افراد جوان و کسانی که قلب سالمی دارند مشکلی نخواهند داشت و می توانند بسته به 
تحمل شان برای حدود 10 تا 15 دقیقه در گرما و سپس یک تا سه دقیقه در سرما قرار بگیرند 

و بعد دوباره این کار را تکرار کنند.
اگر افت فشار خون دارید

دکتر آتوسا مصطفوی، متخصص قلب و عروق، فلوشیپ اکوکاردیوگرافی، عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران بیان می دارد:

تفاوت ناگهانی دمای بدن در افرادی که مشکل زمینه ای و بیماری قلبی دارند می تواند روی 
انقباض و انبساط عروق تاثیر بگذارد و مشکل ایجاد کند، بنابراین استفاده از حوضچه آب سرد 
بلافاصله بعد از سونا و جکوزی برای کسانی که افت فشار خون و یا مشکلات و گرفتگی های 
عروق کرونر یا بیماری های مادرزادی قلبی همراه با انسداد عروق و مشکلات دریچه ای قلب 

دارند، می تواند خطرناک باشد.
در قسمت بعدی این مطلب، بقیه فواید و خطرات سونا و جکوزی را برایتان خواهیم گفت.
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شرکت انگلیسی Blue Maestro پستانک هوشمندی ارائه داده که با بلوتوث کار 
می کند و ضدآب است.

 پستانک بلوتوثی Pacifis در رنگ های مختلف ارائه شده و مجهز به نوعی حسگر دماست که 
داده های دمای بدن نوزاد را به برنامه نرم افزاری همراهش مخابره می کند.

این نرم افزار گوشی هوشمند سپس دمای بدن نوزاد را در شکل گراف هایی ترسیم کرده و در 
صورتی که این داده ها از مریض بودن نوزاد خبر دهند، به والدین هشدار می دهد.

پستانک جدید همچنین در صورتی که نوزاد بیش از طیف خاصی دور شود، پیغام هایی را به 
والدین ارسال می کند.

این سیستم بلوتوثی از فاصله 75 متری عمل می کند و زنگ آن در صورت گم شدن به صدا 
در می آید.

ساخت مسواک مادام العمر از مواد زیست سازگار
یک شرکت هنگ کنگی موسوم به Goodwell مسواکی به همین نام را برای بهداشت 
دهان و دندان ارائه داده که از مواد دوستدار محیط زیست ساخته شده و تا پایان عمر می توان 

از آن استفاده کرد.
یکی از بخش های مهم این مسواک دسته آلومینیومی با درجه بندی پزشکی است و کیت 
این دندان نیز حاوی ابزار ضمیمه دوستدار محیط زیست و قابل تعویض برای بهداشت دهان 

و دندان است.
این مسواک از برسی از جنس فیبرهای زیست تخریب پذیر زغال چوب ساخته شده در حالی 

که ابزار ضمیمه نخ دندان و تمیزکننده زبان از ترکیب بامبوی جلاداده شده ساخته شده اند.
بنابراین زمانی که کاربر نمی خواهد از این تمییزکننده استفاده کند، آن را بازیافت کرد و نه 
این که سطل زباله انداخت. نوعی سرویس خدما ت رسانی انتخابی نیز می تواند هر ماه آن را به 

کاربران تحویل دهد.
پیچ مسواک Goodwell در انتهای آن باز می شود و کاربران می توانند در این نقطه 

خلال دندان، آسپرین و دیگر قطعات را ذخیره کنند.
این فضای ذخیره سازی می تواند مکان یک رهگیری کننده داده ای باشد. این بخش که مجهز 
به یک میکروکنترلر و یک شتاب سنج سه محوره است، برای رهگیری بهداشت دهان و دندان به 
کار می رود و اطلاعات دریافتی را از طریق یک وب سایت یا نرم افزار تلفن همراه ارائه می دهد. با 

این حال، این سرویس دست کم تا بهار سال 2015 در دسترس نخواهد بود.
شرکت سازنده، این سامانه را به عنوان منبع باز ارائه داده و داده های CAD را به این امید که 
کاربران ایده های جدیدی را برای توسعه ابزار ضمیمه این سیستم ارائه دهند، در اختیار گذاشته 

است. سامانه جدید اکنون آماده پیش سفارش است.
خود مسواک به تنهایی 59 دلار ارزش دارد در حالی که کیت های مجهز به خلال دندان، 
تمییزکننده زبان و محفظه حمل آن 79 دلار ارزش دارد و بهای سالانه آبونمان آن نیز 79 

دلار اعلام شده است.

منتظر چاپ LED بر روی بافت عصبی باشید
به زودی امکان چاپ LED بر روی بافتهای عصبی با استفاده از فناوری چاپ 

سه بعدی هم فراهم می شود.
فناوری چاپ سه بعدی روز به روز ابعاد بیشتری از زندگی مدرن را در برمی گیرد و حالا 
کار به جایی رسیده که تولید LED های کاربردی نیز با استفاده از این فناوری امکانپذیر شده 
است. محققان دانشگاه پرینستون با فراهم آوردن امکان تولید LED به چنین روشی گامی 
بلند در راستای توسعه فناوری چاپ سه بعدی برداشته اند. بدین ترتیب راه برای تولید مدارهای 
الکترونیکی کاربردی از نیمه هادی ها و سایر مواد هموارتر از گذشته می شود. از آن گذشته این 
ابتکارعمل به ابداع شیوه ای متفاوت برای تلفیق تجهیزات الکترونیکی با مواد زیست سازگار و 

حتی بافتهای زنده منجر می شود.
به گفته محققان در حال حاضر استفاده از فناوری چاپ سه بعدی در تولید مدارهای 

نمایشگری و پردازشگرهای رایانه ای کاربردی ندارد چون این تجهیزات آنچنان ساختار پیچیده 
ای دارند که با دستاوردهای فعلی چاپ سه بعدی امکان تولیدشان به این روش وجود ندارد اما 
ساخت تجهیزات پزشکی و ایمپلنتهایی که بر روی آنها قطعات الکترونیکی چاپ شده با استفاده 

از فناوری چاپ سه بعدی امکانپذیر است.
از این رو می توان تصور کرد که به زودی چارچوب کوچکی بر روی بافتهای عصبی به عنوان 

نسل جدیدی از ایمپلنتها وارد بدن بیماران شود.
همچنین با LED هایی که بر روی بافتهای عصبی چاپ می شوند امکان استفاده از نور برای 

تحریک رشته های عصبی فراهم می شود.
از آن گذشته از این نوع ایمپلنتها می توان برای برقراری سطحی از تعامل با اندامهای 

مصنوعی درون بدن هم استفاده کرد.

کوک کردن شش ساز نوازندگان ایرانی با تلفن همراه
که  کرده اند  عرضه  را  نرم افزاری  بتازگی  اصفهان  دانشگاه  برنامه نویسان 
نوازندگان شش ساز را قادر می سازد از طریق تلفن همراه، ساز خود را کوک 

کنند .
پویا احمدوند یکی از اعضای تیم طراحی این نرم افزار با اشاره به مشکلات کوک کردن 
سازها توسط نوازندگان ایرانی گفت: در حال حاضر نوازندگان برای کوک کردن سازهای 

خود از دستگاهی به نام "تیونر" استفاده می کنند که یک کالای وارداتی است.
وی ادامه داد: از سوی دیگر در موسیقی ایرانی فواصل ربع پرده وجود دارد که در 
موسیقی بین المللی این فواصل وجود ندارند به این دلیل از نرم افزارهای مشابه نمی توان 

برای کوک کردن سازهای ایرانی استفاه کرد.
احمدوند از تولید نرم افزاری برای این منظور خبر داد و اظهار کرد: این نرم افزار با عنوان 

"کوک یار" عرضه شده است که برای کوک کردن سازهای ایرانی به کار می رود.
وی به بیان ویژگی های این نرم افزار پرداخت و خاطر نشان کرد: نرم افزار »کوک یار« 
با پشتیبانی از ساز ایرانی بر روی سیستم های اندروید توسعه داده شده و با استفاده از آن 

نوازندگان می توانند ساز خود را براحتی کوک کنند.
این محقق با تاکید بر اینکه این نرم افزار بر روی تلفن همراه قابل نصب است، اضافه 
کرد: این نرم افزار محیط کاملا تعاملی دارد و حتی مبتدیان نیز می توانند با این نرم افزار 

ساز خود را کوک کنند.
احمدوند از تایید این نرم افزار توسط برخی اساتید موسیقی کشور خبر داد و اظهار 
کرد: این نرم افزار برای کوک کردن سازهای تار، سه تار، سنتور، کمانچه، ویولن و گیتار 

کاربرد دارد.

کشف راز عملکرد جلیقه ضدگلوله گرافنی
محققان نسل جدیدی از پوششهای ضدگلوله ساخته اند که در ساختار آنها تنها از 

لایه کربنی به ضخامت یک اتم استفاده شده است.
 لایه های کربنی به ضخامت تنها یک اتم انرژی ناشی از ضربه ای همچون اصابت گلوله را 
جذب می کند که به راحتی به سطوح فولادی نفوذ می کند.آزمایشاتی که به تازگی در این 
زمینه صورت گرفته نشان می دهد گرافن خالص که متشکل از لایه های کربن است تا دو 
برابر جلیقه های ضد گلوله فعلی کارایی دارند. این قابلیت خیره کننده آنها را به تجهیزاتی 
کاربردی و ایده آل برای سربازان و نیروهای پلیس تبدیل می کند.گرافن صفحه ای از تک اتمهای 
کربنی است که همچون ریز حفره های خانه زنبورعسل به هم پیوند خورده اند. از آنجا که 
گرافن رسانای عالی حرارت و الکتریسیته به شمار می آید، کاربرد زیادی در ساخت رایانه و 
تجهیزات الکترونیکی پیدا کرده است.اما این تمام ویژگیهای گرافن نیست. این ماده به رغم 
وزن بسیار اندک از استحکام خیره کننده ای برخوردار است و به همین دلیل به شدت مورد 
توجه شرکتهای سازنده تسلیحات سبک و قابل حمل قرار گرفته است.بااین حال باید پذیرفت 

شلیک گلوله به لایه بسیار نازکی از گرافن جهت آزمودن مقاوت آن در برابر چنین فشاری نه 
تنها نتیجه مثبتی دربرندارد بلکه با تخریب همان تک لایه مشخص نمی شود که این ماده تا 
چه میزان در برابر نیروی شدید ناشی از اصابت گلوله مقاوم است. در مطالعات قبلی جهت انجام 
این آزمایش از نانومیله های به خصوصی برای اعمال فشار به گرافن استفاده می شد که البته در 
این روش سرعت اصابت کمتر از یک متر بر ثانیه معادل حرکت بدن در زمان راه رفتن عادی 
است. اما حتی همان زمان هم محققانی که آزمایشاتی از این دست انجام می دادند نسبت به 
درستی نتایج به دست آمده مطمین نبودند.اکنون محققان دانشگاه ماساچوست آمهرست 
آمریکا آزمایش بالستیکی در مقیاس بسیار کوچک ترتیب داده اند تا مقاومت گرافن در برابر 
انفجار و اصابت گلوله را بسنجند.آنها از پالس لیزری برای حرارت دادن ریزرشته های طلا 
استفاده کرده تا آنجاکه به مرحله تبخیر می رسند. در این مرحله رشته های تبخیر شده همچون 
ریزگلوله های شیشه ای میکرونی عمل کرده و با سرعت 3 هزار متر بر ثانیه به صفحات گرافنی 
برخورد می کنند.آنها پس از انجام این آزمایش دریافتند در محل اصابت گلوله به صفحات 
گرافنی سطح آن به شکل مخروط قیف مانند تغییر فرم می دهد و بدین ترتیب در مقایسه با 

فولاد تا 10 برابر انرژی جنبشی بیشتری را جذب می کند.

الهام از مارماهی در ساخت نسل جدید 
روباتهای دوزیست

طرز  به  که  شده  ساخته  مارماهی  از  الهام  با  شناگری  روبات  سنگاپور  در 
حیرت انگیزی در آب مانور داده و می تواند به سخت ترین و دورافتاده ترین نواحی 

زیر آبی نفوذ کند.
این روبات که توسط محققان مهندسی روباتیک در سنگاپور ساخته شده است قابلیت 
هدایت پذیری از راه دور را داشته و به جهت برخورداری از ساختاری کوچک به راحتی 

می تواند خود را وارد تنگ ترین نقاط زیر آب به ویژه تأسُیسات زیر آبی و صخره ها کند.
این روبات که Anguilliform نام دارد نه تنها در زیر آب بلکه در خشکی نیز از 

قابلیت های حرکتی چشمگیری برخوردار است.
اوج خلاقیت محققان سنگاپوری را می توان در تعبیه مفاصل ارتباطی N شکل در 
قسمتهای مختلف این روبات مار شکل دانست. به لطف این نوع مفاصل، حرکت مواج روبات 
در زیر آب با سهولت بیشتری صورت گرفته و در عین حال سطح مانوردهی آن نیز افزایش 

پیدا می کند.
روبات جدید محققان سنگاپوری قابلیت حرکت به جلو و عقب را داشته و تقریبا به صورت 

کاملا خودکار و با بالاترین سطح هوشمندی در مناطق آبی حرکت می کند.
این سیستم حرکتی به گونه ای برنامه ریزی شده که در مواجهه با شرایط مختلف در زیر 

آب همچنان به حرکت خود ادامه دهد.
محققان کارایی این دسته از روباتها را در طیف گسترده ای از کاربردها خلاصه کرده اند که 
از آن جمله می توان به تسهیل فرآیند امداد و نجات در زیر آب و حتی توسعه برنامه های 

نظامی و جاسوسی در این نواحی اشاره کرد.

پستانک بلوتوثی که از بیماری نوزادان
 خبر می دهد



رییس اداره مشاوره و مددکاري معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم؛ 

شناخت مراحل اعتیاد 
به درمان معتاد کمک مي کند

 ایمان :رییس اداره مشاوره و مددکاري معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي 
استان قم مراحل اعتیاد را شامل 6 مرحله دانست و تاکید کرد: قبل از درمان 
معتادین باید مرحله اي که وي در آن قرار دارد، شناسایي و سپس اقدامات لازم 

انجام شود. 
"علي یاري پور" در جلسه با روساي دوایر مشاوره و مددکاري کلانتري هاي استان قم در 
خصوص اعتیاد و راهکارهاي پیشگیري و درمان این معضل اجتماعي، اعتیاد را پدیده اي 

دانست که علائم و درمانش در طول زمان تغییر مي کند. 
وي سپس مراحل اعتیاد را شامل 6 مرحله دانست و تاکید کرد: قبل از درمان معتادین 

باید مرحله اي که وي در آن قرار دارد، شناسایي و سپس اقدامات لازم انجام شود. 
رییس اداره مشاوره و مددکاري معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم در 
ادامه با شرح اولین مرحله از اعتیاد، گفت: در این مرحله که طي 2 سال اول مصرف مواد 
رخ مي دهد، اعتیاد براي فرد لذت بخش بوده و نیز کارکرد وي خوب است، هیچ گونه 
تصمیم دروني براي توقف مصرف ندارد و فرد معتاد رفتار خود را طبیعي مي داند و در مقابل 

نظر دیگران پنهان کار و سرکش است. 
وي گفت: در مرحله دوم اعتیاد کماکان تا حدودي براي طرف لذت بخش است و خلق 
فرد عادي، بعضي اوقات خوب و در مواقعي بد است، وي تصمیم عمده براي ترک نداشته 
اما گاهي به توقف آن ولو موقت فکر مي کند، در این مرحله رگه هایي از تردید براي ترک 

مواد ایجاد شده است. 
یاري پور افزود: در سومین مرحله اعتیاد اکثر موارد لذت بخش نیست، خلق فرد به 
ندرت عادي است و شخص در این مرحله افسرده، عنق و حوصله نداشته و کارکرد فرد 
معتاد آسیب دیده است، وي در این مرحله تصمیم به توقف مصرف مواد دارد اما تعلل 

مي کند. 
رییس اداره مشاوره و مددکاري معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم سپس 
در خصوص مرحله چهارم با بیان اینکه فرد معتاد در این مرحله گرایش به تزریق مواد در 
وجودش پر رنگ شده و نیز افکار خودکشي دارد، تصریح کرد: اعتیاد براي وي آزاردهنده 
و خلق شخص اکثراً بد است این فرد کارکردش آسیب دیده و خود براي درمان مراجعه و 

عوارض قطع درمان را مي پذیرد و تحمل مي کند. 
وي سپس پنجمین مرحله را یک ماه پس از ترک اعتیاد دانست و افزود: این شخص 
حس موفقیت در رهایي از مواد مخدر دارد، خوش بین است، علائم بهبودي آن سریع بوده 

و فکر مي کند دنبال مصرف مواد نمي رود و حتي دستش را نیز داغ مي کند. 
یاري پور ششمین مرحله را عود این بیماري دانست و خاطرنشان کرد: در این مرحله 
اعتیاد در فرد بدلایلي برانگیخته مي شود و کسي که پس از سال ها به تزریق روي آورده 
در این مرحله سه روزه به تزریق مي رسد و یکي از پرخطر ترین دوره ها براي معتاد به 

شمار مي رود. 
رییس اداره مشاوره و مددکاري معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي استان با بیان اینکه 
اعتیاد ممکن است یک بیماري ژنتیکي نیز باشد، گفت: مصرف مواد باعث تحریک مدارهاي 

پاداش مغز معتاد مي شود. 
یاري پور با بیان اینکه ترک کنندگان مواد، همیشه نیازهایشان را بالاتر از نیاز دیگران 
مي دانند، یازده مورد انگیزه هاي عود و سبب ساز را شامل استمرار علائم ترک، وسوسه 
مداوم، تسلیم در برابر استرس، کسلي و بي حوصلگي، تحلیل به لذت دوباره، لجاجت، 
عود اتفاقي، بي تفاوتي و پوچ گرایي، علامت پایدار خواص، تلاش براي بازیابي کارکرد و 

جایگزین با اعتیاد دیگر دانست. 

معاون مبارزه با سرقت پلیس آگاهی ناجا خبر داد؛

توقف رشد سرقت در کشور 
معاون مبارزه با سرقت پلیس آگاهی ناجا نتایج آخرین آمارها از دستاوردهای 

قرارگاه مبارزه با سرقت را تشریح کرد. 
سرهنگ علی غیاثوند دراین باره گفت: درهشت ماهه نخست سال جاری با اقدامات 
انجام شده از سوی ماموران پلیس در معاونت های مختلف و تشکیل قرارگاه مبارزه با 
سرقت، آمار وقوع سرقت نسبت به مدت مشابه سال قبل به منفی سه دهم درصد رسید 

و این یعنی رشد سرقت در کشور متوقف شده است. 
وی ادامه داد: این آمار در حالی است که اگر بخواهیم هشت ماهه سال 92 نسبت به 91 

را مقایسه کنیم در این مدت رشد سرقت 29 درصد افزایش داشت. 
معاون مبارزه با سرقت پلیس آگاهی ناجا با بیان اینکه اگر قرارگاه مبارزه با سرقت 
تشکیل نمی شد شاهد حداقل 29 درصد افزایش در وقوع سرقت بودیم گفت: خوشبختانه 

با اقدامات انجام شده نه تنها افزایشی رخ نداد، بلکه رشد سرقت نیز منفی شد. 
غیاثوند با بیان اینکه در بحث نسبت کشف به وقوع نیز پنج درصد افزایش داشتیم، 
اظهارکرد: در هشت ماهه سال 92 نسبت به سال 91 درصد کشف به وقوع رشدی نداشت. 
وی با بیان اینکه در برخی از سرفصل های سرقت شاهد کاهش محسوس آمار بوده ایم 
اظهار کرد: به عنوان مثال در موضوع سرقت خودرو شاهد کاهش سه درصدی نسبت به 
هشت ماهه سال گذشته بوده ایم البته نسبت خودروها و نوع خودروهای محبوب برای 

سارقان تغییری نکرده است. 
وی اضافه کرد: در هشت ماهه سال گذشته نسبت به سال 91 سرقت خودرو 20 درصد 

افزایش داشت. 
معاون مبارزه با سرقت پلیس آگاهی ناجا با اشاره به کاهش 10 درصدی وقوع سرقت 

موتورسیکلت نیز افزود: در بحث لوازم و قطعات نیز یک درصد کاهش وقوع داشته ایم. 
وی با بیان اینکه فعالیت های قرارگاه مبارزه با سرقت ادامه دارد و تعطیل نخواهد 
شد، افزود: این قرارگاه به شکل شبانه روزی در حال فعالیت است و دستاوردهای قابل 
توجهی نیز داشته است؛ البته برای ادامه فعالیت این قرارگاه برنامه ریزی هایی انجام شده و 

هدفگذاری های بلند مدت و کوتاه مدت تفهیم شده است. 

رئیس کانون عالی بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی؛

اعلام جزئیات بیمه تکمیلی
 بازنشستگان تامین اجتماعی

رئیس کانون عالی بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی ضمن 
تشریح آخرین جزئیات بیمه تکمیلی بازنشستگان تامین اجتماعی، گفت: 

80 درصد بازنشستگان از خدمات بیمه تکمیلی برخوردارند. 
علی اصغر بیات افزود: برای انعقاد قرارداد مجدد بیمه تکمیلی بازنشستگان تامین اجتماعی 
با چندین شرکت بیمه ای مکاتبه کرده و با در نظر گرفتن قیمت ، توانمندی شرکتها و 
همچنین موسسات تحت پوشش در نهایت شرکت آتیه سازان حافظ در مناقصه برنده 
شد و امسال نیز این شرکت بیمه ای خدمات به بازنشسگان تامین اجتماعی ارائه می دهد.

وی از افزایش سطح تعهدات درمانی شرکت آتیه سازان برای ارائه خدمات بیمه تکمیلی 
به بازنشستگان خبر داد و گفت: این تعهدات نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کرده است 
بطوریکه برای اعمال جراحی 10 میلیون تومان پرداخت خواهد شد و نسبت به سال قبل 

مبلغ آن 2 میلیون تومان بیشتر شده است.
بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی تاکید کرد:  رئیس کانون عالی 
همچنین در قرار داد جدید برای بیماران خاص شامل تالاسمی، هموفیلی و دیالیزی و 

بیماران سرطانی تمهیدات ویژه ای در نظر گرفته شده است.
به گفته بیات، سال قبل ماهیانه 20 هزار و 200 تومان از بازنشستگان برای بیمه تکمیل 
درمان کسر می شد و در قرار داد جدید این مبلغ به 23 هزار و 200 تومان افزایش یافته 

که از آذرماه از حقوق بازنشستگان کم می شود.
وی با اشاره به اینکه 2 میلیون و 400 هزار بازنشسته و خانواده آنان تحت پوشش 
بیمه تکمیلی هستند ، گفت: از کل جمعیت بازنشستگان 80 درصد آنان از خدمات بیمه 

تکمیلی برخوردارند.
بیات اظهار داشت: به طور اتوماتیک براساس لیست حقوق آبان ماه بازنشستگان ،تمامی 
آنان تحت پوشش بیمه تکمیلی قرار گرفته اند و درصورتیکه هر کدام قصد انصراف و یا اضافه 
شدن این بیمه را دارند) بازنشستگان جدید( می توانند تا بهمن ماه به کانونهای بازنشستگان 

در شهرستان محل اقامت خود مراجعه و فرم مخصوص را تکمیل کنند.
وی به مدت زمان پرداخت هزینه های خسارت درمان بازنشستگان اشاره کرد و گفت: 
بازنشستگان در صورت تکمیل مدارک و اسناد بیمارستانی مورد نیاز بیمه آتیه سازان ، 

خسارت درمان خود را طی یک هفته تا 10 روز دریافت کنند.

مدیریت از دیدگاه امام علی)ع(
اخلاق اداری:

1-حلم و حوصله و تسلط بر نفس از ضروریات اخلاقی کارکنان است که باید برای تحقق 
آن تلاش کنند.

2-کارمندان نباید از اموال و امکانات مشترک که متعلق به همه مردم است بیش از دیگران 
انتظار داشته باشند.

3-کارمندان باید بدانند که شیطان با دسیسه خودخواهی ها و چاپلوسی ها انسان ها را 
به ورطه هلاکت می کشاند. باید این دام ابلیسی را گسست و به دسائس آن فریب نخورد.

4-کسانی که دارای مشاغل اداری می باشند اگر نیت خود را خالص کنند و برای رضای 
خدا و صلاح مردم قلم بزنند و قدم بردارند و سخن بگویند، در پیشگاه خداوند پاداش خواهند 

داشت زیرا خدمت به مردم از بهترین عبادات است.
5-مشاغل اداری و مسائل اجتماعی نباید کارمندان را از ارتباط با خدا غافل سازد، چرا 
که این رابطه سبب تقویت روح و روشنایی دل و بینش صحیح و تعهد بیشتر و مصونیت 

از غفلت هاست.
6-هر کارمند و بلکه هر انسان وظیفه شناسی باید کار امروزش را به فردا وامگذارد، چرا که 

انسان هیچ گاه از مسئولیت و تکلیف فارغ نخواهد بود.
7-انضباط در محیط های اداری سبب حسن اجرای امور و راحتی خیال شخص و موجب 

رضای مردم و عدم تراکم کارها و نظام یافتن محیط کاری و اجتماعی م ی گردد.
8-کارمندان همواره باید با مسئول مافوق تماس حاصل کرده و مسائل جاری را به اطلاع 

برسانند.
9-خدمتی که به مردم می شود باید با گشاده رویی باشد تا بر آنان گوارا شود.

با زبان  ارباب رجوع را برآورده کند  10- اگر کارمندی نتوانست به دلایلی مشکل 
عذرخواهی و برخورد ملایم دلها را به دست آورد و موجب رنجش مردم نشود.

11-کارمندان باید نسبت به مطالب عرضه شده مردم را بدون جواب نگذارند و به نامه ها 
و تقاضاها به شایستگی پاسخ دهند.

12- کارمندان اداری باید از صالح ترین افراد مخلص و مومن انتخاب شوند.
13- کارمندان اداری باید محرم اسرار حکومت، دولت و دلسوز مردم باشند.

14- کارمندان اداری باید متخلق به اخلاق اسلامی باشند و فریب پست و مقام، آنان 
را از تعهداتی که در برابر خدا و خلق دارند، باز ندارد و برای ترفیع رتبه به رقابت و تفوق 

طلبی نپردازند.
15- کارمندان اداری باید حرف و درد دل مردم را به مسئولیت مافوق برسانند.

16- کارمندان باید اندازه تاثیر و کارایی خود و دیگران را در قبال مسئولیت پذیرفته شده 
ارزیابی نموده و براساس ارزش ها و لیاقت ها عمل کنند.

17- مدارا با مردم و تخفیف و ارفاق نسبت به آنان عاملی در جهت جلب اعتماد ملت 
نسبت به دولت و انگیزه پشتیبانی مردم است.

18- کارمندان و ماموران نسبت به مردم خوشرفتاری کرده و از اعمال خشونت و نارضایتی 
مردم خودداری نمایند.

مدیریت اسلامی
خاتم پیامبران الهی که مکمل همه رسالت انبیای »الهی« است، به دستور فرشته وحی 
در غدیرخم رسالت خود را با نصب بهترین بنده خدا و لایق ترین فرد برای زمامداری امور 
مسلمین تکمیل می کند و علی)علیه السلام( را که همواره از آغاز بعثت در کنار رسول 
بزرگوار اسلام زیباترین چهره را در قول و عمل برای خدمت به دین خدا از خود نشان داده 
است به عنوان زمامدار مسلمین بعد از خود تعیین می فرماید و اطاعت از او را اطاعت از 
پیامبر)ص( و اطاعت از خداوند می داند و علی علیه السلام به عنوان نخستین امام مسلمین 
بعد از پیامبر)ص( زیباترین و جامع ترین اصول را برای مدیران و حاکمان اسلامی ابلاغ کرده 

و توصیه می فرماید از دیدگاه امام مدیران جامعه اسلامی باید دارای شرایط ذیل باشند.
1-حاکم و زمامدار یک کشور و همچنین عمال و عوامل او در سطح مملکت اعم از شهر 

و روستا چند وظیفه مهم دارند:
الف: ساماندهی نیروهای مردمی و سامان دادن به زندگی آنان در ابعاد مختلف مادی، 

معنوی، فرهنگی، دینی، حقوقی و...
ب: عمران و آبادسازی کشور در جهت رفاه حال مردم و تامین نیازهای عمومی و 

خدمات شهری و تامین نیازها و...
ج: تامین بودجه های موردنیاز بر اساس مقررات قانونی و شرعی و صرف آن در مصالح 
عمومی. 2-مسئولان در جامعه اسلامی قبل از هر چیز موظف به خودسازی هستند و باید 

عمل به دستورات خدا را سرلوحه کار خود سازند.
3-باید زبان و عمل و قلب و در حقیقت سراسر وجود یک مدیر اسلامی در خدمت خدا 
و مردم باشد. 4-مدیران اسلامی بیش از آنچه از دشمنان خارجی و بیرونی بهراسند، باید 
از خطر هوای نفس و خودمحوری ها هراسان باشد. 5-مدیرانباید در حفظ اسرار مردم و 
پرده پوشی بر معایب پنهان و اصلاح عیوب آشکار تا آنجا که زیانی به دین و مصلحت 
مسلمین و دولت اسلامی نمی رساند تلاش نماید. 6-اقدام به انتقام گیری و تصفیه حساب 
ها با اخلاق اسلامی متناسب نیست و مدیران باید از آن بپرهیزند »چون لذتی که در عفو 
است در انتقام نیست.« 7-مسئولان و مدیران باید هوشیار و آگاه و متین باشند و با اخبار 
غیرموثق سلب اعتماد از خدمتگزاران ننمایند. 8-مدیر نباید میدان به سخن چین بدهد 
تا با این روش غیراسلامی جو بدبینی در محیط کار و میان افراد پدید نیاید. 9-مدیر باید 
سخاوتمند بوده و در صرف مال در راه خدا و مصالح مسلمین دریغ نکند. 10- مدیر باید 
شجاع باشد و با مسائل با قاطعیت روبرو شود و از اقدامات اصلاحی وحشت نکند. 11- مدیر 
باید حریص و ثروت اندوز نباشد، چون مدیر حریص روح حرص را در بین دیگران نیز می 
پروراند. 12- مدیر باید از نیروهای صلاحیت دار و معتبر در نزد مردم استفاده نماید. 13- از 
نظر یک مدیر اسلامی و مردمی، نباید حق گویان مطرود گشته و چاپلوسان مقرب گردند. 
14- مسئولان باید انسان های پرهیزکار، توانا و خیراندیش را جذب نموده و از رهنمودهای 
آنان مدد گیرند. 15- پاسداری از سنت های صالحه و جلوگیری از بدعت ها و خلاف شرع ها 
تکلیف مدیران است. 16- مدیر باید از نظر اخلاقی و تربیت اسلامی نمونه پاکدامنی، علم و 
بردباری، خویشتن داری، عذرپذیری و ضعیف نوازی، جوانمردی، ریشه دار و اصیل، شجاع 

و کریم باشد. 17- مدیران باید به زیردستان خود محبت کنند تا متقابلا محبت ببینند.
18- عدل و محبت مدیر نسبت به زیردستان موجب جذب قلوب آنها شده و صادقانه در 
حفظ و حراست دولت خواهند کوشید. 19- از شیوه های مدیریت است که هر مافوق نسبت 

به زیردستان نظر داشته و خدمات آنها را برشمارد و بی تفاوت نباشد.
20- مدیر نباید خودباخته شخصیت ها شود، چرا که ارزشها را شخصیت ها تعیین 

نمی کنند. 21- مدیر باید اگر اشتباه کرد بپذیرد و اصرار بر اشتباه نورزد.
22- گزینش ها نباید از روی ساده اندیشی و مسامحه کاری باشد تا افراد فریبکار و دغل 

باز نتوانند خود را در نظام اسلامی جازده و خیانت کنند.
23- گزینش افراد صالح برای امور اداری نشانه خلوص و ایمان و صداقت یک مسئول 
در برابر خداوند و خدمتگزاری و خیرخواهی مردم می باشد. از این رو می توان صلاحیت 

مسئولان و صداقت آنها را ارزیابی کرد.
24- مدیر باید بتواند از عهده وظایف مهم برآید و در تراکم کارها با تدبیر و مهارت عمل 

نموده و درمانده نگردد. )کارآیی(
25- مسئولان در برابر عملکرد کارمندان زیردست مسئولیت داشته و باید پاسخگوی 

اعمال آنان باشند.
26- مدیران و مسئولان در معاشرت ها و برخوردها نباید از طبقه مستضعف چهره 
برگردانند، بلکه باید به شخصیت آنها بها داده و نگذارند عقده حقارت فقر و مسکنت آنها را 

منزوی ساخته و از جامعه جدا کند.
27- مدیران باید گروهی از بهترین افراد مورد وثوق را مسئول رسیدگی به وضع افراد 

مستضعف بگمارند.
28- مسئولان امور باید در میان مردم حاجت مند آمده و به درد دل آنان گوش کنند تا 

با واقعیات جامعه آشنا شوند و از حال مردم بی خبر نمانند.
29- مدیران نباید بر مردم فخر بفروشند، زیرا این مردمند که دولتمردان را به قدرت 

رسانده اند.
30-مدیران در ملاقات های مردمی نباید اجازه حضور محافظان و ماموران را بدهد. چون 

ممکن است مردم نتوانند بدون ملاحظه حرف های خود را بزنند.
31-بر مدیران و مسئولان است که در مقام خشونت و لکنت زبان افراد آنان را تحمل 

نموده و درون افراد را بنگرند و درد و رنج مردم را درک کنند.
32- مدیران موظفند در برخی امور مستقیما مباشرت داشته و بدون واسطه با مسائل 
روبرو شوند، در کناری ننشینند تا دیگران برای آنان گزارش بیاورند، این موارد بستگی به 

فراست، سیاست و ایمان و هوشیاری مسئولان دارد.
33- مدیران و معاونان باید بتوانند با مسئول مافوق تماس حاصل کرده و مسائل جاری 

را به اطلاع برسانند.
34- مسئولان باید اوقاتی را برای مراجعه مستقیم مردم مقرر نمایند و به مشکلات و 

شکایات و گزارشات مختلف مراجعین توجه نمایند.
35-مشاغل و مسئولیت ها نباید افراد را از رابطه بندگی با خداوند غافل سازند، لذا مسئولان 

بیش از اینکه به شخصیت عنوانی خود بنگرند باید شخصیت ایمانی خود را تقویت کنند.
36-اگر مسئوولان از مردم کناره گیری کنند و تنها در اتاق های دربسته و با جمعی خاص 
از معاونان و مشاوران در تماس باشند، از همه جا بی خبر خواهند ماند و از دیدگاه امام چنین 
مدیریتی محکوم است. 37-مدیران نباید اجازه دهند افراد فرصت طلب به عنوان وابستگی به 

مرکز قدرت به سوء استفاده از اموال عمومی یا تضییع حقوق مردم دست یابد.
38- رعایت حق و عدالت نسبت به همگان اعم از نزدیک یا دور، فامیل یا بیگانه از اهم 
وظایف مدیران است. 39- گاه ی بر اثر پاره ای مسائل برای مردم این گمان پیش می آید 
که مسئولان امور به آنان ستم کرده اند، در این صورت بر مسئولان است که به محاسبه 
بنشینند، اگر انتقاد مردم بجاست در اصلاح خویش بکوشند و اگر ناشی از سوء تفاهم است 
در جهت رفع ابهام اقدام کرده و با روشنگری و ذکر دلایل اتهام و سوء ظن را از خود دفع 
نمایند. 40-  مسئولان نباید بر مردم منت بگذارند که مورد نهی خداوند و دلیل انحطاط 

اخلاقی و موجب تحقیر مردم و بی ارزش کردن کارها خواهد بود.
41-مدیران باید توجه کنند کارهای انجام شده را بیش از آنچه هست نباید جلوه و آمار 
داد که این نوع سفسطه و ریاکاری و خلاف گویی است که اعتبار سخن مسئولان را از بین 

می برد.
محمد رحمانی
کارشناس فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم

صبر در فرهنگ اسلامی جایگاهی بس رفیع، به بلندای 
»رأس ایمان« دارد و بدون آن اثری از ایمان باقی نخواهد 
ماند. این بدان جهت است که از نظر دین اسلام، تکامل 
تنها در ایمان و اندیشه نیست که جایگاه آن قلب یا مغز 
معرفی شود و بتوان آن را در گوشه ای از کلیسا یا در کنج 
خلوتی و در ساعاتی خاص، به دست آورد- آنگونه که بعضی 
مکاتب می پندارند- بلکه این مسیر علاوه بر ایمان و اندیشه، 
در سایه سار عمل و حرکت به دست می آید. در سیر به سوی 
سرچشمه های استعداد انسانی، موانعی پیش روی مسافران 
کوی دوست قرار می گیرد که برداشتنش محتاج »صبر« 
است. صبری که در این مسیر قرینِ »بصیرت« گردد و با 
هرگونه انگیزه منحرف کننده، مقابله کند. این سخن روشن 
می کند که تفاوت دریافت صحیح از روایات با برداشت غلطِ 
نابصیران از صبر، از زمین تا آسمان است )به اندازه تفاوت 
ماهِ من تا ماه گردان(!بی بصیرتان ناشکیب، این طور نیست 
که همیشه وارد معرکه شده و لباس باطل بپوشند، بلکه کم 
کاری هنگام تمرینِ صبر، آنها را به انتخابی سلامت آمیز 
یعنی نیمکت نشینی در سواحل دریای پرتلاطم زندگی 
در کسانی  را  افراد جبان  گونه  این  است. سراغ  کشانده 
بگیرید که نه تنها در میدان عمل و عرصه اندیشه همت 
جانبازی و شجاعت فهمیدن ندارند که برای زنده ماندن یا 
لحظه ای گرسنه نماندن؛ سعی می کنند نان را به نرخ روز 
تهیه کنند! اینان را می توان همان »قاعدین« دانست که 
به بهانه عدم شناخت کافی یا ضعف در صبر و استقامت 
لازم، از همراهی با امام خویش کوتاهی می کنند. همان 
ابوموسی ها)نامه 63( که گرچه امام علی علیه السلام را بر حق 
می دانستند، اما... قیام های جهادگرانه را صرفاً محض دشمنان 

کافر می انگاشتند!امام علیه السلام درباره آنان فرمود: این افراد 
اگر چه باطل را یاری نکردند اما باعث خذلان و ریختن آبروی 
حق شدند. )خَذَلوا الحَقَّ وَ لمَ ینَصروا البَاطلَ(. ساحل نشینانی 
که دریا را هماره آرام پنداشته و در سایه سار آن می آرامند، 
کاش می دانستند که این سکونت و قرار، روایی و پایانی دارد؛ 
اصلاً دنیا سرابی پیچیده به آزمون های پست و بلند است و 
کسی که این را نفهمد چقدر غافل! اگر دریای این دنیا توفانی 
شود و امواج خود را به ساحل رساند، کار به جایی می رسد 
که »جایگاه«ها و »پایگاه«ها و »خاستگاه«ها تغییر می یابد و 
سواره و پیاده، وارونه ... و مولای عزیزتر از جانمان چه فاخر 
می گوید:»والَّذی بعََثَه بالحَقّ لتَبَلبَلنَّ بلَبَلهًَ وَ لتَغَربلَنَّ غَربلَهًَ وَ 
لتَسَاطنَّ سَوطَ القدر حَتَّی یعَودَ أسفَلکم أعلَاکم وَ أعلَاکم 
روا وَ لیَقَصّرَنَّ سَبَّاقونَ  أسفَلکَم وَ لیََسبقَنَّ سَابقونَ کَانوا قَصَّ
کَانوا«قسم به کسی که او ]پیامبر[ را برانگیخت، قطعاً مورد 
آزمایش سختی واقع می شوید، حتماً غربال سختی خواهید 
شد و یقیناً مانند محتویات دیگ جوشان بالا و پایین خواهید 
رفت )یا از دست روزگار تازیانه خواهید خورد(تا اینکه کسانی 
که بالا نشسته اند پایین بیایند و کسانی که پایین نگه داشته 
شده اند بالا بروند و سابقین که در حقشان کوتاهی شده به 
جایگاه خویش برگردند و کسانی که بی جهت بزرگ شده 
اند کوچک گردند. بر پایه سنت آزمون و بلا، و به تعبیر 
امام علیه السلام »غرباله شدن« می توان نتیجه گرفت که 
دریافت و برداشت نادرست برخی افراد، از توصیه امام علی 
علیه السلام مبنی بر آنکه »کن فی الفتنَه کَابن اللَّبون لَا ظَهرٌ 
فَیرکَبَ وَ لَا ضَرعٌ فَیحلبََ«، آن ها را پی راحتی و بی دردی 
سقوط افکن روانه می کند و سوگمندانه، هم دشمنان را بر خرِ 
مراد سوار نموده و هم شیرشان برای ارمغان مرگ می تراوشد. 

غافل از آنکه، این اندرز نه دستاویزی برای همراهی باطل و 
پایمالی حق که هشداری زیرکانه در جلوگیری از جهالت و 
امداد به فتنه گران می نماید. شاید اکنون فهم این مهم آسان 
نماید که کلام حضرت ]هر کس ما اهل بیت علیه السلام 
را دوست دارد باید برای فقر و بلا آماده باشد[، به منظور 
ایجاد آمادگی برای چنین مصیبت های غیراختیاری است. 
مصیبت های اختیاری به مثابه پادزهری عمل می کنند که 
شخصیت آدمی را در مصاف با مشکلات غیراختیاری بیمه 
و ضمانت خواهد کرد و توصیه به صبر )و عادت کردن به 
آن( که در سفارش های ائمه صادقین علیه السلام نسبت به 
صحابه و تابعین به صورت چشمگیر مورد تأکید واقع شده 
است، در همین راستا قابل تفسیر می باشد. چنین صبری، 
از میوه های یقین است؛ صبر در شوره زار پیکار حقیقت و 
بطلان (که تا حدودی به حوزه اختیار آدمی وابسته است(، 
تعالی روح، تکامل ایمان، نیرومندی اراده و ذخیره نشاط و 
طراوت را به سوغات می آورد و شک و یأس و ترس مواقع 
سخت را به چوبه دار می سپارد تا حرکت و تلاش و جهاد و 
مبارزه امان و سامان یابد. اینجاست که مفهوم »غرق شدن 
در مصیبت های اختیاری« و ترک »ساحل نشینی« معنا 
پیدا می کند زیرا جا ماندن از کشتی های نجات را به همراه 
دارد.شاید بهترین تعریف پیرامون شکیبایی ورزیدن از این 
جنس یعنی صبر بر مصیبت را در گفتار کسی بتوان یافت 
که خود مظهر بارز آن باشد: صبر در برابر مصیبت، یعنی 
قبول مصیبت به خاطر عدم بازگشت از میانه راه می باشد و 
این است که عَلمَ شیعه بودن را جز کسانی که اهل بصیرت 
و صبر و عالم به مواضع حقند، نتوانند به دوش کشند: وَ لَا 
بر وَ العلم بمَوَاضع الحَقّ. یحَمل هَذَا العَلمََ إلاَّ أهل البَصَر وَ الصَّ

شاید شما نیز پای درد دل افرادی نشسته باشید که 
از کم برکتی مال و درآمد خویش شاکی بوده و گاهی 
خود را با افرادی مقایسه می کنند که درآمدشان کمتر و 
در عین حال مالشان پربرکت بوده و کفاف زندگیشان را 
می دهد. مطلبی که سعی داریم به آن بپردازیم این است 
که چگونه می توانیم برکت را وارد زندگیمان کنیم؟ در این 

میان به چند راهکار ساده می پردازیم.
طلب روزی حلال

اولین و اساسی ترین کار طلب روزی حلال است. امام 
فرو  را  حلال  روزی  طلب  فرمودند:  صادق)علیه السلام( 
مگذار، که روزی حلال تو را در دینداری کمک می کند 
و شترت را ببند و بر خدا توکّل کن. )الحیاة / ترجمه 
احمد آرام / ج 4( روزی حلال، تأثیری عمیق و ریشه دار در 
واقعیّت وجود انسانی و در ساختن بدن و روح آدمی دارد و 
در جهت شکفتن استعدادهای نیک و حصول تصمیم ها و 
نیت های خوب در انسان، از نقشی سرنوشت ساز برخوردار 
است. چیزهای پاکیزه )و حلال(، حرام است و نه این اجازه 
را داده اند که - از همان پاکیزه و حلال - هر کس هر چه 
دلش می خواهد و به هر اندازه که می خواهد بخورد و کارش 
به طغیان بکشد. پس حلال طیّب آن است که میان دو حد 
قرار گرفته باشد، یعنی به اندازه کفاف و نیاز و به تعبیری 
دیگر: حلال  چیزی است که در آن مقیاسهای شرعی، از 
لحاظ مالکیّت و مصرف، مراعات شده باشد، چه بسیار 

چیزها که بر حسب مالکیّت حلال است و بر حسب مصرف 
حرام. بنابراین، دنبال رزق حلال باش و آن را جست وجو 
کن تا خدا از هر طرف رزق تو را افزون گرداند.) دیوان 

أمیرالمومنین علیه السلام / 58(.
اجتناب از ربا

ارٍ أثَیِمٍ  )»سوره  ُ لا یحُِبُّ کُلَّ کَفَّ دَقاتِ، وَ اللهَّ الرِّبا وَ یرُْبیِ الصَّ
بقره« 276( خدا مال ربا را نابود می کند و صدقه ها را افزایش 
می دهد و خداوند ناسپاسان و بزهکاران را دوست نمی دارد 
ِ، وَ  وَ ما آتیَْتُمْ مِنْ ربِاً لیَِرْبوَُا فیِ أمَْوالِ النَّاسِ فَلا یرَْبوُا عِنْدَ اللهَّ
ِ، فَأوُلئِکَ هُمُ المُْضْعِفُونَ   ما آتیَْتُمْ مِنْ زَکاةٍ ترُِیدُونَ وَجْهَ اللهَّ
)»سوره روم« 39( آن ربا که می دهید تا با اموال )و معاملات( 
دیگران افزایش یابد، در نزد خدا افزایش پیدا نمی کند و آنچه 
به عنوان زکات و برای خاطر خدا می دهید )دارای پاداش 
خواهد بود( و اینان )زکات پردازان( پاداشی چند برابر خواهند 
داشت. درباره معنای »ربا« و مقصود از آن در این آیه دو 
قول است، یکی اینکه مراد از آن، بخشش و هدیه ای است 
که کسی به دیگری بدهد، تا در عوض آن، چیز بیشتری به 
دست آورد و چنین کاری نه پاداشی دارد نه کیفری. دیگر 
اینکه مراد همین ربای معروف است و این مالی است که 
برکت و افزایشی ندارد، بلکه خداوند آن را بی برکت و نابود 
ُ الرِّبا...( )الحیاة / ترجمه احمد آرام /ج 5(. می کند )یمَْحَقُ اللهَّ

پیمانه کردن غذا
اسماعیل بن ابی زیاد گفت: امام صادق )علیه اسلام( از 

امیرالمومنین )علیه السلام( نقل می کند که فرمود: هر کس 
بخواهد خیر و برکت خانه اش زیاد شود، پیش از خوردن 
غذا دستش را بشوید. )الخصال / ترجمه جعفری ج 1(.

امیر المومنین)علیه السلام( فرمود: هر کس خوشش آید که 
خیر و برکت در خانه اش افزون شود، موقع حضور غذا وضو 
بگیرد. )همان(.حفص بن عمر از امام صادق علیه السلام از 
پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله روایت می کند که فرمود: 
مواد خوراکی تان را پیمانه کنید ]بسنجید[؛ زیرا برکت در 
طعام پیمانه شده است. )منابع فقه شیعه )ترجمه جامع 

أحادیث الشیعه( / ج 22(.
سحرخیزی

حضرت رسول)ص( فرمود: هرگاه یکی از شما کاری 
داشته باشد، صبح زود به دنبال آن کار رود زیرا من از 
خدای خویش خواسته ام به کسانی از امّت من که اول وقت 
به سر کار خویش حاضر شوند، برکت دهد.) گلچین صدوق 
)گزیده من لا یحضره الفقیه( ج 2 ( علی بن عبدالعزیز از 
امام صادق علیه السلام روایت می کند که فرمود: من دوست 
دارم مرد پیشه ور را در طلب روزی ببینم! همانا رسول 
خدا صلی الله علیه و آله فرمود: خدایا، برای امت من در 
صبح زود به دنبال روزی رفتن برکت قرار ده.« و نیز فرمود 
»خداوندا! در سحرخیزی شنبه و پنجشنبه برای امت من 
برکت قرار ده.«و نیز از رسول گرامی اسلام)ص( روایت 
شده که فرمود: »خداوند برای امت من در روز شنبه و 
پنجشنبه به خاطر روز جمعه برکت داد.«محمد بن هلال 
مذحجی به اسحاق بن جعفر گفت: »پدرت - امام صادق 
علیه السلام - به من فرمود: هنگامی که حاجت و نیازی 
داری، صبح زود - پیش از آفتاب - به دنبال آن برو؛ زیرا 
روزی ها پیش از طلوع آفتاب تقسیم می شود و خداوند در 
صبح زود برای این امت برکت قرار داده است و صبحگاهان 
مقداری صدقه بده؛ چرا که بلا و گرفتاری از صدقه گامی 
فراتر نمی گذارد.« )منابع فقه شیعه )ترجمه جامع أحادیث 
الشیعة( / ج 22 (.در آخر ذکر این مطلب خالی از لطف 
نیست که مقصود از برکت یافتن روزی صرف افزایش کمی 
آن نیست بلکه می توان مالی همچون سابق داشت ولی 
بهتر از پیش از آن استفاده برد؛ بهره وری و استفاده هایی 
که می تواند نتایج دنیوی و اخروی پایداری به دنبال خود 
داشته باشد و این برکت نه تنها مال آدمی را در بر می گیرد 
بلکه شامل عمر و اثر وجودی و زندگی اش نیز می گردد. 
امید است که خداوند متعال به مال و عمر همه ما برکت 

دهد.

با تشریح مشکلات  مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور 
کودکان کار و خیابان از آمادگی این سازمان به منظور رفع و حل مشکل بیمه 

درمانی این دسته از کودکان خبر داد. 
ولی الله نصر گفت: در آیین نامه ای که در سال 84 توسط هیات وزیران به تصویب رسیده 
است، از 11 دستگاهی که در ارتباط مستقیم با کودکان کار و خیابان هستند نام برده شده و 

وظایف هر یک مشخص شده است. 
وی در این باره تصریح کرد: وظیفه جذب و شناسایی کودکان بر عهده شهرداری بوده و 
سازمان بیمه خدمات درمانی و تامین اجتماعی نیز در حوزه بیمه این کودکان و خانواده آنها 
و وزارت بهداشت وظیفه درمان، آموزش و پرورش نیز وظیفه ساماندهی کودکان بازمانده از 

تحصیل را برعهده دارند. 
نصر ادامه داد: وظایف کمیته امداد، هلال احمر، نیروی انتظامی، دادگستری و... نیز هرکدام 

در این آیین نامه به طور کامل مشخص شده است. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور در این باره گفت: یکی از وظایف سازمان 
بهزیستی این است که اگر این کودکان بی سرپرست هستند، آنان را در مراکز شبانه روزی خود 
نگهداری کرده و اگر بدسرپرست هستند زمینه بازگشت آنها را به خانواده هایشان فراهم کنند 

و یا اگر جزو افراد معلول محسوب می شوند، خدمات خاص معلولان به آنها ارائه کند. 
وی ضمن اینکه از سال 84 که این آیین نامه تصویب شد تا اواخرسال گذشته هیچ گونه 
جلسه ای در راستای هماهنگی های لازم میان 11 دستگاه صورت نگرفته بود، گفت: از اواخر 
سال گذشته تنها دو جلسه با حضور وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی و نمایندگان 11 دستگاه 
انجام شده و همچنین دبیرخانه دائمی حمایت از کودکان خیابانی نیز در وزارتخانه تشکیل 

شده است. 
نصر ادامه داد: آیین نامه ای که در سال 84 تصویب شده بود از جمله ادغام برخی دستگاه ها، 
سازمان ها، وزارتخانه ها با یکدیگر و همچنین نادیده گرفتن وزارت کشور و دفتر اتباع 
امور خارجی و... در آن وجود داشت که تمام این اصلاحات در حال حاضر صورت گرفته است و 
امید است در جلسه سوم اصلاحیه این آیین نامه تصویب و به هیات وزیران تحویل داده شود. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور ضمن اشاره به اینکه تاکنون سازمان 
بهزیستی و شهرداری از جمله دستگاه هایی بودند که اقدامات خوبی در راستای حمایت از 
کودکان کار و خیابان انجام داده اند، گفت: در حال حاضر مراکز شبانه روزی در استان های 

کشور وجود دارد که کودکان خیابان و کار می توانند در آنجا اسکان داشته باشند. 
وی ادامه داد: در سال گذشته طرح جدیدی به نام »طرح آموزشی و حمایتی کودک و 

خانواده« در پنج استان تهران، البرز، خوزستان، چهارمحال و بختیاری و همدان اجرا شد. 
نصر در این باره تصریح کرد: در این طرح با رویکرد NGOمحوری و اجتماع محوری از 
خدمات موسسات غیردولتی استفاده و به آنها آموزش دادیم که چطور با کودکان کار و خیابان 

ارتباط برقرار کرده و آنان را جذب کنند. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور در ارتباط با هدف اجرای این طرح 
گفت: هدف ما این است که مراکز اورژانس جایگزین مراکز شبانه روزی شوند و آسیب هایی 
که متوجه این کودکان است را کاهش داده و از آنها جلوگیری کنیم و همچنین در راستای 

جبران ضعف و کمبودهای این افراد نیز اقدامات لازم را انجام دهیم. 
وی همچنین ادامه داد: برای مثال اگر خانواده این افراد دچار ضعف اقتصادی است، در 
جهت توانمندسازی آنان اقدام کنیم. همچنین مشکلات بیمه ای و درمانی این افراد را حل 
کرده که در این راستا نیازمند همکاری با 10 دستگاه دیگر شورای ساماندهی کودکان کار 

و خیابان هستیم. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور ضمن اشاره به برخی از مشکلات این 
کودکان گفت: بسیاری از این کودکان فاقد اوراق هویتی هستند و یا به دلیل اینکه زمان زیادی 
از روز را در خیابان سپری می کنند، به مدرسه نرفتند و عقب مانده تحصیلی محسوب می شوند 

و باید آموزش و پرورش تمهیدات خاصی برای آنان در نظر گیرد. 
نصر همچنین به مسائل درمانی این کودکان اشاره کرد و گفت: تعداد قابل توجهی از این 
کودکان و خانواده های آنان با اجرای طرح »بیمه سلامت ایرانیان« بیمه شده اند و در حال 
حاضر نیز اگر هر یک از این افراد مشکلاتی دراین خصوص داشته باشند، آماده رسیدگی و 

حل آن هستیم. 
وی ادامه ادامه داد: در حال حاضر اگر کودکان کار و خیابان به مراکز بهزیستی مراجعه 
و برای ادامه درمان لازم باشد به بیمارستان ارجاع شوند، تمام هزینه های آنها را بهزیستی 

متحمل می شود. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور ضمن اشاره به مصاحبه دکتر 
هاشمی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که عنوان کردند درمان کودکان کار و خیابان 
به صورت رایگان انجام می شود، گفت: ضمن تشکر از اقدامات موثر دکتر هاشمی باید بگوییم 
که خواهان یک اقدام عملیاتی در این خصوص هستیم و نیاز است که در هر استان به همکاران 

بهزیستی و شهرداری درخصوص درمان کودکان کار و خیابان، معرفی شوند. 
نصر همچنین در ارتباط با توسعه طرح »آموزشی و حمایتی کودک و خانواده« گفت: این 

طرح تا پایان سال در 15 استان دیگر نیز اجرا خواهد شد. 
وی ضمن اشاره به نتایج خوب این طرح در پنج استانی که اجرایی شده است، گفت: 
کودکان خیابان و کار در پنج استانی که این طرح انجام شده است، دارای پایگاه های اجتماعی 
بوده و اقداماتی چون تشکیل تیم های ورزشی و... را انجام داده و همچنین برخی از آنها جذب 
پایگاه های بسیج شده اند و هویت اجتماعی خود را بازیافته و ما نیز در قالب یک هویت جدید 

به خود و خانواده آنان خدمات مشاوره ای و مددکاری ارائه می دهیم. 
نصر همچنین گفت: در حال حاضر پنج هزار کودک کار و خیابان تحت پوشش این طرح 

قرار گرفته اند و به حدود 60 درصد خانواده های آنان نیز خدماتی ارائه شده است. 
وی ضمن اشاره به اینکه خدماتی که به این خانواده ها ارائه می شود متفاوت است، اظهار کرد: 
در زمینه های درمان، بیمه، اقتصاد، خودکفایی و... با توجه به نیاز خانواده خدمات گوناگونی به 

آنها ارائه شده و درصدد گسترش این خدمات هستیم. 
مدیرکل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور در پایان گفت: رسیدگی به مسائل و 
مشکلات کودکان کار و خیابان نیازمند همکاری های سایر دستگاه های کشور با یکدیگر است 
و امیدواریم بتوانیم در راستای رفع مشکلات این کودکان اقدامات شایسته ای انجام دهیم زیرا 

کودکان سرمایه های کشور هستند و باید به آنان توجه ویژه شود. 

نان به نرخ روز خور نباشیم

اجتماعی 6

مدیر کل دفتر آسیب دیدگان سازمان بهزیستی کشور؛
 رفع مشکلات بیمه درمانی کودکان کار و خیابان 
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آگهی فقدان سندمالکیت 
 خانم قائمه عطابخشی کاشی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته که سند مالکیت پلاک 2369/ ب 291/7 اصلی واقع در بخش 5 ثبت قم 
در صفحه 342 دفتر 201  ثبت 180821 به نا م خانم قائمه عطابخشی کاشی 
صادر و تسلیم شده سپس نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت دراثر سهل 
انگاری مفقود گردیده لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا  انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و 
رسید اخذ نمانید تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد . 
جعفرکاظمی-  رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

توصیه و هشدار های پلیس
 لزوم شماره گذاري و نصب پلاك 

بر روي موتور و استفاده از تجهیزات ایمني تأخیري و بازدارنده
اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم 

چگونه مالمان را پربرکت کنیم؟
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موحدی کرمانی دبیرکل شد

جامعه روحانیت مبارز؛ امید به احیا بعد از کما

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

ایران در عرصه بین الملل مشغول تنش زدایی است
اخبار

روحانی در نشست مشترک خبری با روی جمهوری قزاقستان و ترکمنستان

توسعه روابط با همسایگان
 اولویت سیاست خارجی ایران است

روسای جمهور ایران، ترکمنستان و قزاقستان بر ایجاد کمیسیون مشترک 
سه جانبه برای شناسایی ظرفیت ها و اولویت های اقتصادی به منظور توسعه بیش 

از پیش همکاری ها میان تهران – عشق آباد و آستانه، تأکید کردند.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی بعد از ظهر چهارشنبه و در نشست سه 
جانبه با روسای جمهور ترکمنستان و قزاقستان، با تأکید بر اینکه اولویت سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران توسعه روابط با همسایگان بویژه ترکمنستان و قزاقستان است، 
گفت: سه کشور دارای پیوندهای مشترک تاریخی، فرهنگی و اقتصادی هستند و افتتاح 
این خط راه آهن، شرایط جدیدی را برای توسعه روابط سه جانبه و منطقه، مهیا کرده است.

رییس جمهور ادامه داد: ما باید برای روابط نزدیک تر به منظور صلح و ثبات و امنیت 
بیشتر در منطقه تلاش کنیم و شرایط لازم را برای بهبود مناسبات بین سه کشور مهیا 
سازیم. روحانی با بیان اینکه امروز در شرایطی هستیم که در زمینه حمل کالا و روابط 
اقتصادی قدم های جدید تری برداشته ایم، اظهار امیدواری کرد که امروز به عنوان یک نقطه 
جدید برای تحرک بیشتر در روابط حفظ شود که می تواند منطقه آسیا و آسیای شرقی، 
آسیای مرکزی و خاورمیانه و اروپا را به یکدیگر متصل کند تا ظرفیت های سه کشور 
مورد استفاده قرار گیرند. رییس شورای عالی اقتصاد تصریح کرد: مصمم هستیم تا منطقه 
اینچه برون را منطقه آزاد تجاری و اقتصادی اعلام کنیم و از روسای جمهوری ترکمنستان 
و قزاقستان می خواهم بخش های دولتی و خصوصی را برای مشارکت و سرمایه گذاری 
بین سه کشور در منطقه حمایت کنند. رییس جمهوری با بیان اینکه دولت ایران جزیره 
آشوراده در نزدیکی بندر ترکمن را به عنوان نقطه گردشگری اعلام کرده، آمادگی ایران 
برای پذیرش سرمایه گذاران کشورهای منطقه در حوزه گردشگری را خاطر نشان ساخت و 
گفت: شرق خزر بسترهای لازم برای تحرک اقتصادی را دارد، بویژه آنکه دریای خزر هم در 

مسیر تجارت، گردشگری و سوآپ انرژی، فرصت های فراوانی را در اختیار ما قرار می دهد.
روحانی خاطر نشان کرد: تشکیل کمیسیون مشترک بین سه کشور می تواند به 
همکاری بیشتر اقتصادی شتاب بخشد و باید در کنار آن روابط فرهنگی و سیاسی هم به 
طور همزمان توسعه پیدا کند. رییس  جمهور با تأکید بر اینکه سرمایه گذاری های دوجانبه 
و سه جانبه در مناطق آزاد و پروژه های اقتصادی پیوندها را مستحکم تر می کند، گفت: این 
همکاری ها علاوه بر منافع اقتصادی ثبات، صلح و امنیت مشترک را برای منطقه به ارمغان 
می آورد. روحانی همچنین گفت: بخش خصوصی و شرکت های ایران توانایی بسیاری دارند 
و آماده مشارکت و حضور در هر یک از کشورهای همسایه بویژه ترکمنستان و قزاقستان 
هستند. رییس جمهور قزاقستان نیز در این دیدار با بیان اینکه هدف از احداث این راه آهن 
بهره برداری و تقویت و استحکام روابط بین سه کشور و همچنین توسعه مناسبات منطقه ای 
است، گفت: سازمان همکاری کشورهای خزر می تواند به این مناسبات شتاب بخشد. اکنون 
شرایط اقتصاد جهان بحرانی است و ما برای مبارزه با این بحران باید همکاری ها میان 
همسایگان در منطقه را گسترش دهند. وی ادامه داد: ایران کشوری بزرگ در منطقه 
است و تجارت با ایران که اقتصاد قدرتمندی دارد، می تواند موجب رشد اقتصادی ما شود.

رییس جمهور ترکمنستان نیز در این دیدار با تأکید بر اینکه توسعه حمل و نقل، پیوند 
میان ملت ها را عمیق تر می کند، افتتاح راه آهن ایران، ترکمنستان و قزاقستان را دارای 
دستاوردهای بسیاری در حوزه جغرافیایی، اقتصادی و سیاسی دانست و گفت: این پروژه 
بستر همکاری و بهره برداری مشترک از طرح ها را فراهم می آورد. وی با اعلام آمادگی بخش 
خصوصی کشورش برای حضور در منطقه آزاد اینچه برون، از شرکت های ایران خواست تا 

در ساخت پروژه های جاده ای و ریلی در ترکمنستان فعالیت کنند. 

آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه :

عزمی در برخی از مدیران سابق 
 برای مقابله با فساد نمی دیدم

رییس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت وجود عزم در مدیران برای مقابله با فساد 
گفت که این عزم را در برخی از مدیران سابق نمی دیده است، چنانکه برخی از 

فسادها در کنار گوش آنها انجام می گرفته اما احساسی نداشتند.
آیت الله صادق آملی لاریجانی طی سخنانی در جلسه شورای روسای کل دادگستری های 
سراسر کشور اظهار کرد:  اگر مدیران دستگاه ها مصمم باشند تحولات عظیمی خواهیم داشت. 
وی با بیان این که برخورد با جرایم خشن برای کشور امنیت می آورد افزود:  البته همه امور 
نسبی هستند، اما عزم قضات شریف در برخورد با خشونت ها، شرارت ها، اعمال منافی عفت 
و قاچاق مواد مخدر آثار خود را در جهت ایجاد آرامش در جامعه خواهد گذشت. وی با تاکید 
بر وجود عزم در مدیران برای مقابله با فساد گفت: من واقعا در برخی از مدیران سابق این عزم 
را نمی دیدم و دلیلش هم این است که برخی از فسادها در بغل گوش آن ها انجام می گرفت و 
هیچ احساسی نداشتند. وی گفت:  واقعا یکی از امیدواری های من مسئولان و مدیرانی هستند 
که در حال حاضر در خدمتشان هستیم؛ چرا که در چهره ها و روش و منش آنها این عزم 

دیده می شود.
 آملی  لاریجانی با اشاره به تاکیدات رهبر انقلاب مبنی بر ضرورت ایجاد تحول در دستگاه 
قضایی به تحول در فهم قوانین به عنوان یکی از ملزومات این امر اشاره کرد و گفت:  گاهی نگاه 
قضات نگاه زندان زدایانه است که در این صورت با همین قوانین موجود می توانند حبس زدایی 

کنند، ولی گاهی ممکن است عکس این امر اتفاق بیافتد. 
وی با بیان این که نوع نگاه به قوانین در تحول دستگاه قضایی موثر است، گفت: به طور 
مثال راجع به قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی بحث های زیادی شد و ما دیدیم که 
نمی شود اصل را بر عدم اعسار گذاشت، بلکه اصل بر اعسار است و لذا ما نمی توانیم کسی را 
که مظنون است ابتدائا زندانی کنیم. آملی لاریجانی افزود: ما از قوانین اهدافی را دنبال می کنیم. 
غایت قوانین عدالت است. گاهی اوقات قوانین تاثیرگذار نیستند و فکر می کنم باید به دنبال 
ایجاد تحول در قوانین نیز باشیم و ببینیم که چرا در برخی از زمینه ها با وجود قوانین سخت 
گیرانه موفق نبوده ایم. ما باید ببینیم قوانینی که داشته ایم کارآمد بوده اند یا نه و اگر کارآمدی 

ندارند در آنها بازنگری کنیم. 
رئیس قوه قضاییه اظهار کرد:  برخورد با مفاسد اقتصادی حتما لازم است اما گاهی اوقات 
عوارضی دارد. گاهی اوقات نیز برخورد ضعیف است. مثلا یک نفر به چهار هزار تومان محکوم 
می شود که حتی به نظر من گفتن این امر، لغو است. وی با اشاره به ضرورت ایجاد تحول در 
کل دستگاه قضایی تاکید کرد که دستگاه قضایی در راستای انجام وظایف سنگین خود نباید 
تسلیم فشار رسانه ای غرب شود. آملی لاریجانی ادامه داد: البته در این زمینه باید توجه داشت 
که نگاه مردم به دستگاه قضایی نیز مهم است، یعنی اگر دستگاه قضایی مرجع تظلم خواهی 

است پس مردم باید به آن اعتماد داشته باشند. 
وی با تاکید بر اینکه باید به این نوع نگاه مردم توجه داشت، گفت: گاهی برخی از دادستان ها 
و قضات ما صحبت هایی می کنند یا آرایی صادر می کنند که وهن دستگاه قضایی است. قاضی 
باید طبق قانون حکم صادر کند ولی باید به نگاه مردم و عکس العمل ساحت اجتماعی نیز 
توجه کنند. رئیس قوه قضاییه اظهار کرد: برخی از دوستانی که در جلسات حضور دارند از 
برخوردهایی که با قضات می شود گله داشتند و حق هم دارند، البته امیدوارم نسبت به تکریم 
قضات اصرار شود. وی ادامه داد:  در چند سال اخیر ببینید که چه تلاش هایی شد تا به نحوی 
نسبت به قوه قضاییه و استقلال آن دست اندزای شود. همین بحث های اخیر راجع  به طرح ها 
و لوایحی که پیش آمد که یک دفعه نصف قوه قضاییه را منتزع کند از همان سنخ است. ما 
باید نسبت به استقلال و توانایی و اقتدار دستگاه قضایی حساسیت داشته باشیم تا بتوانیم 
اهداف دستگاه قضایی را اجرایی کنیم. آملی لاریجانی تصریح کرد: گاهی قضات شریف ما از 
این غفلت می کنند که در یک نظام اسلامی با ساختار خاص خود هستند. چنانکه در جریان 
فتنه گاهی می دیدیم که اشخاصی نسبت به اینها تعلل هایی دارند که البته این امر نه از سر 
تعمد بلکه از سر بی توجهی به این بود که نظام قضایی ما نظامی در چارچوب نظام سیاسی 
است که البته این امر در همه ی دنیا همین طور است. یعنی نمی شود که دستگاه قضایی ما 
از یک ساختار سیاسی برخواسته باشد اما طوری دیگر عمل نماید. لذا بی توجهی به اهداف 
نظام خطرات و آفات خود را خواهد داشت. وی افزود:  بنای نظام اسلامی فقرزدایی و رعایت 
مساوات است و اینها باید در قوه قضاییه متجلی باشند، یعنی به یک فقیر همانطور نگاه شود که 
به یک ثروتمند نگاه می شود. رییس قوه قضاییه با اشاره به بحث های حقوق بشر گفت: جمله 
اول اعلامیه جهانی حقوق بشر این است که ما برای انسان کرامت قائلیم، اما انسان را تعریف 
نمی کنند. حال آن که باید پرسید بدون شناخت انسان چگونه حقوق آن را می شناسید؟ ما از 
هزار و 400 سال پیش انسان را " کریم" می شناختیم چون نگاه ما به انسان یک نگاهی الهی 
است. آملی لاریجانی تصریح کرد: حقوق بشر را علمی کردند و دائما زیر آن علیه جمهوری 
اسلامی سینه می زنند. ما متهم به عدم رعایت حقوق بشر هستیم اما کشوری مانند آمریکا 
نحوه  کارش چگونه است؟ ببینید با سیاه پوست بیچاره ای که دست های خود را به علامت 
تسلیم بالا برده بود چگونه برخورد کردند. وی ادامه داد: اگر چنین کاری در کشور ما صورت 
می گرفت چه الم شنگه ای راه می انداختند، البته مردم آمریکا این را می فهمند لکن به لحاظ 
سطح سیاسی کسی اعتراضی نمی کند، چون حقوق بشر را فقط برای سفیدها می دانند. آملی 
لاریجانی با بیان اینکه تحول در اجرا و مدیریت ملموس ترین سطح تحول است، تصریح کرد: 
در این زمینه باید توجه داشت که صرف جابجایی کافی نیست، بلکه باید روش های مدیریتی 

تحول پیدا کنند و یکی از مهمترین امور در این راستا عزم و اراده است.

هر  دبیرکل  روحانیت،  جامعه  اساسنامه  اساس  بر 
می شود.  انتخاب  مرکزی  شورای  توسط  یکبار  سال   5
قائم  خود  برای  می تواند  و  دارد  فراوانی  اختیارات  او 
مقامی تعیین و اختیاراتش را به وی تفویض کند. اکنون 
جدید  دبیرکل  کرمانی  موحدی  محمدعلی  آیت الله 

جامعه روحانیت مبارز تهران است.
شورای  اعضای  اکثریت  رای  با  کرمانی  موحدی  آیت الله 
جامعه  جدید  دبیرکل  عنوان  به  مخالف،  بدون  و  مرکزی 
جایگاهی  بر  او  اکنون  شد.  انتخاب  تهران  مبارز  روحانیت 
می نشیند که پیش از آن آیت الله فضل الله محلاتی )56-60(، 
آیت الله مهدوی کنی )93-60( و آیت الله امامی کاشانی )مدت 

کوتاهی در سال 75( بر آن تکیه زده اند.
آیت الله موحدی کرمانی در سال 1310 در کرمان به دنیا 
آمد و از روحانیون مبارز پیش از انقلاب است. او در انتخابات 
مردم  نماینده  عنوان  به  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  اولین 
به  پنجم  تا  دوم  ادوار  در  آن  از  پس  و  شد  برگزیده  کرمان 
عنوان نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی حضور 
ریاست  و  مجلس  داخلی  امور  کمیسیون  ریاست  داشت. 
مجلس  رئیسی  نائب  نیز  و  مجلس  دفاعی  امور  کمیسیون 
در  کرمانی  موحدی  مسئولیت  های  از جمله  اسلامی  شورای 

مجلس بود.
وی پس از شهادت آیت  الله اشرفی اصفهانی در کرمانشاه، 
به فرمان امام)ره(، امامت جمعه این شهر را بر عهده گرفت. او 
از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون به نمایندگی از مردم کرمان 
است.  داشته  حضور  رهبری  خبرگان  مجلس  ادوار  همه  در 
در  رهبری  معظم  مقام  نماینده  سال   14 کرمانی  موحدی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بود. او هم اکنون عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و امام جمعه موقت تهران نیز هست.

موحدی کرمانی از اعضای هیأت موسس جامعه روحانیت 
مبارز تهران است و در زمان آیت الله مهدوی کنی، قائم مقامی 
دبیرکل را به عهده داشت و در چند ماهی که آیت الله در بستر 
بیماری به سر می برد، جلسات جامعه روحانیت مبارز تهران 
جامعه  اعضای  تقسیم بندی  در  می شد.  برگزار  او  ریاست  به 
می گیرد.  قرار  میانه رو  دسته  در  او  تهران  مبارز  روحانیت 
تشکلی که اکنون موحدی کرمانی دبیر کلی آن را به عهده 
گرفته در 37 سالی که از اعلام موجودیتش می گذرد روزهای 
به  را  زیادی  بزرگان  گذاشته،  سر  پشت  را  نشیبی  و  پرفراز 

صحنه سیاسی کشور معرفی کرده و یا از دست داده است.

1356؛ اعلام موجودیت
تشکیلات  یک  وجود  لزوم   42 خرداد   15 از  پس 
انقلابی  روحانیون  شد.  احساس  روحانیت  برای  منسجم 
در  و  کردند  بنا  را  تشکل  این  ایجاد  پایه های   52 سال  در 
پیشنهاد  به  انقلاب،  آستانه  در  )ره(  امام  تأکید  با   56 سال 
شهید مطهری در جلسه ای که در منزل شهید مفتح برگزار 
تدوین  با  و  گرفت  شکل  مبارز  روحانیت  جامعه  بود،  شده 
اساسنامه، اعلام موجودیت کرد. موسسین جامعه روحانیت از 
روحانیون و انقلابیون برجسته ای بودند؛ سیدمحمد بهشتی، 
و  خامنه ای  سیدعلی  باهنر،   محمدجواد  مطهری،  مرتضی 
سیدعبدالکریم موسوی اردبیلی. حضور همین افراد کافی بود 
تا تشکلی که حول محور آن ها شکل می گیرد از پرنفوذترین 
روحانیت  جامعه  اعضای  باشد.  اسلامی  انقلاب  تشکل های 
مبارز تقریبا سازماندهی و برگزاری بیشتر اعتراضات منتهی به 
انقلاب اسلامی را به عهده گرفتند و سران شان از نزدیکترین 

یاران امام )ره( بودند.
را  کشور  تمام  خود  اساسنامه  در  ابتدا  روحانیت  جامعه 
آذر  در  که  دوم  اساسنامه  در  اما  می داد،  قرار  پوشش  تحت 
و  بهشتی  آیت الله  کرد،  تغییر  )ره(  امام  درخواست  به  و   58
تغییر  را  اساسنامه  بندهای  از  بعضی  زنجانی  عمید  آیت الله 
دادند و جامعه روحانیت محدود به شهر تهران شد. اساسنامه 
جدید هم به تصویب شورای مرکزی رسید. اما یک اتفاق در 

نوع تأثیرگذاری جامعه روحانیت مبارز نقش داشت؛ تأسیس 
پیشنهاد  به  که   57 بهمن   29 در  اسلامی  جمهوری  حزب 
آیت الله بهشتی از مجموعه انقلابیون خط امامی تشکیل شد 

و محدود به روحانیون نبود.
اختلافات جامعه روحانیت مبارز تهران و حزب جمهوری 
اسلامی در انتخابات اول ریاست جمهوری نمایان شد. البته 
این دو تشکل که از اصلی ترین تشکل های مخالف ضدانقلاب 
و منافقین بودند در موارد زیادی با یکدیگر ائتلاف می کردند. 
از جمله در انتخابات مجلس اول که بیانیه ای با امضای آیت الله 
خامنه ای از طرف حزب جمهوری اسلامی و آیت الله شاه آبادی 
از طرف جامعه روحانیت مبارز تهران با عنوان "ائتلاف بزرگ" 

امضا شد و لیست مشترک این دو تشکل به پیروزی رسید.

1367؛ انشعاب
آیت الله مهدوی کنی در 10 آبان 60 به دبیرکلی جامعه 
فضل الله  شهید  جایگاه  بر  و  رسید  تهران  مبارز  روحانیت 
 60 دهه  در  تهران  مبارز  روحانیت  جامعه  نشست.  محلاتی 
شدن  یکسره  با  گذراند.  سر  از  را  نشیبی  و  پرفراز  روزهای 
درونی  اختلافات  کم  کم  منافقین،  و  ضدانقلاب  تکلیف 
اختلافات  همین  می آمد.  چشم  به  ایران  سیاسی  جناح های 
 66 سال  در  اسلامی  جمهوری  حزب  تعطیلی  به  سرانجام 
کشاند.  انشعاب  به  نیز  را  مبارز  روحانیت  جامعه  و  انجامید 
در فروردین 67 جرقه انشعاب بر سر اختلافات در انتخابات 
کروبی، سیدمحمود  مهدی  و  زده شد  مجلس  دوره  سومین 
مرکزی  شورای  اعضای  از  که  علی جلالی خمینی  و  دعایی 
جامعه روحانیت مبارز تهران بودند استعفا دادند. سید محمد 
انشعاب  اجازه  ایشان  از  و  رفت  امام  نزد  خوئینی ها  موسوی 
شد.  تشکیل  مبارز  روحانیون  مجمع  امام  اجازه  با  و  گرفت 
اصلی  ریشه  مبنایی  اختلافات  خوئینی ها  موسوی  گفته  به 
انشعاب بود. اختلافاتی که ریشه در نوع نگاه به ولایت فقیه، 
اجتماعی  آزادی های  و  سیاسی  نگاه  نوع  اقتصادی،  مباحث 
روحانیونی چون مهدی کروبی،  سیدمحمد  با خروج  داشت. 
هادی  دعایی،  محمود  سید  خوئینی ها،  خاتمی،  موسوی 
تهران  مبارز  روحانیت  جامعه  به  سختی  ضربه  و...  غفاری 
وارد شد. سیدعلی خامنه ای و اکبر هاشمی رفسنجانی تلاش 
زیادی کردند تا جلوی این انشعاب گرفته شود. اما کار از کار 
گذشته بود و رفقای انقلابی دیروز اکنون در صحنه سیاسی 

کشور در دو صف جداگانه ایستاده بودند.
در سال 68 و با رحلت امام خمینی )ره(، حضرت آیت الله 
خامنه ای به رهبری انقلاب رسیدند و به دلیل مقام فراجناحی 

تهران  مبارز  روحانیت  جامعه  مرکزی  شورای  از  رهبری، 
استعفا دادند. پیش از این نیز آیت الله موسوی اردبیلی از این 

تشکل کنار کشیده بود.
از  تن  سه  هم  آن  از  قبل  تهران  مبارز  روحانیت  جامعه 
اعضای هیأت موسس خود یعنی شهیدان بهشتی، مطهری، 
باهنر و سه نفر از اعضای شورای مرکزی خود یعنی شهیدان 
محلاتی، شاه آبادی و مفتح را از دست داده بود. با این وجود 
آیت الله مهدوی کنی به عنوان دبیرکل و سیاسیون قدرتمندی 
نوری، حسن  ناطق  اکبر  اکبر هاشمی رفسنجانی، علی  مثل 
تشکل  این  در  و...  کاشانی  امامی  کرمانی،  موحدی  روحانی، 
حضور داشتند و جامعه روحانیت یکی از مراکز اصلی تصمیم 
به  البته در سال 75، مهدوی کنی  بود.  گیری جناح راست 
دلیل برخی مسائل از جمله کهولت سن از دبیرکلی استعفا 
اعضای  چند  هر  شد.  دبیرکل  موقتا  کاشانی  امامی  و  داد 
شورای مرکزی با استعفای مهدوی کنی مخالفت کردند و او 

همچنان دبیرکل باقی ماند.

1376؛ رقابت با انشعابیون
به گزارش ایسنا، در خرداد 76 تشکلی که تا آن زمان از هر 
کاندیدایی که حمایت کرده بود، به ریاست جمهوری رسیده 
بود شکست سنگینی از روحانیون منشعب شده خود خورد. 
سیدمحمد خاتمی با حمایت مجمع روحانیون مبارز و جناح 
چپ با پیروزی بر اکبر ناطق نوری که کاندیدای مورد حمایت 
جامعه روحانیت مبارز تهران بود، به ریاست جمهوری رسید. 
تا جامعه  آمد  بیرون  اصول گراها  از دست  مجلس ششم هم 
روحانیت شکست دیگری را به عنوان یکی از دو تشکل اصلی 
جناح راست متحمل شود. البته ناطق به عنوان یکی از اعضای 
به خوبی رعایت  را  بازی  قاعده  ارشد جامعه روحانیت مبارز 
کرد. او به خاتمی تبریک گفت اما پا پس نکشید و با حمایت 
مهدوی کنی و تشکیل شورای هماهنگی اصول گرایان، زمینه 
های پیروزی جناح راست در مجلس هفتم و انتخابات ریاست 
جمهوری نهم را فراهم کرد. هرچند انتخابات 84 موجب شد 
تا جامعه روحانیت یکی دیگر از چهره های سرشناس خود را 
مکدر کند؛ چراکه اعضای این تشکل در انتخابات از هاشمی 
رفسنجانی حمایت نکردند و پس از حمایت در دور اول از علی 
لاریجانی در دور دوم انتخابات به سمت محمود احمدی نژاد 

چرخیدند.

1388؛ خروج شیوخ
حزبی  و  جناح  هیچ  وامدار  را  خود  احمدی نژاد  البته 

در  و   88 سال  انتخابات  در  بعد  سال  چهار  و  نمی دانست 
مناظره جنجالی خود اتهاماتی را علیه هاشمی رفسنجانی و 
ناطق نوری مطرح کرد. ناطق همان کسی بود که در مقابل 
اصلاح طلبان ایستاد تا احمدی نژاد به شهرداری تهران برسد 
و مقدمات ریاست جمهوری اش فراهم شود. شاید به همین 
جامعه  به خصوص  و  اصول گرایان  تا  داشت  توقع  هم  دلیل 
روحانیت مبارز علیه طغیان فرزند جنجالی شان موضع بگیرند 
اما شاید بنا بر مصالحی، اعضای جامعه روحانیت در مقابل این 
هتک حرمت سکوت کردند تا ناطق هم در سکوت خبری از 
این تشکل کنار بکشد و به نوعی اعلام بازنشستگی سیاسی 
کند. خاطر مکدر هاشمی از سال 84 و اتفاقات سال 88 او 
را هم مثل ناطق از جلسات جامعه روحانیت مبارز دور کرد. 
امامی کاشانی و حسن روحانی هم دیگر در جلسات جامعه 

روحانیت شرکت نکردند.

139۲؛ اشتباه محاسباتی
حوزه  مدرسین  جامعه  همراه  به  مبارز  روحانیت  جامعه 
مرجع  و  جامعتین  عنوان  به  راست  جناح  توسط  قم  علمیه 
راست  اما در سال 92 جناح  اصول گرایان شناخته می شوند 
حول محور این تشکل به وحدت نرسید، تا ثابت شود تنها در 
حرف، جامعتین را زعیم قوم می دانند ولی در عمل هرکس 
راه خود را می رود. اشتباه محاسباتی جامعه روحانیت مبارزنیز 
به انتخابات سال 92 باز می گشت. آن ها در انتخابات 92 از 
یعنی  این تشکل  داوری  اعضای هیأت  از  یکی  در حالی که 
از وی حمایت  انتخابات بود، رسما  حسن روحانی کاندیدای 
نکردند. روحانی در انتخابات پیروز شد و برخی اعضای جامعه 
و  شدند  خود  کلیدی  اشتباه  متوجه  تهران  مبارز  روحانیت 
البته او را همچنان به عنوان یکی از اعضای جامعه روحانیت 

معرفی کردند.
هرچند خروج سیاسیون کهنه کار و روحانیون بانفوذ، نقش 
کم رنگ  سیاسی  صحنه  در  را  تهران  مبارز  روحانیت  جامعه 
می کرد اما با وجود همه این اتفاقات دبیرکلی مرحوم آیت الله 
مهدوی کنی همچنان نقطه قوت جامعه روحانیت مبارز تهران 
به حساب می آمد؛ چراکه او علاوه بر نقشی که به عنوان پدر 
معنوی جناح راست داشت، رئیس مجلس خبرگان رهبری و 
رئیس دانشگاه امام صادق )ع( - که بسیاری از مدیران نظام 
با  بود. مرحوم مهدوی کنی  نیز  بیرون می آیند -  از دل آن 
توجه به جایگاه و هوش سیاسی اش همچنان تشکل متبوعش 
را به عنوان یکی از مراجع اصلی تصمیم گیری در جناح راست 

تبدیل می کرد.

1393؛ کما و احیا
با به کما رفتن آیت الله مهدوی کنی، گویا جامعه روحانیت 
آیت الله مهدوی  بعد  ماه  به کما رفت. چند  تهران هم  مبارز 
کنی فوت کرد و در شش ماه گذشته تصمیم مهمی از سوی 
اعضای جامعه روحانیت مبارز گرفته نشده است. آن ها عملا 
در مقابل جبهه پایداری و طرح مباحثی درباره قرار گرفتن 

آیت الله مصباح به عنوان رهبر جناح راست منفعل بوده اند.
اعضای جامعه روحانیت مبارز تهران تصمیم گرفتند برای 
بیرون آمدن از این خلأ رهبری پس از چهلم دبیرکل فقیدشان 
دبیرکل جدید را معرفی کنند؛ غروب یازدهم آذر 1393این 
اتفاق افتاد. بر اساس اساسنامه، دبیرکل هر پنج سال یکبار 
فراوانی  اختیارات  او  انتخاب می شود.  مرکزی  توسط شورای 
دارد و می تواند برای خود قائم مقامی تعیین و اختیاراتش را 
به وی تفویض کند. اکنون آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی 
او  آیا  اما  تهران است.  دبیرکل جدید جامعه روحانیت مبارز 
می تواند مانند مرحوم مهدوی کنی که قدرت وحدت بخشی 
جامعه  قدیمی همچنان  تشکل  این  احیای  با  داشت،  بالایی 
روحانیت را تاثیرگذار نگه دارد یا این تشکل پرنفوذ دهه های 

60 و 70 به کمای سیاسی خواهد رفت؟
آرین افخمی 

اکبر هاشمی رفسنجانی در پیامی به ششمین کنگره 
سراسری حزب اسلامی کار با تاکید بر ضرورت توجه به 
فعالیت احزاب قدرتمند و پویا اظهارکرد: ایران، امروز در 
عرصه بین الملل مشغول تنش زدایی و تعامل با جهان مدرن 
است و حل پرونده هسته ای و رفع تحریم های ظالمانه غرب 

از جمله بزرگترین دغدغه های مسئولان و دلسوزان است.
متن پیام رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به ششمین 

کنگره سراسری حزب اسلامی کار به شرح زیر است:
از تاریخ احزاب در ایران می گذریم که چگونه مدت ها در سایه 
پرده آهنین کمونیسم نفس می کشیدند و بعدها در قالب یک 
حزب، به اندیشه های استبدادی، لباس مقبولیت گروهی در حزب 
رستاخیز پوشاندند. با پیروزی انقلاب اسلامی، توجه به تحزّب در 
اصول متعدد قانون اساسی، از جمله اصل بیست و ششم با صراحت 
بر فعالیت آزاد احزاب، جمعیت ها و انجمن های سیاسی مورد تأکید 

قرار گرفت.
گنجاندن چنین اصولی در قانون اساسی آن هم در سال های 
آغازین انقلاب اسلامی و در آن دوران که استعمار، استبداد، و 
گروه های تندرو به عنوان اضلاع یک مثلث شوم، تسمه از گرده 
مردم می کشیدند و به هیچ یک از حقوق مسلم انسانی و آزادی های 
مترقی  و  پیشرو  اصلی  نمی دادند،  بهایی  سیاسی  و  اجتماعی 

محسوب می شد.
اما اکنون که بیش از 35 سال از استقرار نظام جمهوری اسلامی 
در  آن هاست،  شایسته  که  آن گونه  احزاب  متأسفانه،  می گذرد، 
ساختار سیاسی و اجتماعی کشور نقش ایفا نمی کنند. حاکمیت 
مردم سالار، باید شرایط و تمهیدات لازم را در خصوص امکان 

فعالیت گسترده و فراگیر احزاب در چارچوب قوانین تسهیل کننده 
و پویا، فراهم کند؛ چرا که تعیین سرنوشت مردم توسط خود مردم، 
جز در سایه وجود احزاب فعال و پویا امکان پذیر نیست. احزاب نیز 
با تدوین برنامه های علمی و متقن و نیز شناسایی افراد و مدیران 

توانمند، می توانند دولت ها و مجلس هایی را بسازند که ضمن توجه 
به مصالح حزبی، به منافع ملی و افزایش اقتدار آن کمک کنند.

از سوی دیگر در صورت تشکیل مجالس و دولت های برآمده از 
احزاب، شرایطی فراهم می شود تا احزاب هم در مقابل عملکرد هم 

حزبی ها و احزاب مخالف پاسخگو شوند. در این شرایط است که 
مردم می توانند، نسبت به آنچه که عملکرد احزاب قلمداد می شود، 
سوال کنند و در صورت قانع نشدن و سلب اعتماد از حزب مربوطه، 
آن حزب را از عرصه قدرت خارج سازند. این رویه ضمن پاسخگو 
کردن احزاب به مردم، مانع گسترش افراط و تفریط در جامعه 
می شود و راه اعتدال و میانه روی را همراه با اصلاح، رشد و تعالی در 

کشور نهادینه می کند.
به هر حال ضرورت توجه به فعالیت احزاب قدرتمند و پویا بیش 
از گذشته احساس می شود. ایران، امروز در عرصه بین الملل مشغول 
تنش زدایی و تعامل با جهان مدرن است. حل پرونده هسته ای 
و رفع تحریم های ظالمانه غرب از جمله بزرگترین دغدغه های 

مسئولان و دلسوزان است.
از سوی دیگر به خاطر سوء مدیریت های دولت گذشته، وضعیت 
اقتصادی و معیشت مردم، به خصوص اقشار آسیب پذیر دستخوش 
آسیب ها و تنش های فراوان شده بود که ملت با اراده جمعی و 
نشان دادن هوشیاری، دوران تازه ای را در حیات انقلاب اسلامی 
رقم زده اند. اکنون که همه دلسوزان انقلاب به اهمیت شرایط کشور 
آگاه شده اند، احزاب باید با رصد کردن وضعیت کشور و به خصوص 
عملکرد دولت و مجلس، در عین آن که چشم تیزبین ملت هستند، 
با تحلیل ها و ارائه راهکارهای مختلف به متولیان امور، در ساختن 
آینده ایران اسلامی سهیم شوند که یکی از آن راه ها حضور در 

انتخابات است.
امیدوارم  از مسؤولان حزب اسلامی کار،  با تشکر  این جانب 
برگزاری این کنگره آغازی فرخنده برای دور جدید فعالیت ها باشد 

که ایران و انقلاب اسلامی به آن ها نیاز دارند. 

نهاوندیان:   

توسعه حاصل یک توافق ملی است
پورمحمدی وزیر دادگستری:

 در مبارزه با فساد قانون کم نداریم 
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه گسل هایی در 
حوزه پنبه به وجود آمده است، گفت: باید گلستان را به 
دوران طلای سفید برگردانیم، تا نساجی در این استان 

رشد پیدا کند.
محمد نهاوندیان در نشست با فعالان اقتصادی استان گلستان 
اظهار داشت: ایجاد منطقه اقتصادی در اینچه برون گام بلندی برای 
صنعتی شدن استان گلستان است و این به آن معنا نیست که 
کشاورزی مورد توجه قرار نگیرد. وی با تاکید بر اینکه همگرایی 
از لازمه های جدی توسعه است، افزود: توسعه به سه محور دولت، 
مردم و فرهیختگان استوار است و توسعه یک حادثه نیست، 
بلکه یک فرآیند و حاصل یک توافق ملی است. رئیس  دفتر 
رئیس جمهور تصریح کرد: نیاز به یک فرهنگ توسعه ای داریم که 
در آن با استفاده از بینش، دانش، اراده و روحیه حرکت به سمت 
توسعه را انجام دهیم. تا زمانی که برای توسعه خیال کنیم دولت 
پولی از جایی مانند نفت را تهیه می کند و در واقع به توسعه برون زا 
فکر کنیم، به رشد و پایداری نمی رسیم. نهاوندیان افزود: ما باید با 
اتکاء به بنیه داخلی، صنعت و بخش اقتصادی ارتقاء پیدا کنیم 
و این به معنای تشخیص موتور رشد است که باید درون زا و با 
استفاده از همه امکانات بیرونی باشد. اقتصادی که به دنبال رشد 
پایدار است باید با اتکا به خود حرکت کند و این به معنای چشم 
پوشیدن از اقتصاد کشورهای دیگر و سرمایه های آنان نیست. وی 
با بیان اینکه در حوزه فعالان اقتصادی باید رشد صورت بگیرد، 
گفت: مردم باید سرمایه، کار و ابتکار را به میدان بیاورند. پایه اصلی 
حضور مردم است و حتی در تشخیص اولویت ها باید به تشخیص 
مردم اتکا کنیم. رئیس دفتر رئیس جمهور اظهار داشت: نقطه اول 
مردم در تشخیص و تجهیز منابع هستند، دولت نقش جدی در 

این حوزه با فراهم کردن محیط مناسب امنیت اقتصادی، کاستن 
از مقررات زائد و تسهیل آنان و نقش جدی را در فضای کسب 
و کار ایفا می کند. نهاوندیان تصریح کرد: ارتباط تولید، صنعت و 
تجارت با فرهیختگان بسیار مهم است و این پیام باید در همه 
دانشگاه های استان گلستان و فضاهای جوانان برای رویش دوباره 
استان گلستان ایجاد شود. وی خاطرنشان کرد: اگر این رکن ها در 
کنار هم قرار گیرند، دوران باطل توسعه نیافتگی تبدیل به چرخه 
رشد پایدار می شود و این سه رکن باید مورد حمایت مردمی باشد. 
فضاهای عمومی جامعه باید حمایت از بالندگی را انجام دهند و 
این به معنای اقتصاد مقاومتی است. رئیس دفتر رئیس جمهور در 
بخش پایانی سخنانش با بیان اینکه فصل جدیدی برای امید و 
تلاش آغاز شده و این به تحقق نمی رسد، مگر اینکه هر کس به 
اندازه سهم خود قدمی بردارد، گفت: شرایط بین المللی فرصت 
جدیدی را برای حضور در صحنه بین الملل و همچنین در حوزه 

تحریم ها به وجود آورده است. 

وزیر دادگستری گفت: امروزه تحریم و فساد مالی و 
اداری دو روی یک سکه هستند که همانند دو لبه تیغ 

قیچی علیه ملت و کشور عمل می کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی در نشست 
مطبوعاتی پیرامون همایش ملی »ارتقای سلامت نظام اداری 
و مبارزه با فساد« اظهار کرد: این نشست برای تبیین اهداف و 
برنامه های همایش ملی ارتقاء سلامت نظام اداری و مبارزه با فساد 
است. در واقع فساد از دغدغه های جدی همه جوامع محسوب 
می شو د و اکثر کشورهای دنیا با این دغدغه روبرو هستند.  وی 
ادامه داد: در سطح ملی و در سطح بین المللی و فراملی قوانین 
مختلف بین المللی درباره  مبارزه با فساد به تصویب رسیده است 
که جمهوری اسلامی ایران از همان ابتدا به کنوانسیون مبارزه با 
فساد پیوست. از نظر داخلی، قوانین ما نسبت به سالم سازی محیط 
زندگی، کسب و کار و اقتصادی با جدیت برخورد کرده است.  وزیر 
دادگستری خاطرنشان کرد: یکی از دغدغه های جدی که در نظام 

وجود داشته است میزان موفقیت در مبارزه با فساد است. مقام 
معظم رهبری در اردیبهشت ماه سال 80 فرمان 8 ماده ای را در 
این راستا صادر کردند و وظایفی را برای سه قوه مورد تاکید قرار 
دادند و گفتند ریشه یابی فساد مالی و اقتصادی مستلزم اقدام همه 
جانبه به وسیله قوای سه گانه مخصوصا قوه مجریه و قوه قضاییه 
است. قوه مجریه با نظارتی سازمان یافته از بروز فساد پیشگیری 
کند و قوه قضاییه با استفاده از قضات پاک دامن و کارشناسان، 
عناصر آلوده را از سر راه کشور بردارد که این نکته بسیار مهم است 
که مقام معظم رهبری آن را بیان کردند. همچنین ایشان تاکید 
به سالم سازی و پیشگیری از بروز فساد داشتند. رییس شورای 
سیاست گذاری همایش ملی ارتقاء سلامت نظام اداری و مبارزه با 
فساد، خاطرنشان کرد: پیشگیری جزء موثرترین ابزار مقابله با فساد 
است که می توان گفت ما به مرز پیشگیری نرسیده ایم و بهای لازم 
را پرداخت نکرده ایم. وی ادامه داد: در سال های اخیر که مساله 
تحریم مطرح شده به طور مشخص نیز ضربه زدن به اقتصاد مطرح 
شده است. امروزه تحریم و فساد مالی واداری دو روی یک سکه 
هستند و مانند دو لبه  تیغه  قیچی علیه ملت و کشور عمل می کند. 
پس برای این که موتور اقتصاد را از حرکت بازنگذاریم و هم اجازه 
ندهیم تحریم ها کارساز و موثر باشد یکی از راه های اصلی بحث 

سلامت اداری و اقتصادی در جامعه است. 
وی افزود: در سیاست های ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری 
در بهمن ماه سال گذشته در مورد عبور از شرایط پیش آمده ناشی 
از تحریم نکاتی را بیان کردند. همچنین به موضوع زیرساختی 
سلامت اداری و اقتصادی نیز توجه ویژه کردند. بستر قطار اقتصاد 
مقاومتی سلامت اداری است و این قطار در غیر از این ریل حرکت 

نمی کند. 
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 ایمان : رئیس سازمان بسیج مستضعفین با بیان اهمیت اقتصاد مقاومتی خطاب 
به بسیجیان فعال گفت: نگذارید بیان ولایت فقط تکرار شود، بلکه باید اقدامات 

عملی انجام شود. 
سردار محمدرضا نقدی بعدازظهر چهارشنبه در مجمع عالی بسیج استان قم اظهار کرد: 
برای کسانی که در قم زندگی می کنند ممکن است این شهر مثل شهرهای دیگر عادی تلقی 
شود اما مردم دنیا از شهر قم انتظار دیگری دارند. وی اضافه کرد: از این شهر یک ادعای بزرگ 
مطرح شده و آن این است که ما صاحب فکر و اندیشه ای هستیم که می تواند جهان را بر عدل 
و عدالت استوار کند. رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: همه انتظار دارند ببینند مدعیان 
این تفکر در مرکزی که در اختیارشان است و می توانند اندیشه خودشان را منتشر کنند چه 
کار می کنند. وی با بیان اینکه حرف های خوب و زیبا در دنیا زیاد زده شده اظهار کرد: میزان 
موفقیت در پیاده سازی اندیشه و نتایج آن است که می تواند اثرگذار باشد و همین عامل باعث 
شده اسلام جهان گیر شود و پیام پیامبر عظیم الشان اسلام در مدت کوتاهی جهان را فرا گرفته 
بود. سردار نقدی اضافه کرد: در روزگاری که انتقال اخبار و پیام ها دشوار بود، دین اسلام در چند 
دهه فراگیر شد و تمام دنیای متمدن را تسخیر کرد. رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره 
به بایسته های یک شهر اسلامی همچون قم اظهار کرد: انتظار از قم این است که کانونی برای 
میلیون ها نفر باشد که وقتی به این شهر سفر می کنند شیفته اسلام شوند و پیام های ارزشی و 

الهی دریافت کنند. وی گسترش روزافزون اسلام در جهان را به دلیل اقدامات عملی جمهوری 
اسلامی در پیشرفت ابعاد مختلف دانست و گفت: وقتی اسلام در مدت سه دهه بدون بهره 
برداری از تکنولوژی روز تمام دنیا را فرا می گیرد، کارهایی که در کشورمان می شود در طراز 
آرمان ها و اهداف انقلاب اسلامی نیست و باید توسعه یابد. سردار نقدی فعالیت های مجمع عالی 
بسیج را در توسعه و پیشرفت استان تاثیرگذار دانست و افزود: در مجمع عالی باید عزم و فکر 
جمعی به وجود بیاید و هر کدام از مسئولان قشرها این فکر جمعی را نشر دهند. وی بر لزوم 
فعال بودن هیئت رئیسه و شورای مجمع تاکید کرد و گفت: طرح هایی که در کارگروه ها و مجمع 
بررسی می شود باید جنبه عملی و بسیجی داشته باشد. رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
اضافه کرد: اگر قرار است طرحی در استان اجرا شود ابتدا باید نحوه و ابعاد اجرای آن را در 
کارگروه های بسیج بررسی شود. وی بهره مندی از ظرفیت های بسیج در استان را مورد تاکید 
قرار داد و چاره جویی برای حل معضل ماهواره را خواستار شد. نقدی گفت: بسیجیان باید مردم 
را پیرامون تبعات منفی رسانه های مفسده انگیز بیدار و آگاه کنند. به گزارش مهر، وی در مورد 
اهمیت اقتصاد مقاومتی تاکید کرد: نگذارید بیان ولایت فقط تکرار شود. این طور نباشد که ما 
هم فقط در مورد این موضوع حرف بزنیم. سردار نقدی افزود: وقتی مقام معظم رهبری، تولید را 
محور اقتصاد مقاومتی بیان می کنند فعالان بسیج باید کار عملیاتی انجام دهند. به عنوان مثال 

همفکری و تلاش کنند که دیگر تسبیح و سجاده خارجی در بازار قم نباشد.

ایمان: معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گفت: ۴8 درصد 
از دانش آموزان کشور دارای اضافه وزن هستند و بر این اساس دستورالعمل سالم 

سازی تغذیه در مدارس تدوین و ابلاغ شده است. 
مهرزاد حمیدی روز چهارشنبه در همایش تبیین سیاست های معاونت تربیت بدنی و 
سلامت آموزش و پرورش اظهارکرد: طبق دستور العمل ابلاغ شده توزیع نوشابه های گازدار، 
انواع فست فودها، پفک و چیبس در همه مدارس کشور ممنوع است. وی ساماندهی بوفه های 
مدارس و اقلامی که در بوفه ها عرضه می شود را مهمترین عامل سلامت تغذیه دانش آموزان 
عنوان کرد و گفت: طرح سالم سازی تغذیه دانش آموزان تدوین شده که به زودی به همه 
مدارس کشور ابلاغ می شود. وی سلامت جسمی و روانی دانش آموزان را مهمترین برنامه 
و عملکرد معاونت تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش عنوان کرد. وی گفت: در 
این راستا طرح و برنامه هایی همچون سالم سازی تغذیه دانش آموزان، طرح غربالگری ملی 
شناسنامه سلامت، نهضت داوطلبی سفیران سلامت تدوین شده که در آینده نزدیک این طرح 
ها به مدارس ابلاغ می شود. معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش برگزاری 
المپیاد ورزشی دانش آموزان در سراسر کشوررا یکی از برنامه های اثر گذار وزارت آموزش و 
پرورش عنوان کرد و افزود: المپیاد های ورزشی عرصه تمرین برای افزایش سلامت جسمی و 

روحی و نقش آفرینی دانش آموزان است.
حمیدی بیان کرد: المپیاد های ورزشی به دنبال همراه کردن ارزش های اخلاقی و اسلامی 
با ورزش و نشاط است تا دانش آموزان اصولی همچون مسوولیت پذیری، قانونگرایی، خیر 

خواهی و وطن دوستی، خود باوری و جمع گرایی را در مدارس تجربه کنند.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه سیاست های معاونت 
تربیت بدنی و وزارت آموزش پرورش با الهام از سند تحول بنیادین و برنامه های وزارت آموزش 

و پرورش است تاکید کرد: مشارکت در برنامه ها، فرهنگی و تربیتی کردن طرح ها و تخصصی 
شدن فعالیت ها محور اصلی برنامه های معاونت تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش 

است. 
حمیدی خاطرنشان کرد: برگزاری المپاد های ورزشی مدارس یکی از طرح های اثر گذار 
وزیر آموزش و پرورش است که توانسته نشاط و شادابی را به دانش آموزان و معلمان در همه 
مدارس کشور هدیه کند. وی گفت: المپیاد های ورزشی دانش آموزان با توجه به ویژگی های 
طبیعی، اقلیم و استعدادهای هر منطقه از کشور و با هدف ارتقا سطح سلامت جسمی و روحی 
و ایجاد شور و نشاط اجتماعی برگزار می شود. حمیدی تصریح کرد: به اذعان بسیاری از مدیران 
آموزش پرورش، معلمان و مربیان، المپیاد های ورزشی یکی از طرح های اثر گذار در عرصه 

سلامت دانش آموزان بوده که اقبال دانش آموزان و والدین را به همراه داشته است.
وی افزود: بازخوردهای طرح المپیاد های ورزشی فراتر از حد انتظار بود و زمینه تداوم المپیاد 

ورزشی درون مدرسه ای را فراهم کرده که امیدواریم این طرح همواره با این روند دنبال شود.
وی بیان کرد: عرصه های ورزشی می تواند زمینه ساز نشاط، پویایی و خود ساختگی دانش 

آموزان در تمام عرصه ها اجتماعی علمی فرهنگی باشد.
حمیدی خاطرنشان کرد: بر اساس منویات رهبر معظم انقلاب، تحصیل، تهذیب و ورزش 
سه محور اصولی روند حرکت دانش آموزان به سوی سعادت است که معاونت تربیت بدنی 

وزارت و آموزش و پرورش برای عملی کردن منویات رهبر معظم انقلاب در تلاش است.
معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش یادآور شد: نتیجه سرمایه گذاری 
مادی و معنوی در ورزش سالم، دست یابی به جامعه سالم و کاهش آسیب های اجتماعی است 
که تا کنون سه تفاهم نامه با وزارت بهداشت و درمان، وزارت ورزش و جوانان و سازمان محیط 

زیست برای ارتقای سطح سلامت دانش آموزان منعقد شده است. 

 ایمان :مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران قم 
گفت: قم پایگاه اسلام است و از این پایگاه فرهنگ 

ایثار و شهادت باید به جهان اسلام منتقل گردد. 
سردار سید جواد هاشمی روز چهارشنبه در جلسه شورای 
معاونان و مدیران بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم که با 
حضور معاون تعاون کل کشور برگزار شد گفت: قم به فرمایش 
مقام معظم رهبری شهر علم و جهاد است و مردم قم شش 
هزار شهید را در دوران هشت سال دفاع مقدس تقدیم اسلام 

و ارزشهای اسلامی کردند. 
وی تاکید کرد: همچنین بیش از 11هزار رزمنده در راه 
دفاع از دین و آزادی و استقلال این مملکت اعضا و جوارح 
خود را تقدیم کردند و به درجه جانبازی نایل آمدند و هم 
اکنون خدمت به بیش از 500آزاده از افتخارات ما می باشد. 

وی اضافه کرد: مردم انقلابی قم در دوران انقلاب اسلامی 
و دوران هشت سال دفاع مقدس گوش به فرمان ولایت 
در جبهه های حق علیه باطل به دفاع از اسلام و ارزشهای 
اسلامی پرداختند. سردار هاشمی ادامه داد: هم اکنون برنامه 
های مختلفی از جمله دیدار با خانواده های معظم شهدا با 
حضور مراجع و مسوولان در حال پیگیری است دیدار از 
خانواده معظم شهدا با حضور حضرت آیت الله نوری همدانی 

و دیدار از 11خانواده شهید با حضور رئیس قوه مقننه دکتر 
لاریجانی، حضور د ر روستا و مناطق محروم و دیدار با خانواده 
های معظم شهدا و ایثارگران از برنامه هایی است که پیگیری 

می شود. 
وی افزود: از دیگر اقدامات دیدار با معاون وزیر عراق و 
استفاده از فرصت های ایجاد شده در راستای تکریم خانواده 
های معظم شهدا ، برگزاری اردوهای زیارتی برای والدین 
معظم شهدا، ایجاد فرصت شغلی برای بیش از 300نفر خارج 

از مجموعه بنیاد، ایجاد تسهیلات می باشد. 
وی با تاکید بر اینکه ما همواره خود را مدیون این عزیزان 
می دانیم،  اظهار داشت: رسالت ما ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت و زنده نگه داشتن یاد و راه شهداست و همه خدمات 
نیز در همین راستا صورت می گیرد شهدا می خواستند تا 
تحقق  امروز شاهد  منتشر گردد  دنیا  در  اسلامی  انقلاب 

خواسته شهدا هستیم. 
وی افزود: در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت با توجه 
به جایگاه قم علاوه بر ترویج این فرهنگ اسلامی در داخل با 
حضور اتباع خارجی این فرهنگ در کشورهای مختلف نیز  

منتشر می گردد. 
معاون تعاون بنیاد شهید وامور ایثارگران کل کشور نیز 

در این جلسه گفت: طبق ماده 21قانون جامع با استفاده از 
ظرفیت استخدام همه دستگاهها فراتر از دستگاههای دولتی 
و با تفاهم نامه هایی که با مراکز مختلف بسته شده و با 
اختصاص تسهیلات به کارفرمایان، مشکل اشتغال 66هزار نفر 

از جامعه ایثارگر فاقد شغل حل خواهد شد. 
وی با اشاره به اینکه تلاش داریم تا هیچ جانباز فاقد 
درآمدی در کشور نداشته باشیم افزود:هم اکنون ظرفیت 
بالایی در استانها وجود دارد که با مشارکت کلیه دستگاهها 
می توان در راستای تکریم و تجلیل از خاندان ایثار و شهادت 
اقدام کرد. ایزدی با اشاره به اینکه قم شهر علم و جهاد است 
افزود: ظرفیت های خاصی در استان قم وجود دارد بهره 
مندی از سرمایه مراجع و علما، سرمایه های علمی و معنوی و 
فرهنگی، وجود مضجع شریف حضرت معصومه )س( و وجود 
شهدای برجسته این امامزادگان عشق افتخار بزرگی برای 
بنیاد محسوب می شود . وی تاکید کرد: قم با شش هزار و 
شهید و 11هزار جانباز و بیش از 500آزاده از استانهایی است 
که بیشترین جامعه ایثارگر را دارد و این استان می تواند در 
بسیاری طرح ها بعنوان پایلوت برای کشور باشد. وی افزود: در 
حل مسایل و مشکلات و خدمت به جامعه ایثارگران باید از 

شهدا استمداد طلبید. 

 ایمان :مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
پایداری  ادبیات  رشته  ایجاد  از  قم  استان  مقدس 
ویژه مقطع کارشناسی ارشد برای اولین بار در سطح 
دانشگاه های آزاد کشور، در دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد قم خبر داد.
احمد حسینی با اعلام اینکه ضرورت دارد فرهنگ دفاع 
مقدس علاوه بر ابعاد حماسی و عاطفی از جنبه علمی و 
تحقیقاتی نیز نهادینه شده و مورد واکاوی قرار گیرد، گفت: 
در همین راستا پس از تصویب راه اندازی دو رشته ادبیات 
تحقیقات  علوم،  وزارت  توسط  مقاومت  ادبیات  و  پایداری 
و فناوری و پژوهشگاه علوم و معارف دفاع مقدس و ابلاغ 
مصوبه آن به دانشگاه های کشور، مقدمات ایجاد این دو 
رشته در دانشگاه آزاد اسلامی قم از مهرماه سال گذشته از 

سوی معاونت تحقیقات و پژوهش اداره کل حفظ آثار قم آغاز 
شد. وی افزود: در این مدت با انجام هماهنگی های لازم با 
دانشگاه آزاد اسلامی قم، ایجاد دو رشته ادبیات پایداری و 
ادبیات مقاومت در این دانشگاه مصوب شد و پس از تایید 
نهایی در استان، به شورای گسترش آموزش عالی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری منعکس گردید و با الطاف الهی و عنایت 
کریمه اهل بیت)س( مجوز نهایی ایجاد این دو رشته صادر 
شد. وی ضمن تقدیر از همکاری بیدریغ مسئولان استان 
بویژه ریاست دانشگاه آزاد اسلامی قم، ایجاد این دو رشته 
را افتخاری ارزشمند برای استان قم دانست و آن را به کلیه 
نخبگان، فرهیختگان و جامعه دانشگاهی استان، پیشکسوتان 
دفاع مقدس و علاقمندان به ترویج فرهنگ دفاع مقدس و 
بخصوص داوطلبان ادامه تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد 

دانشگاه آزاد اسلامی قم از سراسر کشور، تبریک گفت و 
همچنین از تمهید مقدمات برای ارائه این رشته در مقطع 

ارشد دانشگاه دولتی قم در آینده نزدیک خبر داد.
ارائه درس آشنایی با علوم و معارف دفاع مقدس 

در کلیه دانشگاه های قم
 مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش ها دفاع مقدس استان 
قم در بخش دیگری از این گفتگو به ارائه درس دو واحدی 
آشنایی با علوم و معارف دفاع مقدس در کلیه دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی و غیر انتفاعی استان قم اشاره کرد و 
گفت: با همکاری صمیمانه و سازنده روسا و معاونین آموزشی 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی و غیر انتفاعی استان، در 
سال تحصیلی جاری 3500 نفر از دانشجویان استان در مقطع 

کاردانی و کارشناسی در حال گذراندان این درس هستند.

سردار نقدی در مجمع عالی بسیج استان قم:

نگذارید بیان ولایت فقیه تکرار شود

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش:

۴8 درصد دانش آموزان اضافه وزن دارند

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان:

 اهتمام بنیاد شهید قم بر ترویج فرهنگ ایثار است

برای نخستین بار در کشور :

رشته ادبیات پایداری در دانشگاه آزاد قم ایجاد شد 

: استاندار قم گفت: احدی نمی تواند در  ایمان   
استان قم نسبت به اختیاراتی که دارد و کاری که 

دستش است، قدمی فراتر بگذارد. 
حجت الاسلام محمدصادق صالحی منش قبل از ظهر 
چهارشنبه در جلسه شورای اداری که در تالار معصومیه 
استانداری قم برگزار شد با اشاره به اینکه این جلسه در 
راستای برنامه های هفته بسیچ برگزار شده، اظهار داشت: 
اقتصاد  شدن  اجرایی  جلسه  این  خروجی  داریم  انتظار 

مقاومتی باشد.
وی با اشاره به سیره امام علی)ع( در حکومت داری افزود: 
ایشان فرمودند اگر حضور و اصرار مردم نبود که رهبری 
جامعه را به عهده داشته باشم الان هم مشغول کشاورزی 
بودم. استاندار قم ادامه داد: امام راحل هم روز اولی که وارد 
ایران شدند در بهشت زهرا فرمودند من به پشتوانه این ملت 

دولت تشکیل می دهم.

وی اظهار داشت: امام خمینی)ره( در طول ده سالی که 
حاکمیت داشتند که واقعا نقطه عطفی در تاریخ اسلام بود، 
به دنبال پیاده کردن عدالت اجتماعی بودند و مقام معظم 

رهبری هم همین راه را ادامه دادند.
عدالت  توسعه  گفت:  صالحی منش  حجت الاسلام 
اجتماعی و استکبار ستیزی که از مهم ترین اهداف انقلاب 

اسلامی است، نیاز به زیرساخت هایی دارد.
وی عنوان کرد: امروز ما مدیران استان قم در زمینه تمام 
مسائل و مشکلات موجود در استان قم مسئولیت داریم و 

باید نسبت به تمام اقشار حساس باشیم.
ارزش حکومت داری به اجرای عدالت است

وی خاطرنشان کرد: اینکه مقام معظم رهبری مردم و 
مسئولان را مدام به سبک زندگی اسلامی دعوت می کنند 
در واقع همان زندگی بسیجی است. زندگی بسیجی هم 

مانند پیامبر)ص( و حضرت علی)ع( زندگی کردن است.

استاندار قم با اشاره به اینکه ارزش حکومت به اجرای 
عدالت است، گفت: امروز اجرای عدالت این است که هر 
چه در توان داریم برای سامان دادن به مسائل اقتصادی 

مردم انجام دهیم.
وی افزود: امروز دولت تدبیر و امید اقتصاد مقاومتی را 
در رأس برنامه های خودش قرار داده و ما موظفیم که این 

زمینه را در استان فراهم کنیم.
حجت الاسلام صالحی منش  با اشاره به اینکه پس از 
ابلاغ نام سال توسط مقام معظم رهبری چهار کارگروه در 
استان تشکیل شد تا مسئله اقتصاد مقاوتی را پیگیری کنند، 
اضافه کرد: تلاش می کنیم تا سپاه هم در تمام این جلسات 
شرکت داشته باشد تا از ظرفیت های بسیج سازندگی در 

این حوزه استفاده کنیم.
وی ادامه داد: امروز با تمام مشکلاتی که در کشور 
وجود داشت، یک مورد کسی نمی تواند پیدا کند که 
عمل  قانون  خلاف  راحل  امام  یا  رهبری  معظم  مقام 
کرده باشند. استاندار قم افزود: ارزش و عظمت ملت ایران 
و نظام جمهوری اسلامی این است که احدی نمی تواند در 
استان نسبت به اختیاراتی که دارد و کاری که دستش است 

قدمی فراتر بگذارد.
لزوم همکاری دستگاه ها با سپاه

وی با اشاره به اینکه هر کسی در استان کار خودش را 
انجام می دهد و همه می دانند که روال قانونی موضوعات 
باید رعایت شود، خطاب به مدیران قم گفت: سپاه پاسداران 
درخواست دارد که در رابطه با صدور مجوزها برای بسیج 
سازندگی تسریع شود. خب وقتی یک امضای شما کار را راه 

می اندازد چرا امضا نمی کنید؟
حجت الاسلام صالحی منش ادامه داد: هر کدام از ما در 
استان خودمان مسئول هستیم و اختیاراتی داریم و نباید در 

این زمینه سنگ اندازی کنیم.
وی خطاب به مدیران گفت: کسری در مجوزها را نه تنها 
در سپاه و بسیج بلکه به تمام سرمایه گذارانی که وارد استان 

می شوند، حل کنید.

نامحرمانه
اعتراض آیت الله صافی به دولت چین 

گفته می شود: آیت الله صافی گلپایگانی در دیدار معاون پژوهش حوزه های علمیه  با اشاره به 
اوضاع مسلمانان چین و اینکه اخیراً دولت این کشور نسبت به اعمال مذهبی مسلمانان سخت گیری 
می کند، گفته است: ما شدیداً از موضع کشور چین در این باره ناراحت و نگران هستیم. دولت چین 
که سالیان سال از منافع کشورهای اسلامی استفاده می کند و از نظر اقتصادی و تجارت با مسلمانان 
جهان ارتباط تنگاتنگی دارد، چرا باید نسبت به مسلمانان سخت گیری کند و مسلمانان در عمل به 

وظایف اسلامی مذهبی خود دچار مشکل باشند؟

شهرداری ها مجاز به انتشار اوراق مشارکت شدند 
به  موادی  الحاق  طرح  بررسی  درادامه  گذشته  روز  مجلس   نمایندگان   شود:  می  گفته 
قانون تنظیم مقررات مالی دولت ماده الحاقی 49 را بررسی کردند. براساس این ماده الحاقی به 
شهرداری های کشور و سازمان های وابسته به آن اجازه داده  می شود به طور مشترک یا انفرادی با 
مجوز بانک مرکزی و تأیید وزارت کشور تا سقف مبالغی که در قوانین بودجه سنواتی تعیین می شود 
اوراق مشارکت با تضمین خود و تعهد پرداخت اصل و سود توسط شهرداری ها منتشر نمایند.  این 

ماده با 155 رای موافق، 12 رای مخالف و 10 رای ممتنع تصویب شد. 

 آیت الله مصباح یزدی :تضعیف کنندگان ولایت بزرگترین دشمنان جامعه هستند 
گفته می شود: آیت الله مصباح یزدی رئیس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( 
گفته است: یکی از نعمت های بسیار بزرگ برای ما امام راحل بود که بسیار بزرگ بود و بعد از رحلت 
ایشان، وجود نعمت جانشین ایشان، رهبر معظم انقلاب است که خدا را شاهد می گیرم جامعه ما 
لیاقت چنین رهبری را ندارد. ایشان بالاترین مراتب مدیریت را در جامعه دارد و بزرگ ترین دشمنان 
جامعه کسانی هستند که در زمینه تضعیف ولایت فعالیت می کنند.آیت الله مصباح یزدی تصریح 
کرده است: امروز کسانی آن قدر بی حیاء شده اند که می گویند امروز برخی امام خمینی )ره( را 
قبول ندارند،  این ها برخی از مدیران کشور هستند و چیزی را می گویند که کسی تا به حال جرات 

ابراز آن را نداشت.

رییس جدید دانشگاه امام صادق انتخاب شد 
گفته می شود: سیدمصطفی میرلوحی مسئول دفتر مرحوم آیت الله محمدرضا مهدوی کنی، 
گفته است: ریاست آیت الله محمدباقر باقری کنی اخوی مرحوم آیت الله مهدوی کنی بر دانشگاه امام 
صادق قطعی شد. قائم مقامی سرپرست کمیته های انقلاب اسلامی و معاونت وزیر کشور در زمان 
ریاست برادرش آیت الله مهدوی کنی، از سوابق باقری کنی است.محمدباقر باقری کنی در دور اول و 
دوم مجلس خبرگان رهبری نماینده مردم تهران بود. و هم  اینک نیز عضو مجلس خبرگان رهبری 
است .وی از ابتدای تأسیس دانشگاه امام صادق)ع( تا کنون به عنوان عضو هیأت علمی و قائم مقام 

دانشگاه مشغول به فعالیت بود. 

خاموشی نیمی از سیم کارت های کشور
گفته می شود: تا پایان بهار امسال بیش از 122 میلیون سیم کارت واگذار شده اما از این میان 
تنها 65 میلیون سیم کارت فعال است.به گزارش ایسنا، آمارهای رسمی گویای آن است که تا پایان 
خرداد ماه سال جاری حدود 122 میلیون و 196 هزار و 917 سیم کارت از سویاپراتورهای مختلف 
تلفن همراه واگذار شده و ضریب نفوذ سیم کارت های واگذار شده به 156.95 درصد رسیده است که 
این آمار نسبت به سال قبل 1.8 درصد رشد داشته است.با این وجود بخش مهمی از سیم کارت های 
واگذار شده در حال حاضر غیرفعال هستند و از میان آنها تنها 65 میلیون و 208 هزار و 934 
سیم کارت فعال قرار گرفته است .به عبارت دیگر ضریب نفوذ سیم کارت های فعال در بازار حدود 

83.76 درصد است که این رقم نسبت به سال گذشته حدود یک درصد رشد داشته است.

بخشش قاتل به حرمت اربعین حسینی
گفته می شود: حسین مجیدی دادستان شاهین دژ گفته است: محکوم به قصاص در این 
شهرستان به مناسبت اربعین حسینی با رضایت خانواده مقتول از حکم قصاص رهایی یافت. وی 
افزوده است این شخص که 51 سال سن دارد، در سال 1390 به دلیل اختلاف شخصی، فردی 
را در میاندوآب به قتل رسانده بود. وی اضافه کرده است: این شخص در دادگاه کیفری آذربایجان 
غربی به قصاص نفس محکوم و پس از اعتراض، پرونده به دیوان عالی کشور ارسال و رای صادره در 
این مرجع نیز تایید شده بود. دادستان شاهین دژ با بیان اینکه این رای در مرحله اجرا قرار داشت، 
اظهار کرده است: در آستانه اربعین سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدلله الحسین )ع ( با همراهی 
مجموعه دادسرای انقلاب این شهرستان، رضایت کامل شاکیان پرونده و خانواده مقتول اخذ شد و 

محکوم از مجازات حتمی قصاص نجات یافت.

85درصد بودجه صدا وسیما برای مدیران و کارمندان!
گفته می شود: منابع مالی 2000 میلیاردی سازمان صداوسیما برای تأمین هزینه های معمول 
این نهاد � حتی در حوزه توسعه فنی � کفایت کند؛ اما حقیقت امر آن است که این نهاد در سال های 
اخیر آنچنان بزرگ شده که دیگر توان حرکت ندارد و چیزی  حدود 85 درصد بودجه و درآمدهایش 
صرف پیشتیبانی و نیروی انسانی می شود که نقش مستقیم حداقلی در تولید دارد و همان گونه که 
در بررسی منابع مالی رسانه ملی اشاره شد، شاید در حدود 300 میلیارد تومان از بودجه رسانه ملی، 

صرف تولید شود.85 درصد بودجه صداوسیما برای 2000 مدیر و 50 هزار کارمند!

پیشنهاد تاجر ایزدی برای خریدن زن البغدادی 
گفته می شود: یکی از تاجران ایزدی از دستگاه اطلاعات ارتش لبنان خواسته است تا همسر 
ابوبکر بغدادی را برای مبادله با زنانی که توسط داعش در بازار برده فروشان فروخته می شوند به 
وی بفروشد. به گزارش پایگاه اینترنتی ایلاف، یکی از مسئولان گروه 14 مارس لبنان اعلام کرده 
است یک تاجر ایزدی در نامه ای به یکی از شخصیت های لبنان از وی خواسته تا همسر ابوبکر 
بغدادی، سرکرده داعش را که توسط این ارتش بازداشت شده به هر مبلغی که می خواهند به 
وی بفروشند تا او را با زنان ایزدی که توسط اعضای گروه تروریستی داعش در بازار برده فروشان 
سوریه و عراق فروخته می شوند، مبادله کند.  گفتنی است دستگاه اطلاعات ارتش لبنان زن 
ابوبکر بغدادی و پسر هشت ساله وی را در یکی از شهرهای شمال لبنان بازداشت کرده است 
گزارش ها حاکی از آن است که زن بغدادی به همراه فرزندش برای تحقیقات بیشتر به وزارت 

دفاع لبنان فرستاده شده اند.

وجود یک میلیون سلاح شکاری در دست مردم 
گفته می شود: دکتر محمدمجابی معاون توسعه، مدیریت و امور مجلس سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به این  که یک میلیون سلاح شکاری در دست افراد است که با تعداد حیات 
وحش همخوانی ندارد، گفته است: بر اساس مذاکراتی که برای تفاهم نامه ای که با وزارت دفاع انجام 
شد تاکید بر این بود که تولید بیشتر سلاح شکاری متوقف شود واستفاده بیشتر از نیروهای وظیفه 

و افزایش سهمیه فعلی نکته دیگر این مذاکرات بود.

رد شایعه وقوع زلزله در تهران 
گفته می شود: احمد صادقی رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران در پی 
انتشار پیام هایی در شبکه های اجتماعی مبنی بر وقوع زلزله در پایتخت، گفت: هیچ زلزله ای تهران 
را تهدید نمی کند و وقوع زمین لرزه قابل پیش بینی نیست. وی افزوده است :شهروندان نباید به 
این نوع پیغام های غیر رسمی توجه کنند و تنها هشدارها در خصوص زلزله را مرکز ژئوفیزیک تهران 
می تواند اعلام کند. وی ادامه داده است: پیش بینی زلزله از لحاظ علمی رد شده است اما نباید مردم 
آمادگی خود را در برابر وقوع زلزله از دست بدهند. زلزله یکی مخاطراتی است که تهران را تهدید 
می کند. به گفته صادقی، وضعیت غیر عادی وجود ندارد که بر اساس آن پیش بینی زلزله صورت 
گیرد و این نوع اظهارنظرها تازه نیست. وی به شهروندان تهرانی هشدار داد احتمال وقوع زلزله در 

تهران همیشه وجود دارد و باید در برابر آن آمادگی های لازم را داشت.

بنزین ۴00 تومانی نیم میلیاردی شد 
گفته می شود: سید ناصر سجادی مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران گفته 
است: موجودی بنزین یارانه ای با نرخ 400 تومان به ازای هر لیتر،520 میلیون لیتر است که 430 
میلیون لیتر آن به خودروهای سواری و 90 میلیون لیتر مربوط به موتورسیکلتها است.  وی افزوده 
است : تاکنون بیش از 90 درصد خودروها بنزین یارانه ای موجود در کارتهای سوخت خود را مصرف 
کرده اند و نزدیک به 10 درصد آنها هنوز بنزین با نرخ 400 تومان را در کارتهای سوخت خود 
دارند. مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، همچنین تصریح کرده است: 85 درصد 
موتورسیکلتها سهمیه 400 تومانی کارت سوخت خود را صفر کرده اند و 15 درصد آنها بنزین یارانه 
ای در کارت سوخت خود دارند. بر این اساس در ابتدای اجرای فاز دوم قانون هدفمندسازی یارانه ها 
سهمیه مصرف دو میلیارد و 400 میلیون لیتر بنزین 400 تومانی در کارت های سوخت خودروها 

و موتورسیکلت ها وجود داشت.

 غمخوار :مرفاوی همچنان سرمربی صبا است 
گفته می شود: اکبر غمخوار،رئیس هیات مدیره باشگاه صبا با تاکید بر اینکه صمد مرفاوی 
همچنان سرمربی تیم فوتبال این باشگاه است، گفت: نمی خواهیم فصل را بدون مرفاوی تمام 
کنیم و برای همین منتظر رای کمیته انضباطی هستیم. وی افزوده است :هنوز تصمیم خاصی 
نگرفتیم و منتظریم تکلیف صمد مرفاوی روشن شود. از نظر ما مرفاوی همچنان سرمربی صباست 
و منتظریم تا به پرونده ایشان در کمیته انضباطی رسیدگی شود. وی درباره مربیانی که از آنها به 
عنوان گزینه های سرمربیگری صبا یاد می شود، خاطرنشان کرد: این گزینه هایی که مطرح می شود، 
روی علاقه خود دوستان است وگرنه ما هنوز تصمیم خاصی نگرفته ایم. رئیس هیات مدیره باشگاه 
صبا با بیان اینکه جلسه هیات مدیره این باشگاه تشکیل نشده، یادآور شد: ولی اعضا هماهنگی هایی 
داشته اند و منتظریم تا ببینیم رای کمیته انضباطی چه می شود چون همانطور که گفتم مرفاوی 
سرمربی ماست. وی در پاسخ به این سئوال که "اگر کمیته انضباطی استدلال شما را نپذیرد چه 
اقدامی انجام خواهید داد"؟ تصریح کرد: بعید می دانم مستندات ما در کمیته انضباطی رد شود. 
پیکان کار غیر اخلاقی انجام داده که با صمد مرفاوی مذاکره کرده و او را به خدمت گرفته است.

غمخوار درباره اینکه  گفته می شود اختلافات مرفاوی با مدیرعامل باشگاه یکی از دلایل جدایی 
سرمربی صبا بوده است، تاکید کرده است: اختلافی که این روزها نبوده و تیم کارش را انجام می داد. 
در مورد پرداخت مطالبات صحبت هایی بود که با توجه به نقد نشدن چک اسپانسر چند روزی به 
عقب افتاد ولی هفته پیش بخشی از قرارداد بازیکنان را پرداخت کردیم. با این حساب آیا مذاکره 
شما با علی دایی صحت ندارد"؟ وی به این سوال اینگونه پاسخ داده است: ما هنوز به آن مرحله 
نرسیده ایم. شاید با 10 مربی صحبت شده باشد ولی چیزی در هیات مدیره مصوب نشده است. مهم 

مصوبه هیات مدیره است.
 

سوء قصد نافرجام به جان وزیر کشور عراق 
گفته می شود : وزیر کشور عراق از یک حمله تروریستی جان سالم به در برد.خبرگزاری اردنی 
»پترا« در خبری اعلام کرد که تکفیری های داعش روزگذشته  تلاش کردند تا »محمد سالم الغبان« 
وزیر کشور عراق را در شمال بغداد ترور کنند که در این امر ناکام ماندندبر اساس این گزارش، الغبان 
در هنگام بازگشت از بازدید از یگانهای امنیتی در »سامرا« در شمال بغداد هدف قرار گرفت که تنها 

یک افسر با درجه ستوان یکمی کشته شد.

استاندار قم:

احدی نمی تواند در قم فراتر از قانون حرکت کند
اخبار

معاون سیاسي امنیتي استاندار قم  تاکید کرد :

ضرورت تبیین علمي 
مسئله عفاف و حقوق شهروندان

 ایمان: معاون سیاسي امنیتي استاندار قم بر ضرورت تلاش براي 
تقویت علمي جامعه نسبت به مسئله ي عفاف و حقوق شهروندان 

تاکید کرد.
حجت الاسلام و المسلمین علی بنایی در جلسه ي صیانت از حریم امنیت 
عمومي و حقوق شهروندي که با حضور مدیران دستگاه هاي اجرایي برگزار 
شد، بر ضرورت اجراي تعالیم دیني در دستگاه هاي اجرایي تاکید نمود. وی 
با بیان اینکه عفاف و حجاب در آداب اولیه ي اسلامي وجود دارند گفت: در 
احادیث ائمه ي معصومین )ع( و کتب غني دیني به این مسئله پرداخته 
شده است. وي با بیان اینکه مسئله ي حجاب و حقوق شهروندي باید به 
صورت علمي براي شهروندان و کارمندان تبیین شود افزود: برگزاري دوره 
هاي آموزشي در این راستا بسیار موثر خواهد بود. حجت الاسلام والمسلمین 
بنایي با تاکید بر اینکه نباید کارها جنبه ي سوري و گزارشي داشته باشند 
افزود: کارهاي فرهنگي باید در مقام عمل بیش از پیش مورد توجه قرار گیرند. 
معاون استاندار همچنین با اشاره به وجود مرکزیت حوزه هاي علمیه در قم، 
استفاده از این ظرفیت ویژه را بسیار مهم قلمداد کرد و خواستار بهره گیري از 
آن شد. وي در ادامه با اشاره به شاخصه هاي ارزیابي صیانت از حقوق مردم 
در دستگاه هاي اجرایي تصریح کرد: دستگاه هاي اجرایي باید با شفاف سازي 
نحوه ي ارائه خدمات به مردم و بهبود روش هاي انجام کار زمینه ساز رضایت 

مندي مردم شریف قم باشند.

مدیر کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری خبر داد:

تعامل مطلوب دستگاه هاي اجرایي 
استان قم با رسانه ها

الملل استانداري قم  بین  ایمان: مدیرکل روابط عمومي وامور 
گفت:تعامل دستگاه هاي اجرایي استان قم با رسانه ها، در سطح 

مطلوبي است.

سید رضا طباطبایي با اشاره به رسالت مهم رسانه هاي ارتباط جمعي در 
تبیین خدمات دولت اظهار کرد: مردم به عنوان مخاطبان اصلي دستگاه هاي 
اجرایي، معمولاً از طریق رسانه ها در جریان اخبار و عملکرد این مجموعه ها 
قرار مي گیرند. وي با بیان این که رسانه ها نقش بارزي را در تنویر افکار عمومي 
و اطلاع رساني گسترده فعالیت ها و اقدامات بخش هاي دولتي بر عهده دارند، 
از زحمات رسانه هاي استان در این زمینه تقدیر کرد و افزود: اصحاب رسانه در 
قم، همواره با مجاهدت و سختکوشي، در صدد ایفاي هر چه بهتر این رسالت 
خطیر حرفه اي خود هستند. مدیرکل روابط عمومي استانداري قم با اشاره به 
وجود تعامل دو سویه مطلوب و سازنده بین رسانه ها و دستگاه هاي اجرایي 
استان، نقش روابط عمومي هاي دستگاه هاي دولتي در ایجاد چنین تعاملي را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: آمار بسیارکم شکایت مدیران دستگاه هاي استان 
از رسانه ها، بیانگر این واقعیت است. دبیر شوراي هماهنگي روابط عمومي هاي 
استان قم همچنین پاسخگو بودن در قبال مردم و رسانه ها را از وظایف اصلي 
مدیران و مطالبه جدي دولت تدبیر و امید از دستگاه ها برشمرد و تصریح کرد: 
تاکید مدیریت عالي استان، بر این است که مدیران دستگاه ها در قبال نقد 

سازنده رسانه ها همواره، برخورد منطقي و توأم با سعه صدر داشته باشند.

مهندس طیبي نژاد  خواستار شد :

رعایت قوانین و اصول ایمني 
در شهرک هاي صنعتي 

 ایمان : مدیر عامل شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم گفت: 
رعایت قوانین و اصول ایمني در شهرک هاي صنعتي بسیار لازم و 

ضروري بوده و نفع آن در درجه اول براي خود واحد صنعتي است.
بازدید از سه  واحدهاي صنعتي در شهرک  مهندس طیبي نژاد در 
صنعتي شکوهیه بر رعایت قوانین و رعایت ضوابط ایمني در ساخت و ساز 
را مورد تأکید قرار داد و گفت: رعایت قوانین و اصول ایمني در شهرک هاي 
صنعتي بسیار لازم و ضروري بوده و نفع آن نیز در درجه اول براي خود واحد 
صنعتي است.وي  افزود : همانگونه که در تولید محصولات ملزم به رعایت 
اصول استاندارد براي کالا هستیم ، به همانگونه نیز در ایجاد  فضاي استاندارد 
براي تولید نیز ملزم بوده و مي بایست واحدهاي صنعتي قبل از اجراي طرح 
خود برآورد جامع و کاملي از میزان حجم فعالیت خود و انطباق آن با عرصة  
طرح داشته تا به هنگام تولید با کمبود فضا مواجه نگردند.در ادامه این بازدید، 
مدیرعامل شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم ضمن بازدید از شرکت 
ابزار طب پویا،  تولید کننده لنزهاي طبي چشمي و تجهیزات پزشکي، حضور 
صنعتگران در امر تولید را مقدس دانست و گفت: امروز ایستادگي در صنعت 
و ایجاد اشتغال به مثابة  جهاد بوده و موجب باقیات صالحات است و این مهم 
جز تکیه بر توان داخلي و استفاده از نیروهاي جوان و متخصص داخلي میسر 
نیست و این تبلور فرمایش مقام معظم رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي خواهد 
بود.طي این بازدید مهندس طیبي نژاد از واحدهاي صنعتي ابزار طب پویا.  

تشک رویا و گرمینه جام کویر بازدید کرد.

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد  استان قم  خبرداد:

رفع سوء تغذیه هزار کودک زیر 6سال 
تحت پوشش کمیته امداد در قم

ایمان: معاون حمایت و سلامت کمیته امداد قم از طرح رفع سوء 
تغذیه حدود 1000 کودک تحت پوشش این نهاد در قم  خبر داد.

مهدی عسگری با اشاره به اهمیت تغذیه در افراد بویژه در سنین کودکی 
اظهار داشت : در سالجاری نزدیک به 1000 کودک زیر 6 سال جهت بهره 
برداری از طرح رفع سوء تغذیه کودکان به مراکز بهداشت معرفی شده یا 
خواهند شد.وی سابقه برنامه های امنیت تغذیه کودکان تحت پوشش کمیته 
امداد را از سال 1379 عنوان کرد و گفت : با همکاری و هماهنگی دفتر بهبود 
تغذیه وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی و با هدف کمک به بهبود 
سوء تغذیه کودکان دچار این بیماری توانسته ایم مشکل سوء تغذیه بسیاری از 
کودکان را مرتفع نموده و نگرانی خانواده های آنها را برطرف نمائیم که موجب 
کاهش چشمگیر سوء تغذیه در کودکان استان گردیده است.عسگری افزود : 
سرانه این طرح برای هر کودک مبتلا به سوء تغذیه مبلغ 600 هزار ریال است 
که طی 8 ماهه نخست سالجاری اعتباری نزدیک به 4 میلیارد و 250 میلیون 

ریال به این طرح اختصاص داده شده است.

با حضور معاون سیاسی امنیتی استاندار قم؛

نمایشگاه عرضه محصولات 
اقتصاد مقاومتی در قم افتتاح شد

 ایمان: نمایشگاه عرضه محصولات اقتصاد مقاومتی عصر روز سه 
شنبه یازدهم آذرماه با حضور حجت الاسلام بنایی معاون سیاسی 
امنیتی استاندار قم و دکتر فقیهی معاون هماهنگ کننده سپاه استان 

در محل دایمی نمایشگاه بین المللی قم افتتاح شد.
 این نمایشگاه که به همت سازمان بسیج سازندگی سپاه استان به منظور 
ترویج فرهنگ اقتصاد مقاومتی، در 40 غرفه دایر شده و محصولاتی از قبیل 
شیلات، آبزیان، دامداری، طیور و مرکبات و خشکبار که توسط بسیجیان 
کارآفرین تولید شده، با کمترین قیمت به مردم عرضه می شود. مسئول 
سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم گفت: 600 کارگاه تولیدی در راستای 
ترویج فرهنگ اقتصاد مقاومتی توسط بسیجیان کارآفرین در سطح استان طی 
دوسال اخیر دایر شده است که امروز بعضی از این کارگاه ها تولیدات خود را با 
نازلترین قیمت به معرض فروش قرار داده اند. سید حسین فرهادی افزود:این 
نمایشگاه به مدت چهار روز تا جمعه شب چهاردهم آذرماه برپا خواهد بود و 
علاقه مندان برای بازدید و خرید این محصولات بومی محلی می توانند از 

ساعت 15 تا 21 به محل برگزاری نمایشگاه مراجعه نمایند.

هر جا هستى، از خدا پروا كن 
و پس از گناه، نيكى كن تا آن را بزدايد

و با مردم با اخلاقى نيكو رفتار كن.


